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Jak wyglądały początki Pana kariery muzycznej? Czy 
talent odkrył Pan w sobie sam czy ktoś Pana zauważył? 

Nie dawałem żadnych wątpliwości kim będę, dlatego że 
mając 2-3 lata już we wszystko stukałem, pukałem, każdy 
przedmiot był instrumentem. Najczęściej były to łyżeczki, 
którymi stukałem o książki, ułożone na różnej wysokości, 
żeby wydawały dźwięk o odpowiedniej wysokości. Były 
to także szklanki, rozmaite naczynia, więc już wtedy było 
wiadomo, że coś jest na rzeczy. Potem było przedszkole  
i rytmika. Pani na zajęciach od rytmiki, kiedy miałem   

6 lat, powiedziała mojemu tacie, że jestem gotowy, aby 
pójść do szkoły muzycznej. Rok przed rówieśnikami 
poszedłem na popołudniowe zajęcia z fortepianu i tak 
zaczęła się moja edukacja muzyczna. Nie pochodzę  
z rodziny muzycznej. Także ten stereotyp został 
zburzony, że trzeba wywodzić się z klanu muzycznego. 
Nic bardziej mylnego. Czasami bywa tak, że nagle urodzi 
się ktoś, kto otwiera drogę dla kolejnych. Tak było 
w przypadku mojego o 6 lat młodszego brata, który 
również został muzykiem.

A kto był dla Pana inspiracją na początku muzycznej 
drogi? 

Chodząc do szkoły muzycznej, siłą rzeczy grałem 
muzykę klasyczną, czyli był oczywiście Bach, pojawiał się 
Mozart, Haydn, Scarlatti. Szczerze mówiąc, mając 6-7 lat, 
już nasłuchiwałem drugim uchem telewizji  
i radia właśnie pod kątem muzycznym. W związku 
z tym te wszystkie hity lat 80-tych, czyli: George 
Michael, Michael Jackson, Madonna, Europe, AC/DC, 
już wtedy mnie porywały i przekładałem je z automatu 
na klawiaturę, nie pisząc nut. Nauczyciele dziwili się, 
co to za umiejętność, że chłopiec mając 8 czy 9 lat gra 
ze słuchu utwory, których nigdy wcześniej nie grał. 
W związku z tym zabawiałem swoich rówieśników 
takim graniem podczas szkolnych przerw. Wszyscy 
schodzili się wówczas do jednej klasy, gdzie siadałem 
przy pianinie i wtedy śpiewaliśmy najczęściej wszystkie 
te aktualnie popularne piosenki. Mój tata, mimo że nie 
muzyk zawodowy, za to wielki meloman (mama  
zresztą podobnie). Podsuwał mi sporo płyt, głównie tych 
ważnych dla nich, dla ich pokolenia. Z polskich artystów 
byli to: Niemen, Skaldowie, Grechuta; ze światowych 
– Led Zeppelin, Deep Purple, Phil Collins, Queen, więc 
nasiąkałem rock ‘n’ roll’em bardziej niż klasyką czy 
jazzem. I mówiąc szczerze ten rock and roll cały czas 
we mnie jest. Pewnie to trochę słychać w tym, co robię, 
że jestem, owszem, w świecie orkiestrowym, ale jednak 
przemycam elementy rock and rolla, bo lubię mocne 
brzmienie i lubię przesterowane gitary.

Kiedy uświadomił Pan sobie, że muzyka będzie Pana 
drogą życiową, zawodem i pasją jednocześnie? 

Bardzo wcześnie, bo mówiąc szczerze nie pamiętam 
momentu, bym myślał o czymkolwiek innym, że 
mógłbym coś innego robić. Jest to coś nierozerwalnie ze 
mną związanego. Mało tego, nic innego tak naprawdę 
nie potrafię, a jestem jednak zwolennikiem porządnej 
roboty, czyli albo robić coś dobrze, albo w ogóle. Jeżeli 
coś jest prawdziwą pasją, dającą radość i spełnienie, 
trzeba to absolutnie zgłębiać. Nie wyobrażam sobie 
życia bez muzyki. Nie wyobrażam sobie również takich 
dylematów, które czasami słyszę, kiedy ktoś zadaje mi 
pytanie: Jakby Pan miał wybierać pomiędzy muzyką 
a rodziną? To są dla mnie abstrakcyjne pytania, bo dla 
człowieka obie te sfery są niezbędne. Nie można ich 
rozdzielać. Ta moja pasja, to taki imperatyw właściwie 
niezrozumiały. To tak, jakby pytać wspinaczy górskich, 
dlaczego wchodzą na ośmiotysięczniki, ryzykując życie. 
Ja na szczęście nie ryzykuję życiem, ale poświęcam 
bardzo wiele. Jak można zarywać noce, nie przesypiać, 
nie widzieć syna, wyjeżdżać na koncerty – czasami 

na całe tygodnie, spędzać czas w pracowni, w studiu 
nagraniowym, a przede wszystkim pisać te nuty, które 
są procesem bardzo czasochłonnym. Czy nie warto 
zrobić coś bardziej pożytecznego? Spędzić czas z synem, 
przeczytać jakąś książkę z nim czy pojechać na wakacje. 
To jest właśnie ten niezrozumiały ciąg człowieka do pasji. 
I z pasją nie ma co dyskutować. Jaka by nie była, dajmy 
jej się rozwijać. Tylko trzeba ją zgłębiać, popierać pracą. 
Znamy wielu ludzi utalentowanych, którzy nie poparli 
swego talentu pracą i to jest smutne. Staram się więc 
dużo pracować, by nie wypaść z rytmu. Nie wiem, kiedy 
odpocznę. Może na starość. Na razie mam bardzo dużo 
celów, również takich oddolnych, co mnie mocno cieszy. 
Ten projekt, z powodu którego tutaj jestem, też traktuję 
trochę oddolnie, w pewnym sensie misyjnie. Zajmuje 
się nim oczywiście Fundacja Most the Most, ale mimo 
wszystko czuję, że jest to dawanie siebie w nieco innym 
znaczeniu niż dawanie siebie orkiestrze, czy publiczności.

A dlaczego zdecydował się Pan wziąć udział akurat w 
tym projekcie? Dostaje Pan na pewno mnóstwo innych 
propozycji współpracy…

Ten rok przyniósł w moim życiu kilka takich inicjatyw, 
np. w swoim podwarszawskim Józefowie, niedużym 
miasteczku z 20 tys. mieszkańców, założyliśmy wspólnie 
z żoną chór rodziców szkoły, do której uczęszczają nasze 
dzieci. Rodzice przychodzą co tydzień i pełni radości 
śpiewają w chórze, który działa już prawie rok. Jest to 
pozbawiona zupełnie jakichkolwiek kosztów inicjatywa. 
Niedawno z kolei wróciłem z siedziby Narodowej 
Orkiestry Symfonicznej Polskiego Radia w Katowicach, 
gdzie uczestniczyłem w koncercie Fundacji Iskierka, 
która wspiera dzieci onkologiczne. Myślę sobie, że chyba 
nie mam takiej typowej działalności czy pracy muzyka, 
który skupia się wyłącznie na tym, żeby nagrać kolejną 
płytę do końca roku, potem ją wypromować, zagrać 
trasę koncertową i nieustannie powtarzać ten proces. 
Myślę sobie, że chyba jednak moja rola głównie skupia 
się na tym, żeby dawać jak najwięcej siebie w szeroko 
rozumianym muzykowaniu. A i ten rok przyniósł jeszcze 
pracę ze studentami – też rodzaj dawania siebie, w dużej 
mierze bezinteresownego, bo przecież edukacji chyba 
nikt nie traktuje zarobkowo. Odwiedzam Uniwersytet 
Muzyczny Fryderyka Chopina dla uświadamiania 
studentom roli rzemiosła. Czegoś, co jest dziś w odwrocie. 
Tak że taki to rok. A dlaczego ten projekt? Jest nietypowy, 
jest piękny i jest też niezwiązany z dziećmi ze szkół 
muzycznych, tylko z dziećmi, które muzykują naturalnie  
i to lubią, które mają talent muzyczny. Bardzo mnie 
ciekawi to, że są to cztery chóry z różnych części Polski, 
które na koniec spotkają się, tworząc jeden 100-osobowy 

Marta Pokorska

„Muzyka jest jedna i ma moc łączenia” 
– rozmowa z Panem Adamem Sztabą 

„Most the Music” jest programem edukacji muzycznej stworzonym z myślą o rozwijaniu talentów 
muzycznych u dzieci i młodzieży ze szkół podstawowych, realizowanym przez Fundację Most the Most. 
Dyrektorem artystycznym programu został uznany polski kompozytor, pianista, aranżer, dyrygent, 
producent muzyczny – Pan Adam Sztaba. 

Młodzi wokaliści z gminy Uniejów znaleźli się w gronie szczęśliwców projektu wraz z młodymi 
muzykami z trzech województw: dolnośląskiego – Dzierżoniów, kujawsko-pomorskiego – Sicienko, 
podlaskiego – Grajewo. Miesiące ciężkiej pracy zakończy wspólny występ wszystkich uczestników 
projektu – chórów – wraz z zespołem Pana Adama  w Europejskim Centrum Muzyki Krzysztofa 
Pendereckiego w Lusławicach. 

Pan Adam podczas pobytu na warsztatach w Uniejowie opowiedział nam o początkach swojej kariery 
muzycznej, o projekcie i współpracy z młodymi wokalistami. 
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Warsztaty Uniejowskiej Grupy Wokalnej z Panem Adamem Sztabą w Domu Pracy Twórczej w Uniejowie 
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chór. A spotkają się w szczególnym miejscu, bo w Euro-
pejskim Centrum Muzyki Krzysztofa Pendereckiego w 
Lusławicach. Profesor Penderecki, kreując tę piękną 
inicjatywę, bardzo liczył na to, że będą tam kształciły się 
kolejne pokolenia, uczyły, chłonęły muzykę od mistrzów 
– autorytetów, więc to z pewnością się już dzieje. Mało 
tego, te chóry wykonają te piosenki z moją orkiestrą. 
Będzie to kolejny dodatkowy atut. Jadę tam po to, żeby 
zobaczyć te miny, twarze, radości i reakcje bliskich, 
którzy zasiądą na widowni.  To jest idea, które może 
zaowocować nawet nie tyle emocjami koncertowymi, 
czy wrażeniami po, ale rzutować na kolejne lata. To może 
zasiać taki naprawdę piękny i ważny ferment w życiu tych 
dzieci, który przeleje się na ich młodsze rodzeństwo,  
a może również na ich przyszłe dzieci.

Praca z dziećmi i młodzieżą wymaga z pewnością 
dużo cierpliwości, spokoju i wyrozumiałości. Czy lubi 
Pan z nimi pracować? 

Po tylu latach bycia w zawodzie muzyka na pewno 
mam już dużo większą cierpliwość, niż kiedyś. Dawniej 
szybciej się denerwowałem. Jeżeli ktoś nie spełniał 
moich wymagań, nie potrafił zagrać moich trudnych 
aranżacji, to się wściekałem. Wybierałem kogoś innego 
albo toczyłem rozmaite dyskusje. Były rzeczywiście takie 
momenty, kiedy powstawała moja orkiestra, kilkanaście 
lat temu, ale teraz mam nieco inne podejście: No i co z 
tego, że się ktoś pomylił? Co z tego, że ktoś zaśpiewał 
2 nuty nieczysto? Świat się nie kończy. Ważniejsze 

końcowych ocen, ale myślę sobie, że te utwory są 
na tyle różne, że dzieci muszą się inaczej skupiać na 
jednym, inaczej na drugim, jeszcze co innego wydobyć 
z siebie przy trzecim. Nie mają za bardzo miejsca na 
nudę, więc mamy co robić, ale muszę powiedzieć wy-
raźnie, że opiekunowie tutejsi, czyli Renata Białek i 
Marcin Jaśkiewicz, są absolutnie wspaniali. Naprawdę 
mam też porównanie przy innych chórach. Ten duet 
cudownie się uzupełnia. Pani Renata ma świetny wpływ 
na dzieci, podejście na uśmiechu, a Pan Marcin jest 
zawodowym muzykiem, grającym na gitarze i na wielu 
innych instrumentach, tworzącym muzyczne podkłady, 
co jest niezwykle cenne. I ten tandem tutaj się sprawdza, 
bo widać, że dzieci są świetnie przygotowane. A przy 
tej okazji muszę podzielić się informacją, że na koncert 
finałowy zaprosiłem Pana Marcina do swojej orkiestry.

No właśnie, o to miałam zapytać Pana w kolejnym 
pytaniu. Uniejowianin Marcin Jaśkiewicz został 
wybrany jako członek Pana zespołu podczas 
finałowego występu. Co Pana ujęło w naszym muzyku? 

Przede wszystkim jak przyjechałem po raz pierwszy do 
Uniejowa, to dowiedziałem się od wiceburmistrza – Pana 
Mirosława Madajskiego, że spotkałem się już z Marcinem 
przed laty na planie Must Be the Music i oceniałem 
jego grę w zespole, a później dotarło do mnie nagranie 
Marcina, na którym grał na gitarze. Posłuchałem sobie 

jest dla mnie nastawienie, że ktoś chce, chęci i to, że 
ktoś próbuje walczyć ze swoimi słabościami. I tak tutaj 
właśnie jest, bo przecież to nie są zawodowe chóry. 
Na początku borykaliśmy się z zaśpiewaniem prostych, 
jednogłosowych melodii. A dziś, po paru miesiącach jest 
absolutny postęp, ale początki nie były łatwe. Pamiętam, 
że powiedziałem to jasno tutaj na pierwszej próbie 
w Uniejowie, że chór to są przynajmniej dwa głosy i  
musimy je wprowadzić. No i udało się. Także jest w tym 
coś niezwykłego jak widać – postęp i reakcje dzieci, które 
mówią: Panie Adamie, tam jest kropka przy nucie, czyli 
trochę dłużej śpiewamy, prawda? Nagle okazało się, że 
nuty, które były im obce, po paru miesiącach już nie są. 
Są zapisem, którym potrafią się komunikować. To jest 
wielka radość dla pedagogów, którzy wprowadzają ich  
w muzyczny świat. Wielce to radosne dla mnie. 

A jak się Panu współpracowało z Uniejowską Grupą 
Wokalną? Czy było miło, lekko i przyjemnie, czy 
czasami brakowało siły i cierpliwości? 

Myślę, że główna walka moja jako pedagoga, który 
przyjeżdża tutaj raz na dwa miesiące, to jest to, żeby 
przez te dwie godziny, które nam są dane, utrzymać 
skupienie dzieci. Wiadomo, że jest to dość długi czas. 
Przez dwie godziny nawet dorośli nie potrafią utrzymać 
skupienia w orkiestrach, a co dopiero dzieci. Teraz, 
w ciepłych miesiącach, jest tym bardziej większe 
rozproszenie, bo już za moment wakacje. Jest też na 
pewno niemałe zmęczenie związane z wystawieniem 

na spokojnie tej gry i potem zupełnie spontanicznie, przy 
okazji mojej poprzedniej wizyty w Uniejowie, ni stąd ni 
zowąd zdałem sobie sprawę, że gramy dużo rockowych 
utworów, a mamy przewidzianego jednego gitarzystę  
w mojej orkiestrze, a przecież przydaliby się dwaj. No 
więc od razu z marszu podszedłem do Marcina i złożyłem 
propozycję. Był zaskoczony. Wiem też, że specjalnie  
z okazji koncertu dokonał zakupu nowego instrumentu.  

Okazuje się zatem, że mamy w Uniejowie 
utalentowanych mieszkańców. Pan Marcin dostąpił 
wielkiego zaszczytu. 

A z jakim repertuarem wystąpi grupa na finałowym 
koncercie w Europejskim Centrum Muzyki Krzysztofa 
Pendereckiego w Lusławicach?

To będą utwory ogólnie znane, pochodzące z różnych 
lat. Będą to piosenki, z którymi młodzi ludzie mogliby 
się utożsamić. Nie zawsze jest to takie oczywiste, bo 
zagramy też utwory trudniejsze w wymowie, takie 
jak np. „Psalm stojących w kolejce”, pochodzący ze 
spektaklu muzycznego „Kolęda-nocka”. Są też utwory 
bajkowe, takie jak „Meluzyna”, i co ciekawe zimowy 
„Kulig”, mimo że koncert gramy latem. Nie mogłem 
sobie odmówić zagrania tego utworu, bo jest bardzo 
efektowny rytmicznie i aranżacyjnie, a i dzieci mocno 
go lubią. Mamy też utwór Kai „Na językach”, dlatego 
że plotki, o których opowiada ten utwór, są w naszej 
rzeczywistości wszechobecne. Zarówno wtedy, kiedy 
powstawał ten utwór, jak i dzisiaj. Myślę, że dzisiaj nawet 
bardziej, w mediach społecznościowych zwłaszcza. 
Wybrałem też utwory z tekstem poetyckim, jak 
chociażby „Niepewność” Marka Grechuty. Chcieliśmy 
zderzyć dzieci z pięknym słowem, z ponadczasowym 
utworami, jednocześnie nie tworząc im zbyt dużego 
trudu, by mogły się przez nie przebić. Niektóre utwory 
stwarzały dzieciom niemałe problemy, ale dziś jesteśmy 
już szczęśliwie przed wielkim finałem.

Czy jest Pan zadowolony z efektów pracy? 

Jestem bardzo zadowolony, bo po niedługim w sumie 
czasie, bo przecież nie był to pełny rok, dzieci osiągnęły 
muzyczną świadomość i bardzo dobry poziom śpiewania.

Bardzo dziękuję za miłą rozmowę. 

Gazeta ukazała się na początku lipca, a wywiad  
z Panem Adamem został przeprowadzony na ostatnich 
warsztatach w Uniejowie (w połowie czerwca), stąd 
informacja o zaplanowanym koncercie 29 czerwca  
w Lusławicach, z którego relację przeczytacie Państwo  
w kolejnym numerze. fo
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Tuż przed wywiadem przed zamkiem w Uniejowie…

Wspólna fotografia wokalistów z Panem Adamem, opiekunami – p. Renatą Białek i p. Marcinem Jaśkiewiczem oraz zastępcą 
burmistrza – p. Mirosławem Madajskim 
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35.  Motocykliści otworzyli sezon – Agnieszka Owczarek
36.  Majowe śpiewanie – Aleksandra Zielonka 
37.  Pieśni majowe z uniejowskiej dzwonnicy – Aleksandra Zielonka
38.  Gminne Obchody Święta Konstytucji 3 Maja –  
 Agnieszka Owczarek
39.  Straże Parafii Wilamów świętowały – Maciej Bartosiak
39.  Dzień Strażaka  – Aleksandra Zielonka
40.  Wojewódzkie Obchody Dnia Strażaka PSP i OSP w Łódzkiem –  
 Maciej Bartosiak
41.  Klub „Polska pięknieje” po raz szósty w Uniejowie – M-GBP  
 w Uniejowie
41.  Uniwersytet Trzeciego Wieku w Uniejowie otworzył „Szkatułki  
 pamięci” – Marta Pokorska
42.  W Uniejowie rozmawiano o zabytkach i tradycjach –  
 Andrzej Szoszkiewicz
48.  Uroczystości z udziałem polskich delegacji w Mórahalom  
 na Węgrzech – Marta Pokorska
49.  Burmistrz podziękował Kołom Gospodyń Wiejskich –  
 Agnieszka Olczyk

50.  Nawiedzenie Matki Bożej w znaku Ikony Jasnogórskiej  
 w gminnych parafiach – Maciej Bartosiak, Agnieszka Olczyk,  
 Marta Pokorska 
53.  Uniejowska Grupa Wokalna w Studio Buffo w Warszawie –  
 M-GOK w Uniejowie
54.  Mundurowy Dzień Dziecka – Aleksandra Zielonka
55.  Mundial Uniejów – Aleksandra Zielonka 
56.  Dzień Dziecka w Termach w Uniejowie – Agnieszka Owczarek 
56.  VI Turniej Wędkarski z okazji Dnia Dziecka – Michał Kubacki  
 (uniejow.net.pl)
57.  IX Turniej Małego Karateki – Maja Ostrowska-Gralka 
59.  Spycimierskie Boże Ciało 2023 – Maciej Bartosiak,  
 Agnieszka Owczarek
61.  Malowane Boże Ciało w Wilamowie – Maciej Bartosiak
62.  Koncert Rodzinny Uniejowskiej Grupy Wokalnej –  
 Aleksandra Zielonka
63.  Odpust ku czci św. Bogumiła w Uniejowie – Agnieszka  
 Owczarek
64.  Kurs samoobrony z wojskiem – Aleksandra Zielonka 
65.  Słuchacze UTW w Uniejowie zakończyli kolejny semestr –  
 Marta Pokorska
66.  Spotkanie autorskie z Zygmuntem Skoniecznym – M-GBP  
 w Uniejowie
66.  Gminny Konkurs Recytatorski „Mój dom, moja rodzina” –  
 Jolanta Kwaśniewska
67.  Finał Powiatowego Konkursu Recytatorskiego Poezji Maryjnej  
 – M-GBP w Uniejowie 

68.  Gminne wiadomości szkolne
 Miejskie Przedszkole w Uniejowie – Angelika Kurpik, Wioletta  
 Gralka, Monika Bartnik, Marta Pajor, Iwona Tomaszak, Monika  
 Woźniak, Karolina Bednarek, Ewa Boniecka-Kajszczak, Patrycja  
 Żabińska, Malwina Dąbrowska, Monika Szafarz, Ewa Urbaniak,  
 Małgorzata Dzieran
 Szkoła Podstawowa w Uniejowie – Magdalena Tylki, pwd. 
 Małgorzata Antoniak, Agnieszka Pajor, Małgorzata Rybak,   
 Anna Komodzińska, Elżbieta Bartnik, Renata Pełka, Renata  
 Białek, Monika Jabłońska, Ewa Trzmielewska, Piotr Nowak,  
 Karolina Marosik, Agnieszka Krzesłowska, Jolanta Wieczorek,  
 Agnieszka Kaczmarek, Mirosława Wiśniewska, Rafał  
 Wincenciak, Emilia Ilska, Alicja Własny, Joanna Wójcik
 Szkoła Podstawowa w Wieleninie – Beata Czerwińska, Barbara  
 Nowak, Daniela Kwiatosińska, Beata Maciejewska, Martyna  
 Janiak, Alicja Gapsa, Maciej Klata, Jolanta Kwaśniewska
 Szkoła Podstawowa w Wilamowie – Izabela Wojtczak, Joanna  
 Binkiewicz, Wioleta Pietrzykowska, Izabela Wróbel, Anna  
 Gazda, Agata Górka, Magdalena Pajor, Sylwia Wrąbel, Edyta  
 Miśkiewicz 

81  Z działalności Stowarzyszenia na Rzecz Rozwoju Dzieci  
 i Młodzieży „RTG-DUSZY” – Jolanta Pietrzak 
82.  Sukcesy uniejowskich mażoretek – Maciej Bartosiak,  
 Oliwia Olczyk
83.  Nasi harcerze na INTERCAMP – Milena Kudanowska
84.  Zakłady pracy w gminie Uniejów – Marek Jabłoński
85.  Podróżują i kibicują Ewie Pajor – Maciej Bartosiak
86.  Cztery pasje pana Piotra – Ryszard Troczyński 
87.  Adam i Ewa patrzą, ale jeszcze nie widzą… - Paweł Wroniszewski 

Od Redakcji
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Maciej Bartosiak, Marek Jabłoński, Joanna i Grzegorz Kostulscy (skład i opracowanie graficzne), Agnieszka Owczarek, Marta Pokorska 
(redaktor naczelna), Ryszard Troczyński. 

Z prawdziwą przyjemnością oddajemy w Państwa ręce 91. wydanie czasopisma, które zawiera wiele artykułów na 
temat prowadzonych aktualnie inwestycji, otrzymanych dofinansowań na realizację przedsięwzięć oraz zorganizowanych 
wydarzeń kulturalno-oświatowych, religijnych i sportowych.

Wywiadu do niniejszego numeru udzielił uznany polski kompozytor, pianista, aranżer, dyrygent, producent muzyczny 
– Pan Adam Sztaba. Dyrektor artystyczny projektu „Most the Music” opowiedział nam o początkach swojej kariery muzycznej, 
o samym projekcie i współpracy z Uniejowską Grupą Wokalną.

Spośród wielu zamieszczonych informacji przeczytacie Państwo m.in. o: otrzymanych 5 mln zł wsparcia dla gminy 
Uniejów z programu „Polskie Uzdrowiska”, uzyskaniu dofinansowania na zagospodarowanie terenu w Winnicy Bogumiła, 
otrzymaniu dotacji dla projektu „Centrum Kompetencji Niematerialnego Dziedzictwa Kulturowego”, wyłonionych 
wykonawcach projektu „Cyfrowa Gmina”, budowie przedszkola na ostatniej prostej, otwarciu Europejskiego Centrum 
Dystrybucji K-FLEX w Wieleninie-Kolonii, czy przełomie w badaniach archeologicznych grodziska w Spycimierzu. 

W numerze tym relacjonujemy m.in. o następujących wydarzeniach: Ogólnopolskim Zjeździe Klubów Świado-
mej Młodzieży w Lekaszynie, wojewódzkich i gminnych obchodach Dnia Strażaka oraz Święta Konstytucji 3 Maja, Misji 
Przygoda Uniejów i Zlocie Eksploratorów, koncercie rodzinnym Uniejowskiej Grupy Wokalnej, Dniu Dziecka na sportowo 
– na Mundurowym Dniu Dziecka, IX Turnieju Małego Karateki, VI Turnieju Wędkarskim, piana party w „Termach Uniejów”,  
a także w szkołach na spektaklach, biegach przełajowych, edukacyjnie, smacznie i na wesoło. Był to także czas na samoobronę 
z wojskiem, wysłuchanie wspomnień ze „Szkatułki pamięci”, poznanie historii wiatraka z uniejowskiej zagrody, rozmowy  
o zabytkach i tradycjach podczas konferencji pn.: „Dziedzictwo kulturowe: szanse i wyzwania dla samorządów”.

Sukcesem w postaci złotego medalu Mistrzyń Polski w kategorii „formacja scena flaga juniorki” mogą pochwalić się 
Mażoretki Driady Uniejów – Gratulujemy!

Ostatni czas mieszkańcy spędzili modląc się poprzez udział w wydarzeniach religijnych, którymi były: powitanie kopii 
obrazu Matki Bożej Częstochowskiej w gminnych parafiach, odpust ku czci św. Bogumiła w Uniejowie, śpiewanie maryjnych 
pieśni majowych oraz uroczystość Najświętszego Ciała i Krwi Chrystusa – Boże Ciało m.in. w Spycimierzu obchodzone  
w sposób wyjątkowy, według tradycji wpisanej, za sprawą układanych kwietnych dywanów, na światową Listę niematerialnego 
dziedzictwa kulturowego ludzkości UNESCO. 

W stałych cyklach „Zakłady pracy w gminie Uniejów” – opisana została działalność Pani Agnieszki Saganiak  
z Wielenina, która specjalizuje się w wypiekach i przygotowywaniu potraw na różne imprezy okolicznościowe. Natomiast  
w rubryce „Zakręcony”  przeczytacie Państwo o utalentowanym organiście w Uniejowie – Panu Piotrze Jeżce, który posiada 
wiele talentów i spełnia się w czterech pasjach. 

Z okazji rozpoczętych wakacji życzymy Państwu znalezienia czasu na wypoczynek, pozytywnych emocji  
i niezapomnianych wrażeń w czasie urlopu, nabrania sił do kolejnych wyzwań i trudów dnia codziennego. Szczęśliwych  
i bezpiecznych wakacji życzymy zwłaszcza dzieciom i młodzieży. 

Słonecznych wakacji życzy 
Redakcja 

Wydawca: Urząd Miasta w Uniejowie, ul. Bł. Bogumiła 13
99-210 Uniejów, tel. 63 288 97 44, fax 63 288 97 43

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za treść reklam i ogłoszeń

gazeta.us@uniejow.pl   
www.facebook.com/uniejow

Wsparcie finansowe: Gabinet Lekarski Chirurgiczny Dariusza Janiaka z Turku.
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[ maj – czerwiec ]
Z prac Samorządu Józef Kaczmarek

Inwestycje/dofinansowania gminnych projektów
/podpisane umowy 
• Ogłosiliśmy przetarg na wykonanie robót budowlanych 
w ramach zadania pn. „Dywersyfikacja źródeł energii  
w Uzdrowisku Uniejów poprzez inwestycje w odnawial-
ne źródła energii”. Zakres robót części I polega na budo-
wie elektrowni fotowoltaicznej o mocy do 660 kWp wraz  
z niezbędną infrastrukturą techniczną oraz elektroener-
getycznym przyłączem kablowym SN dla zasilania oczysz-
czalni ścieków w Uniejowie przy ul. Dąbskiej. Planowa 
elektrownia zlokalizowana jest na działkach w obrębie 
geodezyjnym Brzezin. Zakres części II polega na rekon-
strukcji otworu geotermalnego PIG/AGH-1, zlokalizowa-
nego w Uniejowie, w odległości 1120 metrów na północ-
ny-wschód od lokalizacji Zakładu Górniczego Geotermii 
Uniejów i zarazem od otworu wydobywczego PIG/AGH-2. 
Zadanie dofinansowane jest z Rządowego Funduszu Pol-
ski Ład z Programu Inwestycji Strategicznych w wysokości 
5.000 000,00 zł. 

• W postępowaniu przetargowym na realizację robót bu-
dowlanych dla zadania pn. „Spycimierski gród atrakcją 
turystyki kulturowej i ludowej Uzdrowiska Uniejów”, po-
legającego na budowie ciągu pieszo-rowerowego wzdłuż 
drogi gminnej nr 111152 E (łączącej Zieleń ze Spycimie-
rzem), wpłynęły dwie oferty. 1 ofertę złożyła firma LuKpol 
Krzysztof Łuczak z Uniejowa na kwotę 1 156 561,87 zł, 
drugą Piotr Łuczak – P.H.U. Maciej z Uniejowa na sumę 
1 055 374,44 zł. Zaplanowane roboty obejmują budowę: 
ciągu pieszo-rowerowego wzdłuż krawędzi jezdni drogi 
gminnej, chodnika, poboczy oraz wykonanie oznakowania 
pionowego i poziomego, przebudowę istniejących zjaz-
dów. Zadanie dofinansowane jest z Europejskiego Fundu-
szu Rozwoju Regionalnego RPO Województwa Łódzkiego 
na lata 2014-2020. Oś Priorytetowa VI Rewitalizacja i Po-
tencjał Endogenicznego Regionu. Działanie VI.2 Rozwój 
Gospodarki Turystycznej. Poddziałanie VI. 2.1 Rozwój Go-
spodarki Turystycznej. 

• Wyłoniliśmy wykonawcę zadania pn. „Wymiana kotła 
węglowego na kocioł na ekogroszek 5 klasy dla budynku 
Szkoły Podstawowej w Wilamowie” – Zakład Ślusarsko-Ko-
tlarski Zdzisław Dziubarczyk z Gizałek, z którym podpisali-
śmy umowę na realizację inwestycji. Oferta opiewała na 
kwotę 153 428,00 zł. Pozostałe dwie droższe oferty złoży-
li: Usługi Remontowo-Budowlane Michał Pawłowski, 2M 

Projekt Michał Pawłowski ze Zgierza na kwotę 189 789,00 
zł i Instal-System Roman Torzewski na sumę 220 170,00 
zł. Wykonawca zobowiązany został do wykonania projek-
tu i uzyskania wszelkich niezbędnych decyzji, opinii i po-
zwoleń. Roboty zakładają modernizację kotłowni w bu-
dynku szkoły polegającą na likwidacji kotła węglowego, 
przebudowie układu hydraulicznego kotłowni, instalacji, 
montażu pomp obiegowych, wymianie układu zabezpie-
czenia instalacji. Ponadto zamówienie obejmuje odtwo-
rzenie drzwi do kotłowni. W kotłowni między odtworzo-
nymi drzwiami a podłogą wykonane zostaną schody lub 
pochylnia. W środku pomieszczenia wykonawca naprawi 
i uzupełni tynki, wykona oświetlenie, pomaluje ściany 
i sufit, zabezpieczy także posadzkę powłoką żywiczną 
antypoślizgową. Firma ma 4 miesiące na przygotowanie 
dokumentacji i wykonanie całej inwestycji.

• W ogłoszonym przetargu na „Rozbudowę punktu se-
lektywnej zbiórki odpadów komunalnych w Gminie 
Uniejów” wpłynęły trzy oferty od: Dromex Firma Handlo-
wo-Usługowa Roboty Drogowo-Budowlane Robert Ple-
śnierowicz z Koźminka na 3 009 810,00 zł, LuKpol Krzysz-
tof Łuczak z Uniejowa na 3 130 194,29 zł i Automatyk 
Zbiersk Sp. z o.o. ze Zbierska na 3 480 900,00 zł. Na sfinan-
sowanie zamówienia Zamawiający – Gmina Uniejów za-
mierzała przeznaczyć 1 320 000,00 zł. Zakres planowanej 
inwestycji zakłada wykonanie: robót przygotowawczych 
i rozbiórkowych (nawierzchni z kostki betonowej, ogro-
dzenia, oświetlenia), wiaty do składowania odpadów, 
placu betonowo-polimerowego na pojemniki na odpady 
o pow. 507,90 mkw., kontenera na odpady niebezpiecz-
ne, wjazdu i placu manewrowego o powierzchni 2987,34 
mkw., prac z zakresu zieleni izolacyjnej i terenów zielo-
nych, tablic edukacyjnych i informacyjnych, ogrodzenia z 
bramą przesuwną, miejsc parkingowych oraz sieci i insta-
lacji wodociągowej i elektroenergetycznej. Zadanie dofi-
nansowane jest w ramach RPO Województwa Łódzkiego 
na lata 2014-2020. V Ochrona środowiska. Działanie V.2 
Gospodarka odpadami. Całkowity koszt projektu wynosi 
1 847 460,00 zł, z czego EFRR to kwota 1 276 700,00 zł. 

• Rozstrzygnęliśmy przetarg dla części 1,2 i 4 zadania pn. 
„Cyfrowa Gmina” na zakup, dostawę, instalację fabrycz-
nie nowego sprzętu komputerowego, sprzętu IT oraz 
oprogramowania – nienoszącego śladów uprzedniego 
użytkowania. W zakresie części 1 i 2 zadania jako najko-
rzystniejsza wybrana została oferta Jarosława Kaźmier-

>

czaka Hardsoft-Telekom z Poznania na kwoty 47 471,85 zł 
i 78 793,80 zł. W 4 części zadania wybrana została jedyna 
złożona oferta firmy Madax Plus Sp. z o.o. z Warszawy na 
sumę 16 137,60 zł. Kwoty złożonych ofert oscylowały od 
16 137,60 do 106 702,50 zł. Cyfrowa Gmina w zakresie 
3 części zamówienia została unieważniona z powodu nie 
złożenia żadnej oferty.

• Do tegorocznej edycji programu „Sołectwo na Plus”, 
prowadzonej przez Urząd Marszałkowski w Łodzi, z gminy 
Uniejów zgłosiliśmy łącznie 9 projektów. Dotyczą one: 2x 
Czepowa, Rożniatowa-Kolonii, Wilamowa, Ostrowska, Le-
kaszyna, Spycimierza, Felicjanowa i Wielenina. Ze wszyst-
kich złożonych wniosków 5 (Wilamów, Lekaszyn, Felicja-
nów, Wielenin, Ostrowsko) otrzymało dofinansowanie 
po 12 tys. zł, 3 (Czepów, Czekaj, Rożniatów-Kolonia) są 
na liście rezerwowej, ponieważ znalazły się poza limitem 
przyznawanych środków. Niestety, Spycimierz nie otrzyma 
dofinansowania.

• Podpisaliśmy umowę w Urzędzie Marszałkowskim  
w Łodzi o przyznanie pomocy na realizację zadania pn. 
„Remont wraz z wyposażeniem świetlic wiejskich w gmi-
nie Uniejów, w miejscowościach: Orzeszków, Skotniki  
i Wola Przedmiejska”. Dofinansowanie przyznane zostało 
z  działania „Wsparcie na wdrażanie operacji w ramach 
strategii rozwoju lokalnego kierowanego przez społecz-
ność”, objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich 
na lata 1014-2020. Wartość projektu wynosi 247 219,65 
zł, a kwota dofinansowania to 149 785,00 zł.

• Budowa przedszkola w Uniejowie dobiega końca. We-
wnątrz obiektu prowadzone są ostatnie prace wykończe-
niowe, pozostały już tylko umeblowanie, wyposażenie 
obiektu i przeprowadzka dzieci ze starego budynku do 
nowego. Koszt wykonania inwestycji wynosi prawie 20 
mln zł. Została ona dofinansowana środkami unijnymi w 
kwocie 7,5 mln zł oraz wsparta z RPO Województwa Łódz-
kiego w wysokości 2,5 mln zł. Pozostała kwota pochodzi  
z budżetu gminnego. 

• Wśród 55-ciu dofinansowanych projektów przez Za-
rząd Województwa Łódzkiego z programu „Infrastruktura 
sportowa Plus” na 2023 rok znalazł się wniosek złożony 
przez gminę Uniejów. Dotyczy on otrzymania wsparcia  
w wysokości 210 tys. zł na przeprowadzenie gruntownego 
remontu sali gimnastycznej w szkole w Uniejowie. Pozo-
stałe ok. 100 tys. będzie najprawdopodobniej pochodziło 
z gminnej kasy. 

• Kolejny etap budowy Centrum „Spycimierskie Boże Cia-
ło” dobiegł końca. Należy jeszcze wyposażyć pomieszcze-
nia w nowoczesny sprzęt komputerowy i multimedialny 
oraz zakupić meble użytkowe, które poprzedzi ogłoszona 
procedura przetargowa. Kompozycję bryły obiektu sta-
nowią trzy niezależne konstrukcyjnie budynki, połączone 

między sobą przeszklonymi korytarzami. Kompleks zapro-
jektowano na planie litery „U” z jednokondygnacyjnymi 
skrzydłami bocznymi i dwukondygnacyjnym budynkiem 
centralnym. Konsultacje dotyczące ostatecznej aranżacji 
wnętrz, wyposażenia sali interaktywnej oraz wystaw de-
dykowanych tradycjom objętym dziedzictwem niemate-
rialnym, przeprowadzono już we wnętrzach Centrum.

• Otrzymaliśmy dofinansowanie na zagospodarowanie 
terenu Winnicy Bogumiła, w ramach projektu „Woje-
wództwo Łódzkie Ogrodem Polski – Ogrody przyjazne 
naturze”, złożonego do Zarządu Województwa Łódzkiego, 
przeznaczonego na wsparcie zadań w zakresie rozwoju 
zielonej infrastruktury. Wnioskowaliśmy o otrzymanie 
pieniędzy na wzbogacenie szaty roślinnej na powierzch-
ni około 1 500 mkw. Na realizację zadania trafi do gminy 
50 000 zł. 

• Wniosek złożony przez Referat Oświaty w Uniejowie, we 
współpracy z dyrektorem szkoły w Uniejowie, w ramach 
rządowego programu „Posiłek w szkole i w domu” – edy-
cja 2023” otrzymał dofinansowanie. Pozyskane środki  
w wysokości 80 tys. zł pozwolą na sfinansowanie, przy 
wkładzie własnym 20 tys. zł, prac remontowo-adaptacyj-
nych w pomieszczeniach przeznaczonych do spożywania 
posiłków oraz wyposażenie kuchni. 

Przełom w badaniach 
• Zespół archeologów kierowany przez Radosława Her-
mana i prof. Jerzego Sikorę z Uniwersytetu Łódzkiego do-
konał odkrycia konstrukcji drewnianych wałów, głównego 
obwodu linii obronnej grodu wczesnośredniowiecznego, 
w wykopie wykonanym w Spycimierzu. 

Akcja kastracja
• W ramach podpisanego porozumienia oraz umowy 
darowizny, Gmina Uniejów wraz z Fundacją „ZWIERZ” 
Ogólnopolska Fundacja na Rzecz Ochrony Zwierząt z sie-
dzibą w Bieruniu przeprowadzi na terenie miasta i gmi-
ny bezpłatne zabiegi kastracji zwierząt domowych (psów  
i kotów), przebywających pod opieką mieszkańców gmi-
ny, trwałe oznakowanie tych zwierząt (czipowanie), a tak-
że kastrację i oznakowanie kotów wolno żyjących. Funda-
cja zobligowała się do przekazania na rzecz akcji 5000 zł. 
Zainteresowani mieszkańcy od 28 czerwca mogą zgłaszać 
się do Urzędu Miasta w Uniejowie w celu złożenia odpo-
wiedniego wniosku. Zabiegi przeprowadzi Pani Karoliną 
Wojtczak, prowadząca usługi weterynaryjne w Uniejowie. 
Działanie potrwa do 30 listopada br. lub do wyczerpania 
środków przeznaczonych  na ten cel.



Dofinansowania dla biblioteki 
• Projekt „Centrum Kompetencji Niematerialnego Dzie-
dzictwa Kulturowego”, złożony przez Miejsko-Gminną Bi-
bliotekę Publiczną w Uniejowie do programu Kultura lu-
dowa i tradycyjna 2023, zgodnie z decyzją Ministra Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego, uzyskał dotację w wysokości 
95 000,00 zł. W 2023 r. wynosi ona 35 000,00 zł, natomiast 
w 2024 r. 60 000,00 zł. 

• Biblioteka Miejska podpisała umowę z Zarządem Woje-
wództwa Łódzkiego o dofinansowanie operacji pn. „Wian-
ki nad Wartą” w wysokości 18 700,00 zł. Wianki odbyły się 
w Wigilię św. Jana na deptaku przy „Termach Uniejów”.  
W czasie imprezy przeprowadzono warsztaty w wypla-
taniu wianków, ugotowano zupę rybną dla uczestników, 
miały miejsce występy zespołów, a na koniec przedsta-
wiono Obrzęd Nocy Świętojańskiej w wykonaniu zespołu 
„Rożanie”. Tego dnia w gminnych sołectwach zapłonęły 
ogniska. 

Budżet Obywatelski
•„Dla nieobecnych” oraz Festiwal Piosenki „Laudate do-
minum” tak nazywają się pomysły mieszkańców Uniejowa 
w ramach Budżetu Obywatelskiego Województwa Łódz-
kiego na rok 2024. Aby oba projekty zostały dopuszczo-
ne do realizacji, muszą zdobyć odpowiednią ilość głosów. 
Dziękuję wszystkim, którzy zagłosowali na projekty Unie-
jowa. Teraz czekamy na wyniki. 

Konsultacje
• Spotkanie konsultacyjne dot. Strategii Rozwoju Gminy 
Uniejów na lata 2023-2030 odbyło się  w sali OSP w Unie-
jowie. 

Działalność społeczna
• Mieszkańcy Skotnik z sołtysem na czele uporządkowali 
teren wokół miejscowej strażnicy, wymienili sfatygowaną 
siatkę ogrodzeniową oraz wyrównali i uporządkowali plac 
wokół budynku.

Publikacje 
• Uniejów znalazł się w e-booku wydanym przez Stowa-
rzyszenie „Czysta Polska”. Publikacja nosi nazwę „Czyste, 
Zielone Miasta w Polsce”. Stowarzyszenie zaprasza Czytel-
ników do odbycia wyjątkowej „zielonej podróży” po mia-
stach, w których gościło w ramach organizowanych przez 
siebie akcji. Publikacja jest dostępna na: www.program-
czystapolska.pl (Czyste Zielone Miasta/Pobierz ebook ak-
cji).

Wydarzenia
• Grupa kibiców z Uniejowskiej Akademii Futbolu po 
raz kolejny dopingowała z trybuny Reprezentację Kobiet  
w Piłce Nożnej, w tym Ewę Pajor, oglądając na żywo fe-
nomenalny styl gry napastniczki VfL Wolfsburg. Dziew-
czynki dostąpiły zaszczytu wyprowadzenia piłkarek re-
prezentacji na boisko i wspólnego z nimi odśpiewania 
hymnu narodowego. W rozgrywkach Ligi Mistrzyń Ewa 
Pajor wywalczyła sobie tytuł królowej strzelczyń sezonu 
2022/2023. Gratuluję! 

• W Niedzielę Dobrego Pasterza przy kolegiacie w Unie-
jowie stanęła zagroda z owcami, do której chętnie zaglą-
dali najmłodsi mieszkańcy gminy. 

• Na mieszkańców i gości Uniejowa czekały motocykle 
i mnóstwo pozytywnej energii za sprawą oficjalnego 
otwarcia sezonu motocyklowego przez Przystań Moto-
cyklową „Moto Banit” Dariusza Banickiego. Wydarzenie 
odbyło się w Rynku w Uniejowie, z kolei na początku 
wakacji zorganizowano „Zlot u Banity” i Strongman Mo-
tocyklistów – czyli zabawę przy muzyce, zawody, stoiska  
z pamiątkami, koncerty i możliwość oddania krwi w 
punkcie krwiodawstwa.

• Podczas Festiwalu Przygodowo-Historycznego „Misja 
Przygoda Uniejów 2023” okolice „Term Uniejów” i Zam
-ku Arcybiskupów Gnieźnieńskich wypełniły kolorowe 
stragany i zabytkowe samochody, pojawili się także po-
szukiwacze skarbów i grupy rekonstrukcyjne. Impreza 
była podzielona na strefy: prezentacji, rekonstrukcji hi-
storycznych, jarmarku rzemiosła, wystawy samochodów, 
poszukiwań oraz archeologicznych prelekcji, niezwykłych 
historii – pokazów multimedialnych. 

• Zgodnie z tradycją, w maju mogliśmy posłuchać pieśni 
ku czci Matki Boskiej rozbrzmiewających z uniejowskiej 
dzwonnicy w wykonaniu byłych i obecnych członków 
Młodzieżowej Orkiestry Dętej ZHP-OSP w Uniejowie,  
a przy przydrożnych kapliczkach w mieście i gminie panie 
odmawiały różaniec, modlitwy i śpiewały pieśni maryjne. 

• Gminne obchody Narodowego Święta Konstytucji  
3 Maja obchodziliśmy tradycyjnie przy Pomniku Boha-
terów Września 1939 roku, następnie odbyła się część 
artystyczna w wykonaniu dzieci ze szkoły podstawowej  
w Uniejowie w Kolegiacie pw. NMP w Uniejowie, po któ-
rej doprawiona została Msza Św. w intencji Ojczyzny. 

• 3 Maja połączono w Wilamowie uroczystość Święta 
Konstytucji z obchodami Dnia Strażaka. Odprawiona zo-
stała Msza św. za parafian, w intencji ojczyzny, strażaków 
oraz ich rodzin. 

• Z okazji Dnia Strażaka w Uniejowie świętowali druhny 
i druhowie Ochotniczych Straży Pożarnych z gminy Unie-
jów i innych jednostek OSP z terenu parafii. O 6 rano 

sygnałem syreny druhowie dali znać, że jest ich święto,  
a w godzinach popołudniowych uczestniczyli we Mszy 
Świętej. 

• Tegoroczne Wojewódzkie Obchody Dnia Strażaka PSP  
i OSP w Łódzkiem były okazją do wręczenia podziękowań 
wszystkim członkom straży za ich trud i poświęcenie na 
rzecz bezpieczeństwa mieszkańców regionu, awansów na 
wyższe stopnie służbowe, medali i odznaczeń państwo-
wych, jak i związkowych oraz samorządowcom wspie-
rającym działalność jednostek strażackich. Dziękuję za 
wyróżnienie mojej osoby w postaci podziękowania za 
wspieranie działalności jednostek strażackich. 

• Uniwersytet Trzeciego Wieku w Uniejowie otworzył 
„Szkatułki pamięci” z udziałem 6 osób, realizując II etap 
projektu pn. „UTW dla społeczności” – „Otwieramy szka-
tułki pamięci”, finansowany ze środków Polsko-Amery-
kańskiej Fundacji Wolności i koordynowany przez Towa-
rzystwo Inicjatyw Twórczych „ę”.

• Wspólnie z Narodowym Instytutem Samorządu Teryto-
rialnego zorganizowaliśmy drugą edycję Międzynarodo-
wej Konferencji Naukowej pn. „Dziedzictwo kulturowe: 
szanse i wyzwania dla samorządów” w Zamku Arcybisku-
pów Gnieźnieńskich. Na konferencji zostały zaprezento-
wane dobre praktyki tradycji i zabytków z Polski i zagra-
nicy, które wpisano na światowe listy UNESCO oraz listy 
krajowe. Konferencja objęta została patronatem hono-
rowym Wojewody Łódzkiego, Marszałka Województwa 
Łódzkiego, Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowe-
go, Narodowego Instytutu Dziedzictwa, Polskiej Organiza-
cji Turystycznej i Polskiego Komitetu ds. UNESCO.

• Wśród uczestników, którzy złożyli Paszporty Degustatora 
X Uniejowskiego Festiwalu Smaków, rozlosowaliśmy liczne 
nagrody. Wręczone zostały także statuetki „Lilie Smako-
sza” zwycięskim restauracjom w ocenie Komisji konkurso-
wej i Gości. Jeszcze raz gratuluję! 

• 6 raz gościliśmy w Uniejowie Klub „Polska pięknieje” czy-
li przedstawicieli samorządów i instytucji kultury, którzy 
realizują wyróżniające się projekty z zakresu dziedzictwa 
kulturowego, turystyki i edukacji.

• Zwycięzcy turnieju szachowego dla uczniów szkół pod-
stawowych z terenu gminy Uniejów i delegacja Urzędu 
Miasta w Uniejowie uczestniczyli w uroczystości Dnia 
Polsko-Węgierskiego w Mórahalom, na zaproszenie tego 
miasta partnerskiego, w celu pielęgnowania przyjaźni pol-
sko-węgierskiej. Nasz szachista Wojtek zajął w turnieju  
w Mórahalom 2. miejsce. Gratuluję!

• Mażoretki Driady Uniejów reprezentowały ostatnio gmi-
nę w prestiżowych konkursach, w których łącznie zdobyły 
aż 35 miejsc medalowych i 16 pierwszych miejsc. Ukoro-
nowaniem zwycięstw było zdobycie tytułu Mistrzyń Polski 

w kategorii „formacja scena flaga juniorki” na Mistrzo-
stwach Polski Mażoretek w Kędzierzynie-Koźlu. Gratuluję! 

• W sali OSP w Uniejowie miało miejsce spotkanie soł-
tysów i radnych z terenu gminy Uniejów z przedstawi-
cielami instytucji sektora rolniczego, które umożliwiło 
uzyskanie odpowiedzi na frapujące rolników pytania dot. 
nowych obowiązków i poruszenia kwestii budzących wąt-
pliwości.

• Harcerze z 8 Specjalnościowej Drużyny Harcerskiej im. 
Mikołaja Kopernika z Wielenina uczestniczyli w między-
narodowy zlocie skautów w Niemczech. Zlot odbywa się 
co roku w różnych krajach Europy.

• W Miejsko-Gminnym Ośrodku Kultury w Uniejowie od-
było się spotkanie przedstawicielek Kół Gospodyń Wiej-
skich z Gminy Uniejów, podczas którego panie opowie-
działy o planach na najbliższy czas oraz zasygnalizowały 
swoje potrzeby. Jeszcze raz składam podziękowania pa-
niom za aktywną działalność i kultywowanie pięknych 
tradycji.

• Parafianie w gminie Uniejów witali kopię obrazu Mat-
ki Bożej Częstochowskiej. Przyjęcie obrazu poprzedziły 
przygotowania polegające na dekorowaniu trasy, swoich 
posesji i kościołów. Składam serdeczne podziękowania 
mieszkańcom za przygotowanie trasy uroczystości w pa-
rafii Spycimierz, Wilamów, Uniejów i Wielenin. 

• Uniejów był gospodarzem dwóch wydarzeń – Mun-
durowego Dnia Dziecka i Ogólnopolskiego Turnieju Piłki 
Nożnej Kobiet i Mężczyzn „Mundial Uniejów”, którego 
organizatorem była Komenda Wojewódzka Policji w Ło-
dzi. Dla dzieci przygotowano wystawę, pokazy, konkursy  
i różne gry. Patronatem honorowym imprezę objęli m.in.: 
Wojewoda Łódzki, Marszałek Województwa Łódzkiego, 
Komendant Główny Policji, Polski Związek Piłki Nożnej, 
Łódzki Związek Piłki Nożnej, Gmina Uniejów, ZW NSZZ 
Policjantów Województwa Łódzkiego, Łódzka Grupa Wo-
jewódzka IPA.

• Finał Powiatowego Konkursu Recytatorskiego Poezji 
Maryjnej został zorganizowany w siedzibie biblioteki 
miejskiej w Uniejowie, natomiast uroczyste podsumowa-
nie konkursu i wręczenie nagród przygotowano 4 czerwca 
po mszy świętej niedzielnej o godz. 10.30 w kolegiacie  
w Uniejowie. Pomysłodawcą i fundatorem nagród był ks. 
Infułat Andrzej Ziemieśkiewicz. 

• W Wieleninie-Kolonii, w ramach działalności firmy K-
Flex Polska, dokonano uroczystego otwarcia do użytku 
magazynu wysokiego składowania o powierzchni 33 000 
mkw. Europejskie Centrum Dystrybucji jest 6. budynkiem 
firmy w tym miejscu.

• Z okazji Dnia Dziecka na najmłodszych czekały liczne 
atrakcje, oprócz Mundurowego Dnia Dziecka, na spor-
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towo odbył się IX Turniej Małego Karateki i VI Turniej 
Wędkarski, a także piana party w „Termach Uniejów”, na-
tomiast w placówkach szkolnych: spektakle, biegi przeła-
jowe i zajęcia edukacyjne na wesoło. 

• Tuż przed uroczystością Bożego Ciała w Wilamowie po-
wstały kwiatowe motywy na ulicach miejscowości, które 
namalowali farbami uczniowie, nauczyciele i pracownicy 
miejscowej szkoły, podopieczni i terapeuci Powiatowe-
go Środowiskowego Domu Samopomocy w Czepowie 
oraz członkowie Stowarzyszenia na Rzecz Rozwoju Dzieci 
i Młodzieży „RTG-DUSZY”.

• W uroczystość Bożego Ciała w Spycimierzu, po Mszy 
Świętej o godz. 17.00, przeszła procesja z Najświętszym 
Sakramentem po kwietnych dywanach. Mszę przy ołtarzu 
polowym sprawował J.E. Ks. Bp Radosław Orchowicz. 

• Drugi Festiwal Dziedzictwa Kulturowego zorganizowa-
ny został w Spycimierzu i Uniejowie. Podczas wydarzenia 
przedstawiciele uczestniczących tradycji zaprezentowa-
li swoje dzieła na stoiskach wystawienniczych. Festiwal 
prezentował przepiękne tradycje poświęcone polskiemu 
dziedzictwu kulturowemu.

• W uniejowskiej kolegiacie, po wieczornej Mszy Świętej, 
odbył się Koncert Rodzinny Uniejowskiej Grupy Wokal-
nej, w ramach realizacji programu pilotażowego „Most 
The Music” realizowanego przez Fundację Most The Most  
z udziałem młodych wokalistów z gminy Uniejów. 

• W Uniejowie obchodziliśmy odpust ku czci św. Bogumi-
ła. We Mszy św., której przewodniczył ks. biskup Stanisław 
Gębicki, uczestniczyli m.in. członkowie Kapituły Kolegiaty 
Uniejowskiej. Obchodom towarzyszyła wystawa o św. Bo-
gumile przygotowana w siedzibie Towarzystwa Przyjaciół 
Uniejowa.

• W Domu Pracy Twórczej pan Adam Sztaba spotkał się  
z Uniejowską Grupą Wokalną na ostatnich już warsztatach 
w ramach programu „Most The Music”. 

• Pan Mariusz Totoszko, były wokalista grupy Volver, aktor, 
uczestnik programu ,,Twoja twarz brzmi znajomo”, spotkał 
się z Uniejowską Grupą Wokalną na warsztatach wokal-
nych w Ośrodku Kultury w Uniejowie.

• Podczas Driadowej Fiesty, w hali przy szkole w Uniejo-
wie, podsumowującej sezon, Mażoretki Driady Uniejów 
zaprezentowały 20 choreografii: grupowe, miniformacje, 
duety i solówki.

• Ministerstwo Obrony Narodowej wraz z Centralnym 
Wojskowym Centrum Rekrutacji i Dowództwem General-
nym Rodzajów Sił Zbrojnych zorganizowało w Uniejowie 
bezpłatne szkolenia z samoobrony dla kobiet. Były to szko-
lenia z doświadczonymi żołnierzami – instruktorami.

• Sala Rycerska uniejowskiego zamku zamieniła się  
w teatralną scenę, na której wystawiona została „Ze-
msta” Aleksandra Fredry. Teatr wystawiony został przez 
aktorów Krakowskiego Teatru Komedia, w ramach pro-
gramu „Kultura Dostępna” Ministerstwa Kultury i Dzie-
dzictwa Narodowego, dzięki dofinansowaniu na reali-
zację zadania pn. „Teatr na Zamku” uzyskanemu przez 
Powiatową Bibliotekę Publiczną w Poddębicach.

• Słuchacze Uniejowskiego Uniwersytetu Trzeciego Wie-
ku zakończyli rok akademicki 2022/2023 spotkaniem 
w Sali Rycerskiej Zamku Arcybiskupów Gnieźnieńskich 
w Uniejowie.

• Zygmunt Skonieczny, reżyser filmowy i pisarz, wnuk 
właściciela wiatraka z Chorzepina (obecnie znajdującego 
się w Zagrodzie Młynarskiej w Uniejowie) zaprezentował 
na spotkaniu autorskim w uniejowskiej bibliotece swoją 
autorską powieść „Herbem wiatrak”. 

• Kolejne spotkanie Pań z KGW, aby wymienić się swo-
imi doświadczeniami i ustalić wspólny plan działania na 
najbliższy sezon, miało miejsce w Zagrodzie Młynarskiej.

• Muzyczne zakończenie roku obchodziła Szkoła Muzycz-
na I Stopnia w Uniejowie. Absolwenci przygotowali z tej 
okazji koncert w Sali Rycerskiej zamku, który zgromadził 
pedagogów szkoły, uczniów z rodzinami oraz sympaty-
ków muzyki.

• Uczniowie szkół podstawowych w gminie Uniejów  
i placówki przedszkolnej zakończyli oficjalnie rok szkolny 
2022/2023 i rozpoczęli wakacje. Podsumowano sukcesy, 
wręczono wyróżnienia, pożegnano klasy 8 i niektórych 
nauczycieli. Do najlepszych uczniów trafiły Nagrody Bur-
mistrza.

• Pajor & Tarczyńska VISA SUMMER CUP 2023 dla mło-
dych piłkarek rozegrano na boiskach piłkarskich im. Wło-
dzimierza Smolarka w Uniejowie.

• Miłośnicy plażowej piłki siatkowej spotkali się na  
I gminnym turnieju, który odbył się na nowych boiskach 
przy plaży uniejowskiej. Dwuosobowe drużyny rywalizo-
wały w systemie „każdy z każdym”.

• Ks. Dariusz Ziemniak, proboszcz parafii Spycimierz ob-
chodził 25. Jubileusz sakramentu kapłaństwa. Z tej okazji 
odprawiono uroczystą mszę świętą, w której uczestniczy-
li wierni, goście i przyjaciele kapłana. Przy okazji można 
było po raz pierwszy wejść i obejrzeć powstające Cen-
trum „Spycimierskie Boże Ciało”. Ks. Proboszczowi życzę 
dużo zdrowia i sił w dalszym kapłańskim posługiwaniu. 
Tego samego dnia pożegnaliśmy wikariusza ks. Adriana 
Nowickiego, który przeszedł do innej parafii. Ks. Adriano-
wi życzę dobrego zdrowia, siły, wytrwałości oraz otwar-
tych serc nowych parafian.
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Z działalności Rady Miejskiej 
w Uniejowie

Tomasz Wójcik

[kwiecień – czerwiec 2023 r.]

 23 maja 2023 r. odbyła się 73. sesja Rady Miejskiej w Unie-
jowie, na której znowelizowano budżet Miasta i Gminy Uniejów 
na 2023 r. i Wieloletnią Prognozę Finansową na lata 2023– 2040. 
Wyrażono ponadto zgodę na podwyższenie kapitału zakładowego 
Spółki Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej Termy Uniejów  
Spółka z o.o. z siedzibą w  Uniejowie, do której Gmina Uniejów, 
jako jedyny wspólnik, wniesie wkład pieniężny o wartości 
1.800.000,00 zł  obejmując w zamian 18.000 nowoutworzonych 
udziałów o wartości 100,00 zł każdy. Uchwalono „Program opieki 
nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt  w Gminie Uniejów na rok 2023” oraz miejscowy plan 
zagospodarowania przestrzennego dla terenu położonego przy 
ul. Władysława Reymonta w Uniejowie. Uchylono uchwałę nr 
LXV/544/2022 Rady Miejskiej w Uniejowie z dnia 14 listopada 
2022  r. w sprawie wyrażenia zgody na wniesienie aportem do 
spółki komunalnej Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej 
„TERMY UNIEJÓW” Sp. z o.o. w Uniejowie prawa własności 
nieruchomości, stanowiących własność Gminy Uniejów oraz 
wyrażono zgodę na wniesienie aportem do spółki komunalnej 
Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej „Termy Uniejów” 
Sp. z o.o. w Uniejowie, prawa własności niezabudowanej 
nieruchomości stanowiącej własność Gminy Uniejów położonej 
w miejscowości Zieleń, oznaczonej jako niezabudowane działki 
o numerach ewidencyjnych:  55, 58, 99, 100.
 Podczas 74. sesji Rady Miejskiej w Uniejowie, która odbyła 
się 23 czerwca 2023 r., przeanalizowano Raport o stanie Gminy 
Uniejów za 2022 r., Sprawozdanie finansowe, Sprawozdanie 
z wykonania budżetu za 2022 r., informację o stanie mienia 

• W Uniejowie gościliśmy grupę pracowników Starostwa 
Powiatowego w Częstochowie, którzy po przejechaniu na 
rowerach 190 km z Bogumiłka do Uniejowa, zatrzymali się 
w szkole na nocleg. Celem akcji jest zebranie pieniędzy na 
zakup całorocznego krytego lonżownika do prowadzenia 
terapii dla dzieci i młodzieży z niepełnosprawnością inte-
lektualną w Ośrodku Szkolno-Wychowawczym im. Jana 
Brzechwy w Bogumiłku. Brakuje 70 tys. 

komunalnego, wniosek Komisji Rewizyjnej i opinie Regio-
nalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi oraz udzielono Burmis-
trzowi Uniejowa votum zaufania i absolutorium z wykonania 
budżetu. Rozszerzony został także wykaz inkasentów opłaty 
uzdrowiskowej.
Podjęto kilka decyzji dotyczących stanowiących własność 
Gminy Uniejów nieruchomości wyrażając zgodę na sprzedaż:
- w drodze przetargu zabudowanej nieruchomości położonej 
w miejscowości Uniejów oznaczonej jako działka o numerze 
ewidencyjnym: 2146/44 o pow. 1,6339 ha,
- w drodze przetargu zabudowanej nieruchomości położonej  
w miejscowości Uniejów oznaczonej jako działki o numerach 
ewidencyjnych: 1351 o pow. 0,0124 ha i 1353 o pow. 0,02 ha,
- w drodze przetargu zabudowanej nieruchomości rolnej 
położonej  w miejscowości Spycimierz, oznaczonej numerami  
geodezyjnymi: 178/1 o pow. 0,8294 ha i 178/2 o pow. 0,5800 
ha, 
- w drodze przetargu udziału 71859/81523 w zabudowanej 
nieruchomości położonej  w miejscowości Uniejów ozna-
czonej jako działka nr 1579,
- na rzecz dotychczasowego najemcy, zabudowanej nieru-
chomości położonej w Uniejowie przy ul. Kilińskiego 27, 
stanowiącej własność Gminy Uniejów.
Podjęto także uchwałę w sprawie określenia przystanków 
komunikacyjnych na terenie gminy Uniejów oraz warunków 
i zasad korzystania z tych przystanków wprowadzając nowy 
przystanek autobusowy w miejscowości Ostrowsko.

Media 
• Ekipa TVN zawitała do Uniejowa, aby przedstawić 
pogodę i miejscowe atrakcje: „Termy Uniejów” i wła-
ściwości wody termalnej, Zagrodę Młynarską, Zamek 
Arcybiskupów Gnieźnieńskich, ofertę  noclegów i spły-
wów kajakowych. 

    Józef Kaczmarek

W okresie od 18 kwietnia  2023 r. do 23 czerwca 2023 r. odbyły się dwie sesje 
Rady Miejskiej w Uniejowie.
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Maciej Bartosiak 

5 mln zł wsparcia dla gminy Uniejów 
z programu „Polskie Uzdrowiska”

Rządowy Fundusz Polski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych ma na celu zwiększenie skali inwestycji 
publicznych poprzez bezzwrotne dofinansowanie zadań 
realizowanych przez jednostki samorządu terytorialnego. 
Program jest realizowany poprzez promesy inwesty-
cyjne, udzielane przez Bank Gospodarstwa Krajowego. 
Czwarta edycja przedsięwzięcia pn. „Polskie Uzdrowiska” 
była skierowana do gmin posiadających status ochrony 
uzdrowiskowej, które ucierpiały z powodu koronawirusa.

„Kryzys wywołany przez pandemię COVID-19 
spowodował w gminach uzdrowiskowych skumulowanie 
wszystkich negatywnych skutków jakie wystąpiły 
w gospodarce kraju i samorządach. Gminy uzdrowiskowe 
przez wprowadzane okresowo lockdowny prawie 
całkowicie zostały pozbawione dochodów z opłaty 
uzdrowiskowej, przeznaczonych na realizację kosz-
townych zadań inwestycyjnych” – czytamy na stro-
nie Stowarzyszenia Gmin Uzdrowiskowych RP, 
do którego należy Uniejów. Zarząd SGURP w imieniu 
gmin członkowskich wielokrotnie alarmował w rządzie 
o trudnej sytuacji uzdrowisk. Apele przyniosły w końcu 

energii odnawialnej. Z myślą o uniezależnieniu 
tych procesów od zewnętrznych podmiotów, 
samorząd przystąpił do opracowania projektu 
farmy fotowoltaicznej, pracującej na potrzeby 
gminy. Z kolei zapewnienie dostaw ciepła 
w kolejnych sezonach grzewczych, przy 
założeniu, że mogą nadejść dużo surowsze zimy, 
niż ostatnia, budzi konieczność uruchomienia 
drugiego otworu wydobywczego. Odwiert 
PIG/AGH-1 był traktowany dotychczas jako 
rezerwowy, a jego drożność sprawdzano 
po raz ostatni przeszło dwie dekady temu. 
Aby móc korzystać z jego zasobów, trzeba 
przeprowadzić w nim specjalistyczne prace 
geologiczne i modernizację infrastruktury 
technicznej, co wiąże się z ogromnymi 
kosztami. Zapowiedź uruchomienia rządo-
wych środków wskazała gminie sposób na sfi-
nansowanie tych projektów bez nadmiernego 
obciążania miejskiej kasy.

Farma fotowoltaiczna
Projekt zakłada budowę instalacji wy-

korzystującej zjawisko fotowoltaiczne 
do przetwarzania promieniowania słone-
cznego na energię elektryczną. Inwes-
tycja będzie polegała na montażu 1200 
paneli polikrystalicznych o łącznej mocy 0,7 
megawata. Wniosek uwzględnia również 
ogrodzenie terenu przeznaczonego do zagos-
podarowania oraz budowę przyłącza elek-
troenergetycznego, umożliwiającego pod-
łączenie nowej instalacji do zasobów sieci 
Energetyki Uniejów. Dzięki temu unikniemy 
instalowania akumulatorów oraz regulatorów 
ładowania, ponieważ sieć jest w stanie przyjąć 
całą energię wyprodukowaną przez system 
fotowoltaiczny. Prąd pozyskany z tego 
źródła będzie w całości wykorzystywany 
do zasilenia gminnej infrastruktury, jest 
to eksperymentalne rozwiązanie.

Przewidziana lokalizacja farmy foto-
woltaicznej w miejscowości Brzeziny obejmuje 
obszar dwóch działek (703/4 i 705/2) 
o powierzchni: 66 arów i 45 m² oraz 36 arów 
i 55 m². Starania o pozyskanie tych gruntów 
na potrzeby planowanej inwestycji burmistrz 
Józef Kaczmarek podjął z wyprzedzeniem. 
Pierwszą działkę gmina zakupiła w 2021 r., 
drugą – w drodze zamiany nieruchomości – 
pozyskała do swoich zasobów w roku 2022.

skutek. W odpowiedzi na potrzeby samorządów, 
po wielomiesięcznych pracach i dzięki dobrej woli osób 
sprzyjających uzdrowiskom, powstał program „Polskie 
Uzdrowiska”.

–  „Gminy uzdrowiskowe potrzebują dziś nie tylko zre-
kompensowania utraconych dochodów, ale też 
wsparcia inwestycyjnego, bo bez tego staną się nie tyl-
ko niekonkurencyjne na rynku europejskim, ale też poprzez 
zubożenie dochodów, zwiększać się u nich będzie dystans 
rozwojowy w stosunku do pozostałych gmin w Polsce” – 
podkreślił dr Jan Golba, prezes zarządu Stowarzyszenia 
Gmin Uzdrowiskowych RP.

U progu minionego sezonu grzewczego mieliśmy 
do czynienia z potężnymi podwyżkami rachunków 
za energię elektryczną oraz kosztów ogrzewania. 
Potrzeba szukania oszczędności postawiła wówczas 
gminę przed trudnymi decyzjami, jak na przykład 
nocne wygaszanie latarń. Ta sytuacja jednoznacznie 
pokazała, że drogą do ominięcia wahań na rynku 
surowców energetycznych jest przestawienie technologii 
pozyskiwania energii elektrycznej oraz ciepła na źródła 

Rekonstrukcja odwiertu PIG/AGH-1
Otwór geotermalny „Uniejów PIG/AGH-1” znajduje się poza 

obszarem miejskim, przy ul. Kościelnickiej, w odległości około 
kilometra na północ od czynnego odwiertu PIG/AGH-2 znajdującego 
się przy siedzibie gminnej spółki Geotermia Uniejów im. S. 
Olasa. Otwór odwiercono w 1990 r. do głębokości 2065 m p.p.t.  
W 2000 roku wykonano w nim zabiegi intensyfikacyjne dla poprawy 
chłonności odwiertu, uzyskując wówczas zatłaczanie na poziomie 
67 m³/h, przy ciśnieniu 7,1 bara.

Planowana rekonstrukcja otworu PIG/AGH-1 przewiduje: 
rozbiórkę wiaty w celu uzyskania dostępu do instalacji, demontaż 
głowicy otworu, szablonowanie i udrażnianie otworu za pomocą 
urządzenia wiertniczego oraz naprawę rur okładzinowych. Kolejny 
etap będzie polegał na przeprowadzeniu zabiegów usuwania 
zanieczyszczeń – odpłukiwaniu do spodu i kwasowaniu otworu, 
pompowaniu oczyszczającym oraz pompowaniu badawczym. 
Po zakończeniu prac geologicznych pozostanie już tylko montaż 
nowej głowicy i odtworzenie wiaty osłaniającej otwór.

O programie
Czwarta odsłona Rządowego Funduszu Polski Ład została opra-

cowana w Departamencie Turystyki Ministerstwa Sportu i Turystyki, 
we współpracy ze Stowarzyszeniem Gmin Uzdrowiskowych RP, 
Kancelarią Prezesa Rady Ministrów i Bankiem Gospodarstwa 
Krajowego. W ramach programu gminy posiadające status 
obszaru ochrony uzdrowiskowej mogły wnioskować o bezzwrotne 
dofinansowanie inwestycji z 37 różnych obszarów działalności, 
w tym m.in. na rozwój odnawialnych źródeł energii.

Ogółem, gminom uzdrowiskowym udzielono wsparcia w łącznej 
wysokości 240 mln zł. Wartość dofinansowania, o które można 
było wnioskować, wynosiła maksymalnie do 98 procent wartości 
inwestycji. Pozostałe 2 procent potraktowano jako wkład własny 
gminy. Poszczególne samorządy uzyskały promesy o wartości 
od 490 tys. do 5 mln zł bezzwrotnego wsparcia. Wysoka ocena 
wniosku złożonego przez gminę Uniejów zapewniła dofinansowanie 
naszych projektów maksymalną kwotą 5 milionów złotych, przy 
szacunkowej wartości inwestycji na poziomie 5,5 mln zł.

Gmina Uniejów otrzymała 5 mln zł bezzwrotnego dofinansowania na dywersyfikację źródeł energii 
odnawialnej. W ramach tej kwoty samorząd zamierza realizować dwie inwestycje: budowę farmy 
fotowoltaicznej wraz z przyłączami oraz rekonstrukcję drugiego otworu geotermalnego (PIG/AGH-1).  
Środki przekazane w formie promesy pochodzą z Programu Inwestycji Strategicznych.

>

Zaznaczona na mapie lokalizacja elektrowni słonecznej Otwór przeznaczony do rekonstrukcji, położony na obrzeżach Uniejowa, na 
działce przy drodze powiatowej w kierunku Ostrowska
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Agnieszka Olczyk 

Gmina Uniejów gminą cyfrową? 
– Wybrano wykonawców przetargu

Cyfrowa Gmina – skąd pomysł?
Podczas pandemii COVID-19 niektóre z urzędów napotkały 

problemy w postaci np. braków sprzętowych czy niewystarczających 
kompetencji cyfrowych pracowników, a naukę zdalną utrudnił brak 
komputerów i problem z dostępem do Internetu. W odpowiedzi 

Zamówienie podzielone zostało na 4 części, z któ-
rych każda stanowiła przedmiot odrębnego postępo-
wania, co oznacza, że oferenci mogli składać oferty zarów-
no na poszczególne, jak i na wszystkie części zadania.

Część 1. Zakres przedmiotowy obejmował: stacje 
robocze – 7 szt., monitor z uchwytem – 7 szt., laptopy  
– 4 szt., oprogramowanie antywirusowe – 4 szt.

Pierwszą częścią zamówienia zainteresowało się 
czterech wykonawców: 1. Cezar Cezary Machnio i Piotr 
Gębka Sp. z o.o. z Radomia – zadeklarowana przez firmę 
kwota wyniosła 56 580,00 zł, 2. Prime Computers Dariusz 
Leszczyński z Wrocławia – zadeklarowana przez firmę 
kwota wyniosła 42 810,15 zł, 3. Jarosław Kaźmierczak 
Hardsoft-Telekom z Poznania – zadeklarowana przez firmę 
kwota wyniosła 47 471,85 zł, 4. Alltech – sp. j. Zdzisław 
Pająk, Artur Pająk z Płocka – zadeklarowana przez firmę 
kwota wyniosła 59 773,08 zł.  

W zakresie części 1 jako najkorzystniejszą wybrano 
ofertę złożoną przez Jarosław Kaźmierczak Hardsoft-
Telekom z Poznania.

Część 2. Zakres przedmiotowy obejmował: serwer  
– 1 szt. i serwer NAS – 1 szt.

Oferty w drugiej części zamówienia złożyły cztery 
firmy: 1. Omnis sp. z o.o. z Katowic – zadeklarowana 
przez firmę kwota wyniosła 76 095,18 zł, 2. Cezar 
Cezary Machnio i Piotr Gębka Sp. z o.o. z Radomia – 
zadeklarowana przez firmę kwota wyniosła 106 702,50 
zł, 3. Tricell Piotr Kochański, Pamięci Katynia z Radomia 
– zadeklarowana przez firmę kwota wyniosła 83 947,50 
zł, 4. Jarosław Kaźmierczak Hardsoft-Telekom z Poznania 
z Poznania – zadeklarowana przez firmę kwota wyniosła 
78 793,80 zł.

W zakresie części 2 jako najkorzystniejszą wybrano 
ofertę złożoną przez Jarosław Kaźmierczak Hardsoft-
Telekom z Poznania.

na te problemy powstał projekt „Cyfrowa 
Gmina”, którego celem jest zwiększenie zdolności 
jednostek samorządu terytorialnego oraz pod-
miotów im podległych w zakresie realizacji 
e-usług, cyberbezpieczeństwa, pracy i nauki zdal-
nej.  

Projekt współfinansowany jest przez Unię 
Europejską z Europejskiego Funduszu Rozwo-
ju Regionalnego w ramach Programu Ope-
racyjnego Polska Cyfrowa na lata 2014-
2020, Osi Priorytetowej V Rozwój cyfrowy 
JST oraz wzmocnienie cyfrowej odporności 
na zagrożenia REACT-EU, Działania 5.1 Rozwój 
cyfrowy JST oraz wzmocnienie cyfrowej odpor-
ności na zagrożenia dotyczące realizacji projektu 
grantowego „Cyfrowa Gmina” o numerze POPC.-
05.01.00-00-0001/21-00.

Część 3. Zakres przedmiotowy obejmował: zasilacz 
awaryjny UPS – 1 szt., słuchawki z mikrofonem – 7 szt., 
kamerę internetową – 1 szt., skanery – 1 szt., Szafę Rack 
– 1 szt., kontroler sieci – 1 szt., przełącznik zarządzany  
– 1 szt., narzędzie do dwustopniowej autoryzacji dla 
połączeń zdalnych – 10 szt., przełącznik zarządzalny  
– 1 szt., access pointy – 6 szt. 

W tej części przetargu nie została złożona żadna oferta, 
dlatego procedura została unieważniona.

Część 4. Zakres przedmiotowy obejmował: urządzenie 
wielofunkcyjne – 1 szt.

Ofertę dotyczącą dostawy urządzenia wielofunkcyjnego 
złożyła tylko jedna firma – Madax Plus Sp. z o.o. z Warszawy. 
Wartość zamówienia wyceniona została na kwotę 
16 137,60 zł. Oferta ta spełniła wszystkie warunki udziału 
w postępowaniu, co sprawiło, że została ona przyjęta 
przez zamawiającego.

Na sfinansowanie całego zamówienia Gmina Uniejów 
zamierza przeznaczyć łącznie kwotę 178 707,75 zł brutto, 
w tym na sfinansowanie: części nr 1 (stacje robocze, monitory 
z uchwytem, laptopy, oprogramowanie antywirusowe) 
54 376,98 zł, części nr 2 (serwer, serwer NAS) 78 325,65 zł, 
części nr 3 (zasilacz awaryjny UPS, słuchawki z mikrofonem, 
kamera internetowa, skaner, Szafa Rack, kontroler sieci, 
przełącznik zarządzany, narzędzie do dwustopniowej 
autoryzacji dla połączeń zdalnych, access pointy) 29 344,77 
zł, części nr 4 (urządzenie wielofunkcyjne) 16 660,35 zł.

Wszystkie przedmioty zamówienia mają być fabrycznie 
nowe, nienoszące śladów uprzedniego używania, wolne 
od wad i kompletne, tj. posiadające wszelkie akcesoria, kable, 
przewody niezbędne do ich użytkowania. Zaoferowany 
sprzęt musi być kompletny i gotowy do użytkowania 
bez dodatkowych zakupów. Korzystać z niego będą 
nauczyciele i uczniowie Szkoły Podstawowej im. Bohaterów 
Września 1939 r. w Uniejowie.

Wraz z końcem marca br. w uniejowskim magistracie ogłoszony został przetarg na dostawy 
w ramach zadania pn.: „Cyfrowa Gmina”, którego przedmiotem były: zakup, dostawa 
oraz instalacja fabrycznie nowego sprzętu komputerowego, sprzętu IT oraz oprogramowania.
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Agnieszka Olczyk 

Otrzymaliśmy dofinansowanie na zagospodarowanie 
terenu w Winnicy Bogumiła

Uniejowskie bulwary oferują mieszkańcom i turystom 
szereg miejsc umożliwiających aktywny wypoczynek. Wśród 
nich są też punkty, w których spacerowicze mogą oddać 
się chwilom relaksu w pięknych okolicznościach przyrody. 
Jednym z takich miejsc jest udostępniona zwiedzającym 
przed rokiem Winnica Bogumiła. Choć w ciągu ostatnich 
kilkunastu miesięcy winnica zdążyła już nabrać pełnych 
kształtów, wciąż jest w niej miejsce na nową roślinność.

Ogłoszony przez Zarząd Województwa Łódzkiego nabór 
wniosków w ramach projektu „Województwo Łódzkie 
Ogrodem Polski” – „Ogrody przyjazne naturze” na 2023 rok, 
dał naszej gminie możliwość wykonania na terenie winnicy 
kolejnych nasadzeń.

W złożonym wniosku przewidziano urządzenie stre-
fy odpoczynku poprzez wzbogacenie szaty roślinnej 
na powierzchni około 1 500 mkw. W koncepcji zagos-
podarowania powyższego obszaru planowane są nasadzenia 
wielopędowych drzew o naturalistycznym pokroju z nisko 
osadzoną koroną, jak np. jarząb szwedzki. W projekcie ujęto 

także krzewy iglaste, barwne krzewy liściaste oraz rośliny 
okrywowe. Wśród zieleni postawione zostaną domki dla 
owadów. Ponadto zaprojektowano faszynowanie brzegów, 
polegające na wbiciu pali i uzupełnieniu przestrzeni między 
nimi faszyną oraz obsadzenie jej roślinnością.

W dniu 23 maja 2023 r. Sejmik Województwa Łódzkiego 
przyjął uchwałę nr LVII/639/23 w sprawie udzielenia z budżetu 
Województwa Łódzkiego na rok 2023 pomocy finansowej dla 
jednostek samorządu terytorialnego województwa łódzkiego, 
przeznaczonej na dofinansowanie zadań w zakresie rozwoju 
zielonej infrastruktury, w ramach w/w projektu. 

Dotacja przyznana została 21 zadaniom zgłoszonym 
przez jednostki samorządu terytorialnego na łączną kwotę 
2 903 226 zł. Z puli tej 50 000 zł trafi do gminy Uniejów.

Samorząd Gminy Uniejów za okazane wsparcie dziękuje 
Marszałkowi Województwa Łódzkiego, panu Grzegorzowi 
Schreiberowi. Podziękowania kieruje również do Radnych 
Sejmiku Województwa Łódzkiego – pani Alicji Antczak 
oraz pani Doroty Więckowskiej.

23 marca br. minął termin składania wniosków do Zarządu Województwa Łódzkiego o przyznanie 
pomocy finansowej dla jednostek samorządu terytorialnego województwa łódzkiego, przeznaczonej na 
dofinansowanie zadań w zakresie rozwoju zielonej infrastruktury, w ramach projektu „Województwo 
Łódzkie Ogrodem Polski – Ogrody przyjazne naturze”. Stosowny wniosek złożyła także gmina Uniejów.
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Maciej Bartosiak

Sala gimnastyczna w Uniejowie będzie wyremontowana

W ramach „Infrastruktury sportowej Plus” samorządy 
mogą uzyskać wsparcie w formie dotacji celowej na budowę, 
przebudowę, modernizację lub doposażenie obiektów 
sportowych i rekreacyjnych. Celem programu jest poprawa 
jakości życia mieszkańców województwa łódzkiego 
w zakresie kultury fizycznej, sportu i rekreacji. Od pierwszej 
edycji programu w 2018 roku do ubiegłorocznego rozdania 
(2022) Zarząd województwa przekazał gminom łącznie 
ponad 24 mln zł. Dzięki tym pieniądzom wybudowano lub 
zmodernizowano już ponad 330 obiektów sportowych 
i rekreacyjnych. W minionym roku pula środków wynosiła 
7,5 mln zł, w 2023 już 10 mln. Na realizację pojedynczego 
projektu z zakresu infrastruktury sportowej lokalne 
samorządy mogły pozyskać do 300 tys. zł.

W ubiegłym roku, dzięki dofinansowaniu z programu, 
w bliskim sąsiedztwie kompleksu termalno-basenowego 
powstały cztery w pełni wyposażone boiska do gry w piłkę 
siatkową. Koszt budowy boisk przy plaży wraz z zakupem 
oprzyrządowania wyniósł 240 tys. zł, z czego 100 tysięcy 
pokryła dotacja z budżetu Samorządu Województwa 
Łódzkiego.

W lutym bieżącego roku złożyliśmy wniosek o wspar-
cie finansowe remontu sali gimnastycznej przy Szkole 
Podstawowej im. Bohaterów września 1939 r. w Unie-

jowie. W ramach zadania planuje się przeprowadzenie 
gruntownej modernizacji obiektu. Pilnej interwencji wymaga 
dach, który w ubiegłym roku rozszczelnił się i podczas 
ulewnego deszczu przecieka, uniemożliwiając tym samym 
korzystanie z sali. Obecne pokrycie z płyt eternitowych 
zostanie zdemontowane i przekazane do utylizacji, zaś 
metalową konstrukcję należy oczyścić z farby, zabezpieczyć 
przed korozją i pomalować. Po wykonaniu izolacji termicznej 
i przeciwwodnej całość osłoni pokrycie stalowe z blachy. 
Ponadto, w zakresie prac ujęto montaż nowego oświetlenia, 
wymianę drzwi wejściowych, wyrównanie oraz malowanie 
ścian.

Szacowany koszt tak ujętej modernizacji sali to kwota 
przeszło 300 tys. zł. Gmina wnioskowała o wsparcie w wy-
sokości 245 tys. zł, przy założeniu wkładu własnego rzędu 
20% wartości inwestycji. Przyznane dofinansowanie 
w wysokości 210 tys. zł oznacza, że najprawdopodobniej 
w gminnej kasie trzeba będzie zabezpieczyć około 100 tys. 
zł na realizację zadania. Jednoznaczną odpowiedź przyniesie 
jednak dopiero postępowanie przetargowe. Już przystąpiono 
do przygotowania dokumentacji, tak by z wyłonieniem 
wykonawcy zdążyć do wakacji. Przeprowadzenie remontu 
przed rozpoczęciem nowego roku szkolnego byłoby w ten 
sposób najmniej uciążliwe dla uczniów i pracowników szkoły.

Zarząd Województwa Łódzkiego opublikował informację o rozstrzygnięciu programu „Infrastruktura 
sportowa Plus” na 2023 rok. Wśród 55-ciu dofinansowanych projektów znalazł się wniosek złożony przez gminę 
Uniejów. Dzięki wsparciu sala gimnastyczna w Szkole Podstawowej im. Bohaterów września 1939 r.  
w Uniejowie przejdzie gruntowny remont.

Nowe przedszkole, co prawda jeszcze w fazie budowy, 
już teraz robi na wszystkich ogromne wrażenie. Intensywne 
prace, które toczą się na placu budowy, jednoznacznie 
sugerują, że wkrótce dobiegną końca – teren jest właśnie 
porządkowany i odpowiednio zagospodarowywany.

 Przy przedszkolu zamontowany został plac zabaw 
z elementami bezpiecznej nawierzchni. Do dyspozycji 
dzieci będą urządzenia takie jak: zestaw zabawowy 
wieża, zestaw zabawowy domek, zestaw: liczydło, zegar 
i elementy manipulacyjne, bujaki: konik i skuter, zestaw 
pociąg, samochód jeep, zestaw orkiestra podwórkowa, 
huśtawka podwójna oraz huśtawka ważka. Nikt chyba 
nie wyobraża sobie placu zabaw bez piaskownicy, dlatego 
i tutaj jej nie zabraknie. Co więcej, piaskownice są dwie, 
obie zamykane, dzięki czemu łatwiej będzie utrzymać 
w nich czystość. Wszystkie wspomniane atrakcje zapewnią 
dzieciakom aktywne i bezpieczne spędzanie wolnego czasu 
na świeżym powietrzu.

 Z myślą o zabawie czy organizacji wydarzeń na dworze, 
tuż przy budynku znajdują się ponadto tarasy zewnętrzne, 
których nawierzchnia wyłożona została trwałymi, 
odpornymi na działanie czynników pogodowych panelami 
podłogowymi. 

 Zakończone zostały roboty związane z ułożeniem 
nawierzchni twardych, takich jak kostka czy „ażury”. W 
efekcie gotowy jest już wewnętrzny układ komunikacyjny 
dla ruchu pieszego, w tym parkingi wraz z miejscami 
postojowymi dla osób niepełnosprawnych.

 Uwagę przykuwają też nasadzenia zieleni. Na całym 
terenie wokół przedszkola pojawiły się młode drzewka 
(klon czerwony, lipa szerokolistna), krzewy (cis pośredni, 
jałowiec chiński, tuja szmaragd, irga pozioma, trzmielina 

szkolnego wynosi 3 704,50 mkw., a jego kubatura osiąga  
1 7967 metrów sześciennych. 

 Zgodnie z założeniami, w przedszkolu utworzonych 
zostanie ok. 200 miejsc dla dzieci w wieku od 3 do 6 lat.

 Na obu kondygnacjach budynku zaprojektowano 
po 4 sale dla dzieci, przy czym każda z nich posiada swoje 
własne pomieszczenie pomocnicze i łazienkę.

 Na parterze zlokalizowano ponadto salę sportową, 
a także kuchnię i jadalnię. W strefie szatni powstały boksy 
– osobne dla każdego z oddziałów przedszkolnych.

 Piętro wyposażone zostanie dodatkowo w sale wspo-
magające harmonijny rozwój dzieci: dwie sale twórczości 
dziecięcej, dwie sale zabaw, a także salę komputerową. 
Z uwagi na charakter integracyjny placówki, ważną rolę  
będą w nim odgrywać sale polisensoryczne, których za-

emerald’n, trzmielina oskrzydlona) i byliny (tawuła anthony, 
funkia vulkan), a także zasiana została trawa.

 Rozlokowane zostały również elementy małej archi-
tektury: stojaki na rowery, ławki i kosze na śmieci.

A co dzieje się w środku budynku?
 Wewnątrz obiektu trwają ostatnie prace wykoń-

czeniowe. W przestronnych, jasnych salach zakończono 
malowanie ścian. W większości pomieszczeń położone 
są już wykładziny, trwają natomiast końcowe prace 
nad montażem kasetonów w konstrukcjach sufitów 
podwieszanych. W kolejnym etapie zostanie już tylko za-
instalowanie oświetlenia. 

 Także łazienki, które znajdować się będą przy każdej 
z sal, przeszły już tzw. „biały montaż”. Podłączone i za-
bezpieczone zostały niezbędne elementy wyposażenia: 
umywalki, muszle WC wraz z niezbędnymi akcesoriami, jak 
krany i odpływy.

 – „Sądząc po postępach prac jestem pełny optymizmu, 
że wraz z początkiem nowego roku szkolnego mury 
przedszkola integracyjnego będą mogły przekroczyć 
dzieci i ich rodzice. Wakacje to czas, w którym skupimy się 
na wyposażeniu placówki. Wszystko jest więc na dobrej 
drodze, aby 1. września dzieci spotkały się ze swoimi 
wychowawcami w nowym, przestronnym obiekcie, 
który zapewni im o wiele wyższy niż dotychczas komfort 
użytkowania”. – skomentował Burmistrz Uniejowa, Józef 
Kaczmarek, który budowę nowego przedszkola uz-
nał za inwestycję priorytetową z uwagi na fakt, że jest 
ona odpowiedzią na potrzeby i oczekiwania rodziców 
najmłodszych mieszkańców gminy.

 O tym, że prace nad budową nowego przedszkola 
dobiegają końca, świadczy również informacja, jaką 
otrzymaliśmy od wykonawcy inwestycji – Zakładu Ro-
bót Ogólnobudowlanych „ZROBUD” Marek Kędzia 
z Gołuchowa. Firma jest już na etapie przygotowywania 
dokumentacji niezbędnej do odbioru budynku, umoż-
liwiającej jego użytkowanie.

 W dalszej kolejności pozostanie już tylko umeblowanie 
i wyposażenie przedszkola, oraz – co najważniejsze – prze-
prowadzka dzieci ze starego budynku do nowego. To właśnie 
przedszkolaki najbardziej czekają na efekt końcowy i, póki 
co tylko z zewnątrz, z wielkim zaciekawieniem obserwują, 
jak zmienia się ich przyszłe przedszkole. 

 Łączna powierzchnia użytkowa nowego obiektu przed-

daniem będzie aktywizacja dzieci oraz wyciszanie ich 
zmysłów za pomocą światła, dotyku, zapachu, dźwięków, 
muzyki i różnorodnych zabawek rozwijających zdolności 
poznawcze. Na górze znajdować się będzie również gabinet 
logopedy.

 Wszystkie pomieszczenia w przedszkolu przystoso-
wane są do potrzeb osób niepełnosprawnych. Wśród 
wspomnianych udogodnień wymienić można chociażby 
windę. 

 Całkowity koszt przeprowadzenia inwestycji to pra-
wie 20 mln zł. Jej realizacja jest dofinansowana środ-
kami unijnymi w kwocie 7,5 mln zł oraz wsparciem 
z Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 
Łódzkiego w kwocie 2,5 mln zł. Pozostała kwota pochodzi 
z budżetu gminy Uniejów.

Agnieszka Olczyk

Budowa przedszkola na ostatniej prostej
Budowa powstającego przedszkola integracyjnego weszła w decydującą fazę. Można śmiało powiedzieć, 

że obiekt ostatnie budowlane szlify ma już za sobą. Obecnie trwają końcowe prace wykończeniowe.
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Agnieszka Owczarek

Kolejne rozdanie w ramach programu „Sołectwo na Plus”

W obecnej odsłonie Programu „Sołectwo na Plus” do sołectw w całym 
województwie łódzkim trafi aż 8 ml zł. Pieniądze przeznaczone przez Zarząd 
Województwa Łódzkiego pozwolą zrealizować pomysły mieszkańców, 
którzy chcą, aby ich wsie wzbogaciły się o nowe centra rekreacji, boiska, miejsca 
do spotkań i integracji.

Z Inicjatywy sołtysów i rad sołeckich terenu gminy Uniejów zgłoszono 
w sumie 9 projektów. Zaproponowano w nich:
• powiększenie istniejącego placu zabaw o nowe elementy (Czepów), 
• ogrodzenie lub powiększenie o kilka elementów dotychczas istniejącego placu 

zabaw (Rożniatów-Kolonia, Czepów),
• zakup wyposażenia kuchennego do strażnicy (Wilamów, Ostrowsko),
• zagospodarowanie lub utwardzenie terenu na potrzeby stworzenia miejsca 

integracji dla mieszańców (Lekaszyn, Spycimierz),
• zakup klimatyzatora z funkcją ogrzewania sali w strażnicy OSP (Felicjanów),
• zakup dużego namiotu do wykorzystania przy okazji imprez plenerowych 

(Wielenin).
Z dziewięciu złożonych wniosków, 5 (Wilamów, Lekaszyn, Felicjanów, 

Wielenin, Ostrowsko,) otrzymało dofinansowanie po 12 tys. zł, 3 (Czepów, 
Czekaj oraz Rożniatów-Kolonia) znalazły się na liście rezerwowej, ponieważ są 
poza limitem przyznawanych środków. Spycimierz nie otrzyma dofinansowania.

W kolejnym etapie zostały złożone wnioski o dofinansowanie przez gminę 
Uniejów oraz dopełniono formalności związane z otrzymaniem środków. 
Projekty, które pozyskają dofinansowanie, muszą być zrealizowane w terminie 
od 1 lipca do 30 listopada 2023 r.

Program „Sołectwo na Plus” działa od 2017 r. Przez tych kilka lat dzięki 

wsparciu finansowemu wiele się już zmieniło 
w sołectwach na terenie gminy Uniejów.

Przyznane dotacje pozwoliły wybudować 
nowe place zabaw, altany do spotkań miesz-
kańców, ogrodzono i zagospodarowano miejsca 
użyteczności publicznej, kupiono niezbędne 
sprzęty i wyposażenie strażnic, świetlic oraz sa-
lek do ćwiczeń.

Począwszy od 1. edycji w 2017 r. po granty 
na lokalne projekty sięgnęły: w 2022 r.: Skotniki, 
Zaborów i Kuczki; w 2021 r.: Brzeziny, Czekaj, 
Góry, Łęg Baliński i Wielenin; w 2020 r.: 
Rożniatów-Kolonia i Felicjanów; w 2019 r.: Wola 
Przedmiejska, Ostrowsko i Człopy; w 2018 r.: 
Rożniatów i Czepów; natomiast jako pierwsze 
(w 2017) z dotacji skorzystały sołectwa: Spy-
cimierz oraz Wilamów.

Do tegorocznej edycji programu „Sołectwo na Plus”, prowadzonej przez Urząd Marszałkowski w Łodzi,  
z gminy Uniejów zgłoszono łącznie 9 projektów. Które miejscowości mają szansę na wsparcie finansowe,  
a tym samym na realizację swoich zamierzeń?

>

Maciej Bartosiak

Mieszkańcy Skotnik wprowadzają pozytywne  
zmiany w najbliższym otoczeniu

Czytelnikom, którzy dotąd nie poznali historii świet-
licy, opisujemy ją w telegraficznym skrócie. Budynek 
po dawnej strażnicy, z uwagi na zły stan techniczny, od lat 
był użytkowany sporadycznie i raczej z konieczności, 
ale w 2018 r. zakwalifikował się do gminnego programu 
termomodernizacji obiektów publicznych. W kilkukrotnie 
powtarzanej procedurze przetargowej udało się w końcu 
wyłonić wykonawcę, który podjął się przeprowadzenia 
kapitalnego remontu tej oraz dwóch innych strażnic 
(w Orzeszkowie i Woli Przedmiejskiej). Prace budowlano-
remontowe rozpoczęte jesienią 2021 r. dopiero w połowie 
2022 r. dobiegły końca. Choć sam budynek, dzięki gminnej 
inwestycji, przeszedł totalną metamorfozę, nadal wymagał 
sporych nakładów pracy i środków, by doprowadzić 
go do użyteczności. Pan Rafał (sołtys) wraz z żoną wzięli 
na siebie obowiązek opieki nad odnowionym obiektem 
i jednocześnie zadeklarowali gotowość do kontynuowania 
dalszych, niezbędnych prac.

W niedługim czasie od przekazania kluczy mieszkańcy 
pod wodzą sołtysa wspólnie zaplanowali i przeprowadzili 
wymianę sfatygowanej siatki oraz porządki wokół 
budynku. Wszystkie prace wykonali samodzielnie, a dzięki 
finansowemu wsparciu ze strony Burmistrza kupili ma-
teriały do budowy nowego ogrodzenia. W międzyczasie 
postarali się o dotację z programu tzw. grantów sołeckich. 
Pozyskaną z budżetu województwa łódzkiego kwotę 10 
tys. zł przeznaczyli na urządzenie małego placu zabaw, 

który w ubiegłym roku pojawił się na terenie uprzątniętego 
i ogrodzonego podwórza. 

Wraz z początkiem długiego majowego weekendu 
Państwo Walczakowie w towarzystwie byłego sołtysa, p. 
Kałuckiego wraz z grupą mieszkańców zorganizowali się 
w celu dokończenia prac ogrodniczych. Wcześniej zadbali 
o dowiezienie z terenu budowy nowego magazynu firmy 
K-Flex w Wieleninie-Kolonii czterech transportów urobku 
czarnej ziemi, potrzebnej do wyrównania terenu. Za pomocą 
koparki pana Rafała, który prowadzi działalność budowlaną, 
wpierw pozbyli się starej darni i kęp trawy. Następnie, już 
przy użyciu ręcznych narzędzi, równomiernie rozprowadzili 
nawiezioną ziemię po całym podwórku i przygotowali 
podłoże do założenia trawnika. Jeszcze przed końcem 
majówki wysiali mieszankę traw. Z kolei wspierająca sołtysa 
pani Wioleta czas oczekiwania starała się wykorzystać jak 
najlepiej. Z pomocą pracowników urzędu miasta sporządziła 
wniosek o dofinansowanie wyposażenia wnętrza: na zakup  
i montaż mebli kuchennych i sprzętu AGD oraz na położenie 
gładzi i malowanie ścian w pozostałych pomieszczeniach.

Jeżeli zaś chodzi o najbliższe plany mieszkańców 
Skotnik, w zamiarze jest jeszcze oczyszczenie i zabezpie-
czenie impregnatem drewnianej altany i pozyskanie mebli 
ogrodowych: ławek, koszy na śmieci oraz stojaka na rowery. 
Nie pozostaje nam nic innego, jak pogratulować sprawnej 
organizacji i życzyć niegasnącego zapału w godnym 
naśladowania przedsięwzięciu!

Mieszkańcy Skotnik po raz kolejny udowadniają, że znane porzekadło „chcieć znaczy móc” to nie pusty frazes, 
ale ich sposób na konsekwentne wprowadzanie pozytywnych zmian w najbliższym otoczeniu. Chodzi o wiejską 
świetlicę, która staje się coraz piękniejsza dzięki wspólnym wysiłkom tej niewielkiej społeczności.
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Kwestie związane z gospodarką rolną i hodowlą reguluje 
obecnie wiele przepisów. Pojawiają się nowe wytyczne i obo-
wiązki nakładane na hodowców i rolników. To powoduje wiele 
pytań i niejasności.  

Spotkanie było kontynuacją corocznych spotkań, podczas 
których zarówno sołtysi, jak i radni mają możliwość skorzystania 
bezpośrednio z wiedzy osób, które reprezentują instytucje 
związane z rolnictwem. Spotkania dają możliwość uzyskania 
bezpośrednich odpowiedzi na nurtujące rolników pytania 
dotyczące wejścia w życie nowych obowiązków, a także po-
ruszenia kwestii, które budzą wątpliwości.

Na pytania zebranych osób odpowiadali m.in.: Ilona Orłowska 
– Kierownik Biura Powiatowego ARiMR w Bałdrzychowie, 
Teresa Kutzner – Powiatowy Lekarz Weterynarii w Poddębicach, 
Anna Urbaniak – Kierownik Powiatowego Zespołu Doradztwa 
Rolniczego w Poddębicach,  Agnieszka Gosławska – Naczelnik 
Wydziału Ochrony Środowiska, Bezpieczeństwa i Zarządzania 
Kryzysowego w Starostwie Powiatowym w Poddębicach 
oraz Tomasz Sikorski – pracownik Biura Powiatowego ARiMR 
w Bałdrzychowie zajmujący się identyfikacją i rejestracją 
zwierząt.

Aleksandra Zielonka 

Spotkanie z instytucjami sektora rolniczego
23 maja 2023 r. w sali OSP w Uniejowie miało miejsce spotkanie sołtysów i radnych z terenu gminy 

Uniejów z przedstawicielami instytucji sektora rolniczego.
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W środę, 31 maja br. uroczystego otwarcia obiektu 
dokonali wspólnie przedstawiciele grupy K-Flex oraz 
Panattoni BTS.

 Firma K-Flex jest globalnym producentem elasty-
cznych materiałów izolacyjnych i akustycznych. Obecnie 
największy w gminie pracodawca i zarazem strategiczny 
inwestor rozpoczął swoją działalność blisko półtorej 
dekady temu na terenie upadłej cegielni. Zatrudniał 
wówczas 30 osób. Śmiałe plany rozbudowy fabryki, 
przy wsparciu władz samorządowych, spowodowały 
niezwykle dynamiczny rozwój firmy. Dziś nowoczesny 
zakład produkcyjny stanowi sześć budynków o łącznej 
powierzchni ponad 100 tys. mkw., w którym pracuje 
aż 1200 mieszkańców z całego regionu. Firma zaopatruje 

administracyjnych w trakcie budowy 
obiektu, partnerzy oraz pracownicy firmy 
K-Flex.

 Przed wejściem do hali gości wy-
darzenia powitali występami: Mażo-
retki Driady Uniejów i Orkiestra Dęta 
ZHP-OSP Uniejów. Uroczystość wew-
nątrz budynku otworzyły krótkie 
przemowy – w pierwszej kolejności 
gospodarzy oraz przedstawicieli firmy 
Panattoni, dewelopera nieruchomości 
przemysłowych i logistycznych. W dalszej 
kolejności do mikrofonu wywołano gości, a 
z mównicy posypały się w kierunku całego 
zarządu i pracowników K-Flexu wyrazy 
uznania, gratulacje i życzenia dalszego 
rozwoju przedsiębiorstwa. Po serii 
przemówień konferansjer zapowiedział 
część artystyczną, która ściśle odnosiła się 
do okoliczności spotkania. Organizatorzy 
wydarzenia postarali się, aby historia 
polskiego oddziału K-Flex, należącego 
do międzynarodowej grupy, pozostała 
w pamięci widzów na długo. Artystka 
z Teatru Piasku – Galitsyna Art Group 
pokazała przebieg kolejnych etapów 
rozkwitu przedsiębiorstwa w obrazach 
malowanych na żywo piaskiem.

 Otwarcie magazynu wysokiego skła-
dowania stanowi szóstą fazę rozbudowy 
kampusu w Wieleninie-Kolonii, będącą 
owocem 10-letniej współpracy firm 
Panattoni BTS i K-Flex Polska. W formie 
prezentacji multimedialnej, zagadnienie 
omówili wspólnie Marzena Tkaczuk 
i Bartłomiej Gröbner.

 Pod realizację inwestycji nabyto  
9 wyodrębnionych geodezyjnie działek  
o łącznej powierzchni blisko 10 hektarów, 
czego odpowiednikiem – dla porównania 
skali przedsięwzięcia – jest obszar 
złożony z 14-tu pełnowymiarowych 
boisk piłkarskich. Sama hala zajmuje ok. 
4 hektary. Kolejne 2 ha przeznaczono 
na budowę dróg wewnętrznych, placów 
manewrowych i parkingów. Pozostałą 
przestrzeń stanowią powierzchnie 
biologicznie czynne – rozległe tereny 
zielone wraz z licznymi nasadzenia oraz 
zbiornik retencyjny. Proces uzgodnień 
administracyjnych rozpoczęto w paź-
dzierniku 2021 roku. W przeciągu nies-

z Uniejowa rynki europejskie, azjatyckie i amerykańskie.
 Na otwarcie Europejskiego Centrum Dystrybucji 

w Wieleninie-Kolonii przyjechali z Włoch założyciel 
firmy – Amedeo Spinelli i jej prezes – Carlo Spinelli. 
Na zaproszenie dyrektora Bartłomieja Gröbnera, 
zjawili się między innymi: parlamentarzyści – Posłowie 
na Sejm RP – Paweł Bejda i Piotr Polak, samorządowcy 
reprezentujący Sejmik Województwa Łódzkiego – 
panie radne Jolanta Zięba-Gzik i Dorota Więckowska; 
powiat poddębicki – wicestarosta Piotr Majer; gminę 
Uniejów – burmistrz Józef Kaczmarek, a także miejscowe 
sołectwa – sołtysi Mirosław Kolasa i Grzegorz Szafarz, 
przedstawiciele służb mundurowych i lokalnych 
instytucji, urzędnicy zaangażowani w proces uzgodnień 

pełna 8 miesięcy inwestor otrzymał wszystkie decyzje niezbędne do 
rozpoczęcia budowy, która zaczęła się w czerwcu ubiegłego roku. 
Budowa hali wraz z zagospodarowaniem otoczenia zajęła wykonawcy 
kolejne 8 miesięcy, co przy tak potężnym gabarycie obiektu (33.000 mkw. 
powierzchni, 15 m wysokości użytkowej) było nie lada wyczynem. 

 Obiekt powstał w wymagającej formule build-to-suit (BTS), 
która od początku procesu budowy pozwala wykonawcy kształtować 
powierzchnię pod przyszłe potrzeby klienta. Wysokość hali została 
podniesiona do 15 metrów, co pozwoli zwiększyć efektywność 
wykorzystania przestrzeni magazynowej, a konstrukcja dachu została 
zaprojektowana tak, by mogła przenieść dodatkowe obciążenia związane 
z montażem instalacji fotowoltaicznej. Inwestycję zaprojektowano 
w zgodzie z zasadami zrównoważonego budownictwa przemysłowego, 
czego potwierdzeniem jest certyfikat BREEAM uzyskany na poziomie 
Excellent.

 W drugiej części artystycznej duet gimnastyczek porwał uwagę wi-
dzów akrobacjami wykonanymi na szarfach podwieszonych na wysokości 
ponad 15 metrów!

 Uroczystą inaugurację Europejskiego Centrum Dystrybucji K-Flex 
zakończyło poświęcenie nowej części zakładu przez ks. Jarosława 
Olszewicza, proboszcza Parafii Wielenin oraz wspólne, symboliczne 
przecięcie wstęgi przez Bartłomieja Gröbnera, dyrektora zakładu 
produkcyjnego w Wieleninie-Kolonii, Amedeo Spinelli, założyciela – 
i Carlo Spinelli, prezesa grupy K-Flex oraz przedstawicieli Panattoni BTS – 
Marzenę Tkaczuk, dyrektora ds. rozwoju i Marka Foryńskiego, dyrektora 
zarządzającego.

Maciej Bartosiak 

Europejskie Centrum Dystrybucji K-FLEX 
w Wieleninie-Kolonii otwarte
W Wieleninie-Kolonii k. Uniejowa, w ramach kampusu K-Flex Polska, oddano do użytku magazyn 

wysokiego składowania o powierzchni 33 000 mkw. Europejskie Centrum Dystrybucji to już 6 budynek 
firmy w tej lokalizacji. Będzie pełnił funkcję centrum logistycznego dla całego kompleksu, który teraz liczy 
ponad 100 000 mkw. 
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Przy mikrofonie burmistrz Józef Kaczmarek
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W ramach projektu w 2023 i 2024 r. podjęte będą 
dwutorowe działania: 

 Budowanie wiedzy i kompetencji:
Dopracowywanie i poszerzanie efektów badań oraz 

uzgodnień realizowanych w Spycimierzu i Uniejowie w 
latach 2018-2022 w zakresie ochrony niematerialnego 
dziedzictwa kulturowego w kilku obszarach tematycznych:

• ochrona dziedzictwa w kontekście krajobrazu 
historyczno-kulturowo-przyrodniczego w myśl 
Konwencji UNESCO 2003, 

• opracowywanie programów edukacyjnych na temat ndk 
(niematerialnego dziedzictwa kulturowego) oraz metod 
promocji wiedzy o dziedzictwie kulturowym wśród 
młodzieży, 

• budowa i rozbudowa społecznych archiwów, 
• budowa produktów turystyki zrównoważonej,
• budowa marki tradycji i promocja,
• finansowanie działań ochronnych oraz budowa 

produktów turystycznych z programów krajowych  
i europejskich.
Odkrywanie nowych obszarów problemowych 

związanych z wyzwaniami stojącymi przed 
depozytariuszami tradycji wpisanych na listę UNESCO 
oraz samorządami, na których terenie są te tradycje 
kultywowane. 
Zespół pod kierunkiem prof. Katarzyny Smyk będzie 
pracować w dwóch tematycznych grupach roboczych:

• zasady komunikacji depozytariusze-interesariusze 
niematerialnego dziedzictwa kulturowego,

• kodeks etyki.
W ramach badań eksperci dokonają przeglądu 

dokumentów UNESCO, zidentyfikują problemy  
i potrzeby depozytariuszy i samorządowców spośród 
tradycji wpisanych na światową listę UNESCO, zaproszą 
ich do badań, opracują narzędzia badawcze (ankietę dla 
depozytariuszy i kwestionariusz do pogłębionego wywiadu 
z przedstawicielami samorządu, itd.), zbiorą  

Badania prowadzone na terenie „górki kasztelańskiej” 
są kontynuacją działań zleconych przez Gminę w ubiegłym 
roku. Drugi sezon badań grodziska ma charakter sondażowy 
i weryfikacyjny. Chodzi o to, żeby dowiedzieć się na ile 
grodzisko zmieniło się przez 10-lecia oraz skorygować 
przy pomocy nowoczesnych metod wcześniejsze odkrycia. 
Jednym z wykopów w ubiegłym roku objęto młodszą fazę 
funkcjonowania grodziska, pochodzącą z XIV wieku. Obecny 
wykop miał na celu zbadanie młodszej fazy istnienia grodziska, 
która może sięgać czasów Galla Anonima, czyli najstarszej 
informacji o Spycimierzu.

Trzeba pamiętać, że grody takie jak ten w Spycimie-rzu 
nie funkcjonowały przez jedno pokolenie, tylko na przestrzeni 
150 do 200 lat. W tym okresie gród był wielokrotnie 
przebudowywany i naprawiany. Drewno w naturalny 
sposób się rozkłada i tu sytuacja była podobna: gród wraz 
z upływem czasu ulegał zniszczeniu, trzeba było go naprawiać, 
przebudować lub podnieść, żeby jeszcze bardziej spełniał 
swoją funkcję obronną. Różne takie zabiegi były wykonywane 
w innych częściach Polski, np. w Tumie pod Łęczycą.

- „No i ciekawi jesteśmy czy tutaj było podobnie i dlatego 
będziemy to badać – wyjaśnił archeolog Radosław Herman. 
– Na razie doszliśmy do tego poziomu, na którym odkryliśmy 
pozostałości konstrukcji drewnianej wału obronnego. 
To wewnętrzna część, zlokalizowana od strony zabudowy 
grodu. Wał zapewne był objęty podobną strukturą z obu stron, 
bo w przeciwnym razie pryzma piachu pod wpływem deszczu 
rozpłynęłaby się. Dlatego też podczas budowy wału obronnego 
jego podstawa była wzmacniana, żeby wał był bardziej 
stromy, żeby służył lepiej funkcjom obronnym. W związku 
z tym spodziewamy się lepiej zachowanych, być może nawet 
w większej liczbie, tych konstrukcji po zewnętrznej stronie”. 

Z jakiego rodzaju znaleziskiem mamy do czynienia?
Badacze są przekonani, że jest to starsza faza grodu, 

ale jeszcze nie mają co do tego pełnych dowodów. Natomiast 
jedną z bardzo mocnych przesłanek, oprócz lokalizacji wału, 
jest to, że jego środkowa przestrzeń, tam gdzie powinien być 
najwyższy, gdzie jest najbardziej zniszczony, została zajęta 
przez – nazwijmy to – obiekt, ślad jakiejś budowli, jakiegoś 
wykopu ziemnego, który powstał w XIV wieku. Więc można 

i opracują materiały. Na ich podstawie powstaną pierwsze 
w Polsce dokumenty strategiczne wraz z komentarzami 
metodycznymi, wytycznymi do wdrażania. Dokumenty będą 
omawiane podczas debaty, a następnie zaprezentowane 
szerokiej publiczności depozytariuszy i samorządowców 
podczas VIII Seminarium Spycimierskiego i wydane  
w trzecim tomie Serii Spycimierskiej. 

Organizacja i transfer wiedzy z wykorzystaniem 
technologii cyfrowych:

• budowa i prowadzenie internetowej bazy wiedzy, 
• przeprowadzenie dwóch Seminariów Spycimierskich 

(2023 i 2024 r.),
• organizacja serii bezpłatnych warsztatów skierowanych 

do depozytariuszy oraz samorządów, instytucji kultury  
i organizacji zaangażowanych w ochronę 
niematerialnego dziedzictwa kulturowego,

• opracowanie, redakcja i wydanie 3. tomu z Serii 
Spycimierskiej.  

„Dofinansowano ze środków Ministra Kultury  
i Dziedzictwa Narodowego pochodzących  z Funduszu 
Promocji Kultury”.

sądzić, że w XIV wieku już tego wału tu nie było albo w jego 
środku zostało coś wybudowane, co zeszło aż do poziomu 
dzisiejszych pól uprawnych, czyli sięgałoby aż 4 m w dół.

Druga przesłanka, która jest niezwykle mocna, ale tyl-
ko pośrednio wskazuje na datowanie grodziska, to zabytki, 
które zostały znalezione luźno i nie są związane bezpośrednio 
z wałem. W zeszłym roku badacze znaleźli przedmioty 
datowane na wczesne średniowiecze. To były między innymi 
monety srebrne z końca XI w. czy przęśliki wykonane z kamienia 
wołyńskiego. Taki ciężarek mocowany do wrzeciona mógł 
trafić do Spycimierza jako gotowe narzędzie najpóźniej w XIII 
w., a więc znacznie wcześniej niż powstała młodsza faza grodu. 
Ponadto, w tym roku, w badanym obecnie wykopie znaleziono 
monetę wstępnie datowaną na przełom XI i XII wieku.

Skąd wybór miejsca na wykonanie wykopu?
Z dwóch powodów. Po pierwsze właśnie dlatego, 

że tutaj jest to grodzisko najbardziej zniszczone i ważne 
było sprawdzenie czy tam jakieś konstrukcje się zachowały. 
Po drugie, obecne badania były poprzedzone przed kilku 
laty badaniami geofizycznymi. W badaniach georadarowych, 
magnetycznych pojawiły się pewne anomalie, które suge-
rowały, że w tym miejscu jakieś konstrukcje mogły się za-
chować.

Odkryte przez badaczy konstrukcje mają wyraźnie widoczny 
układ, ale są całkowicie zwęglone. Nie będzie ich można 
na przykład zabrać z miejsca odkrycia. Natomiast na podstawie 
dokumentacji, która zostanie sporządzona w trakcie przebiegu 
badań, można zrobić dokładny, trójwymiarowy obraz lub 

M-GBP w Uniejowie Maciej Bartosiak 

Projekt „Centrum Kompetencji 
Niematerialnego Dziedzictwa Kulturowego” 
uzyskał dotację.

Przełom w badaniach archeologicznych 
grodziska w Spycimierzu

Projekt „Centrum Kompetencji Niematerialnego Dziedzictwa Kulturowego” zgłoszony przez Miejsko-
Gminną Bibliotekę Publiczną w Uniejowie do programu „Kultura ludowa i tradycyjna 2023”,  
zgodnie z decyzją Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego, uzyskał dotację w wysokości 95 000,00 zł 
(35 000,00 zł w 2023 r. oraz 60 000,00 zł w 2024 r.). 

Zespół archeologów kierowany przez Radosława Hermana i prof. Jerzego Sikorę z Uniwersytetu 
Łódzkiego w wykopie wykonanym w Spycimierzu odkrył konstrukcje drewniane wałów, głównego obwodu 
linii obronnej grodu wczesnośredniowiecznego.
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nawet model 1:1. Ponadto, z tych węgli drzewnych zostaną 
pobrane próbki do badań laboratoryjnych, które precyzyjnie 
określą kiedy owe drewno spłonęło.

Co dalej z drewnianą konstrukcją, jeśli nie można jej 
stamtąd zabrać?

Po sporządzeniu dokumentacji odnalezione fragmenty 
zabudowy zostaną zabezpieczone i prawdopodobnie z powro-
tem przykryte ziemią, to pozwoli zachować je w tym stanie 
na dłużej. Inną opcją, która pozostanie do rozważenia w miarę 
postępu badań, może być próba dotarcia do jeszcze starszych 
obiektów. Na tym polegają badania archeologiczne. Jeżeli się 
okaże, że niżej są kolejne warstwy konstrukcji, które również 
chcielibyśmy zbadać, to te po udokumentowaniu należy 
rozebrać. Archeologia to jest taka metoda niszcząca, najczęściej 
w związku z tym, żeby zobaczyć co jest pod spodem, trzeba 
rozebrać to, co jest wyżej.

Jak to odkrycie przekłada się na dalsze badania?
- „Bardzo pozytywnie, bo wiem, że mieliśmy rację co 

do naszych dotychczasowych przypuszczeń, więc jesteśmy 
bardzo zadowoleni. Okazuje się, że pomysł jak to grodzisko 
badać jest właściwy. Odkrycie, którego dokonaliśmy jest dla 
nas sygnałem, że tego rodzaju eksploracje mogą przynieść 
więcej niż tylko stwierdzenie o samej obecności wału”. 

Badacze w porozumieniu z władzami samorządowymi 
będą rozważać rozwój tych badań w kierunku poznania 
szczegółów zabudowy grodu i jak ona się zmieniała w ciągu 
kilkuset lat użytkowania. Jest wola obu stron, aby wyniki 
badań trafiły w przyszłości do muzeum w Spycimierzu, nie 
tylko w formie książkowej publikacji, ale przede wszystkim 
jako ekspozycja. Historię grodu, poznaną w ten sposób, można 
pokazać na przykład za pomocą efektownych animacji, które 
pozwolą łatwiej przyswoić wiedzę laikowi odwiedzającemu 
Uniejów i Spycimierz.

>

>

Jak co roku, nagrodą dla najsmaczniejszego miejsca 
w Uniejowie – restauracji, która zdobyła najwięcej głosów 
w danej kategorii, była Lilia Smakosza. Dwóch laureatów 
konkursu (w kategoriach za najlepsze Danie główne i najlepszy 
Deser) wyłoniła 5-osobowa komisja. Dwie kolejne Lilie 
przyznane były na podstawie głosów oddanych na swojego 
faworyta przez wszystkich odwiedzających festiwalowe 
restauracje.

Z okazji dziesiątej, jubileuszowej edycji Festiwalu Smaków 
przygotowaliśmy dla wszystkich uczestników wydarzenia 
niesamowitą niespodziankę – przewodniczącą jury była 
najpiękniejsza kobieta polskiej kuchni – Ewa Wachowicz. 
Dla uniejowskich obiektów gastronomicznych biorących 
udział w tegorocznym konkursie była to z pewnością 
wyjątkowa i niepowtarzalna okazja, aby tak znakomitego 
Gościa poczęstować swoimi festiwalowymi daniami, zrobić 
wspólne pamiątkowe zdjęcie oraz zamienić chociaż kilka słów 
z tak znaną osobistością.

Obecność niekwestionowanego autorytetu kuchni pol-
skiej w Uniejowie sprawiła, że wszystkie restauracje starały się 
zaprezentować swój lokal z jak najlepszej strony, a szefowie 

W ocenie Komisji konkursowej w kategorii Deser wyniki 
przedstawiały się następująco: 3. miejsce – Pizzeria Pico Bello 
– „Makowa wiśnia” (15 pkt), 2. miejsce – Pałac Uniejów – „Trzy 
światy z makiem” (20 pkt), 1. miejsce oraz Lilię Smakosza 
otrzymuje Przystań u Miksera za deser: „Figa z makiem” (24 
pkt).

Po zakończeniu pracy Komisji konkursowej zapytaliśmy 
Panią Ewę Wachowicz o wrażenia z udziału w Uniejowskim 
Festiwalu Smaków. Oto co usłyszeliśmy:

- „Było bardzo smacznie. Przede wszystkim bardzo się 
cieszę, że praktycznie wszystkie restauracje, które brały udział 
w konkursie, wywiązały się znakomicie z zadania smakowego 
jeżeli chodzi o buraczka i o mak. Muszę przyznać, że byłam 
pod wrażeniem jednej z restauracji, która buraczka podała 
w bardzo wielu odsłonach, bo była i sałatka z buraczka, i ravioli 
z buraczka, i mus z buraczka, i puder z buraczka, a to wszystko 
było podane z bardzo smaczną, dobrze zrobioną kaczką…”.

Mamy też komentarz pani Ewy dotyczący deserów:
- „Mak jest wbrew pozorom trudnym produktem, ponie-

waż masa makowa jest dość ciężka, dość mdła. Restauratorzy 
poradzili sobie z makiem świetnie. Muszę przyznać, 
że zachwyciła mnie z kolei potrawa „Trzy światy z makiem”, 
gdzie mak był podany w trzech postaciach, w trzech smakach, 
ale też w trzech formach jeżeli chodzi o strukturę i temperaturę, 
bo było i na ciepło, i w postaci lodów, jak też w temperaturze 
pokojowej – fantastyczne maleńkie ciasteczko w środku 
z wiśnią. Smakowicie to wszystko wyglądało…”.

Jurorami w Uniejowskim Festiwalu Smaków są też wszyscy 
odwiedzający konkursowe restauracje. To właśnie oni, biorąc 
udział w zabawie i oddając głos na swojego faworyta decydują, 
do kogo tym razem trafi ich Lilia Smakosza.

Aby móc głosować na najsmaczniejszą potrawę należało 
zebrać minimum 5 pieczątek w kategorii Danie główne  
i/lub 5 pieczątek w kategorii Deser. Głos można było oddać 
tylko na jedną, tylko na dwie lub maksymalnie na trzy potrawy 
– osobno w każdej kategorii.

Kartą do głosowania w Uniejowskim Festiwalu Smaków 
był Paszport Degustatora. Zgodnie z Regulaminem konkursu 
powinien zostać wypełniony tylko i wyłącznie przez osoby 
pełnoletnie. Również dane w Paszportach musiały dotyczyć 
osób pełnoletnich. Niestety, nie wszyscy pamiętali o wpisaniu 
daty i złożeniu podpisu pod notatką o akceptacji Regulaminu, 
co spowodowało, że w urnach do głosowania znalazło się 
aż 14 Paszpor-tów nieważnych. Na szczęście tych poprawnie 
wypełnionych oraz spełniających wszelkie wymagania zawarte 
w Regu-laminie konkursu było łącznie 187. Wśród nich 
znalazło się 51 Paszportów oddających głos tylko na danie 
główne, 24 Paszporty, w których głosowano tylko na deser 
oraz 106 Paszportów wypełnionych przez Degustatorów, 
którzy spróbowali zarówno dania główne, jak i desery.

Które potrawy najbardziej smakowały Gościom 
Festiwalu? 

kuchni, przygotowując konkursowe potrawy w składzie  
z burakiem ćwikłowym w daniu głównym oraz z makiem w de-
serze, dołożyli wszelkich starań, aby były one perfekcyjne nie 
tylko w smaku, ale też w wyglądzie.

W ocenie festiwalowych potraw Pani Ewie Wachowicz 
towarzyszyli pozostali członkowie Komisji konkursowej: 
Tomasz Wójcik – przewodniczący Rady Miejskiej w Uniejowie, 
Mirosław Madajski – zastępca Burmistrza Miasta Uniejów, 
Jadwiga Urbaniak z Koła Gospodyń Wiejskich w Ostrowsku 
oraz Agnieszka Olczyk z działu promocji Urzędu Miasta 
w Uniejowie.

Które potrawy najbardziej zachwyciły jurorów?
W ocenie Komisji konkursowej w kategorii Danie główne 

wyniki przedstawiały się następująco: 3. miejsce – Piekarnia 
„Chleb i Wino” – „Zapiekanka kraftowa” (14 pkt), 2. miejsce 
– Restauracja Herbowa – „Boćwina Arcybiskupów” (17 pkt),  
1. miejsce oraz Lilię Smakosza otrzymuje Pałac Uniejów 
za danie: „Makaron spaghetti z pesto z czerwonego buraka” 
(18 pkt).

W ocenie Gości w kategorii Danie główne wyniki przed-
stawiały się następująco: 3. miejsce – Przystań u Miksera 
– Stek z kałamarnicy (73 głosy), 2. miejsce – Pizzeria Pico 
Bello – Dzik w burakach (82 głosy), 1. miejsce oraz Lilię 
Smakosza otrzymuje Restauracja Herbowa za danie: „Boćwina 
Arcybiskupów” (86 głosów).

W ocenie Gości w kategorii Deser wyniki przedstawiały 
się następująco: 3. miejsce – Piekarnia „Chleb i Wino” – Tort 
makowo-czekoladowo-orzechowy z lodami makowymi (45 
głosów), 2. miejsce – Pizzeria Pico Bello – Makowa wiśnia 
(54 głosy), 1. miejsce oraz Lilię Smakosza otrzymuje Przystań 
u Miksera za deser: „Figa z makiem” (66 głosów).

Zwycięzcom składamy serdecznie gratulacje, a wszystkim 
Restauratorom i Obsłudze lokali – przeogromne podziękowania 
za umożliwienie tak cudownych, smakowitych spacerów 
uczestnikom X Uniejowskiego Festiwalu Smaków!

Na koniec zacytujemy jeszcze jednego z jurorów Unie-
jowskiego Festiwalu Smaków, przewodniczącego Rady 
Miejskiej w Uniejowie, Tomasza Wójcika, którego zapytaliśmy 
o najbardziej nieoczywiste danie tegorocznej edycji wyda-
rzenia:

- „Wszystkie dania były nieoczywiste. Jest coś oryginalne- 
go w tym festiwalu, że Restauratorzy i Szefowie kuchni pod-
chodzą do tematów – dość, zdawałoby się, oczywistych 
i codziennych, w bardzo kreatywny, oryginalny, wyjątkowy 
sposób, więc ci, którzy wzięli udział w Festiwalu, ci któ-
rzy spacerowali po mieście w ten smakowity weekend, mieli 
okazję przekonać się, jak bardzo różne zdania można wykre-
ować z tego samego surowca. Pozostaje tylko jedno pytanie: 
Czy pogoda była tak świetna jak dania, czy dania tak świetne 
jak pogoda? Odpowiedź na zadane pytanie jest banalnie 
prosta – zarówno dania, jak i pogoda, były wyśmienite!”.  

Do zobaczenia za rok!
Agnieszka Olczyk

Agnieszka Olczyk

Wyniki X Uniejowskiego Festiwalu Smaków
Osiem miejscowych restauracji walczyło o trofea Uniejowskiego Festiwalu  

Smaków – Lilie Smakosza 2023. 

Nagrodzone I miejscami, w ocenie Komisji konkursowej i Gości, dania 
główne i deser
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Agnieszka Olczyk

Goście Festiwalu Smaków 
otrzymali nagrody

Wszystkie propozycje przygotowane przez obiekty 
gastronomiczne w ciągu dwóch dni poddane zostały 
ocenie nie tylko Komisji konkursowej, ale przede 
wszystkim Degustatorów.

 Kartą do głosowania w Uniejowskim Festiwalu 
Smaków był Paszport Degustatora. Zgodnie 
z Regulaminem konkursu powinien on być wypełniony 
tylko i wyłącznie przez osoby pełnoletnie. Również dane 
w Paszportach musiały dotyczyć osób pełnoletnich. 
Niestety, nie wszyscy pamiętali o wpisaniu daty 
i złożeniu podpisu pod notatką o akceptacji Regulaminu, 
co spowodowało, że w urnach do głosowania znalazło 
się aż 14 Paszportów nieważnych. Na szczęście tych 
poprawnie wypełnionych oraz spełniających wszelkie 
wymagania zawarte w Regulaminie konkursu było 
łącznie 187. Wśród nich znalazło się 51 Paszportów 
oddających głos tylko na danie główne, 24 Paszporty, 
w których głosowano tylko na deser oraz 106 
Paszportów wypełnionych przez Degustatorów, 
którzy spróbowali zarówno dania główne, jak i desery.

 Wszystkie ważne Paszporty wzięły udział 
w losowaniu nagród. Poniżej przedstawiamy listę 
zwycięzców. 

 Zaproszenie na uroczysty obiad dla dwóch 
osób w zwycięskich restauracjach w Uniejowie 
(tych, które zajęły I miejsca w obu kategoriach 
i w ocenach zarówno Degustatorów, jak i Komisji 
konkursowej), otrzymali: 1. p. Agata z miejscowości 
Gąsin, 2. p. Sylwester z miejscowości Ossa, 3. p. Kornel 
z Radomia, 4. p. Jakub z Łodzi. 

 Fundatorami nagród są właściciele poszczególnych 
restauracji (Przystań u Miksera, Pałac Uniejów, 
Restauracja Herbowa).

 Zaproszenie na słodki poczęstunek deserowy 
dla dwóch osób w restauracjach w Uniejowie (tych, 
które zajęły II miejsca w obu kategoriach i w ocenach 
zarówno degustatorów, jak i komisji konkursowej), 
otrzymali: 1. p. Alina z Łodzi, 2. p. Dominika z Brzezin, 
3. p. Elżbieta z Wartkowic, 4. p. Małgorzata z Płocka. 
Fundatorami nagród są właściciele poszczególnych 
restauracji (Pizzeria Pico Bello, Pałac Uniejów, 
Restauracja Herbowa).

 Vouchery na zabiegi w Uzdrowisku Uniejów Park 
otrzymali: 1. p. Halina z Uniejowa (masaż relaksacyjny), 

 Zestaw kosmetyków termalnych otrzymali:  
1. p. Beata z miejscowości Nowy Pudłów, 2. p. Mariusz 
z miejscowości Gościecice, 3. p. Joanna z Uniejowa. 
Fundatorem nagród jest PGK „Termy Uniejów” sp. z o.o. 
w Uniejowie.

 Voucher na sesję tlenową otrzymała p. Aleksandra 
z Uniejowa. Fundatorem nagrody są Państwo Katarzyna 
i Zbigniew Minkiewicz. 

2. p. Iwona z Uniejowa (masaż malinowy), 3. p. Małgorzata 
z Warszawy (masaż Kobido). Fundatorem nagród jest 
Instytut Zdrowia Człowieka. Uzdrowisko Uniejów Park.

 Karnet okolicznościowy na zabiegi do gabinetu 
balneologicznego w Geotermii Uniejów otrzymali: 1. 
p. Agnieszka z Uniejowa, 2. p. Emil z Konina, 3. p. Dariusz 
z Uniejowa, 4. p. Izabela z Uniejowa. Fundatorem nagród 
jest Geotermia Uniejów im. Stanisława Olasa. 

 Zaproszenie na grę w kręgle w Klubie Nautilus 
w „Termach Uniejów” otrzymali: 1. p. Katarzyna 
z Uniejowa, 2. p. Grażyna z Uniejowa, 3. p. Gianluca 
z Łodzi. Fundator nagród – PGK „Termy Uniejów” sp. z o.o. 
w Uniejowie. 

 Vouchery do Termalnego Parku Linowego otrzymali: 
1. p. Marcin z Uniejowa, 2. p. Inga z Uniejowa, 3. p. Julia 
z Turku. Fundatorem nagród jest VattenBall – Maciej 
Łuczak.

 Voucher na Spływ kajakowy rzeką Wartą otrzymała 
p. Arleta z Turku. Fundatorem nagrody jest VattenBall – 
Maciej Łuczak.

 Karnety wstępu do „Kompleksu Termalno-
Basenowego Termy Uniejów” otrzymali: 1. p. Marianna 
z Uniejowa, 2. p. Anna z Poznania, 3. p. Magdalena 
z Torunia, 4. p. Piotr z Konina, 5. p. Elżbieta z Byczyny, 6. 
p. Wiktor z Poddębic, 7. p. Grażyna z Bujen Szlacheckich, 
8. p. Klaudia z Małoszyny, 9. p. Karolina z Uniejowa, 10. 
p. Adam z Warszawy. Fundatorem nagród jest PGK „Termy 
Uniejów” sp. z o.o. w Uniejowie. 

 Nagroda specjalna (wylosowana spośród pięciu 
paszportów, w których zgromadzone zostały wszystkie 
pieczątki) – Zaproszenie na obiad dla dwóch osób 
w dowolnie wybranej festiwalowej restauracji – otrzymał 
p. Kacper z Uniejowa. Fundatorem nagrody jest Pałac 
Uniejów.

 Jeśli podobało się Wam w Uniejowie na Festiwalu 
Smaków – a mamy dowody, że właśnie tak było – 
zapraszamy za rok!Poznaliśmy już zwycięzców Uniejowskiego Festiwalu Smaków, czas więc poznać tych, którzy dołączyli do 

wydarzenia i zagłosowali w Paszportach na swoich faworytów.

Agnieszka Olczyk

Zwycięzcy Festiwalu Smaków 
odebrali „Lilie Smakosza”

Właściciele zwycięskich restauracji jubileuszowej, 
dziesiątej odsłony Festiwalu Smaków odebrali swoje 
trofea. Ich wręczenia dokonał Burmistrz Miasta, Józef 
Kaczmarek, wraz z Przewodniczącym Rady Miejskiej, 
a jednocześnie członkiem Komisji konkursowej, Toma-
szem Wójcikiem, a także Zastępcą Burmistrza, Mirosła-
wem Madajskim.

 W tym roku „Lilie Smakosza” zawisną w trzech 
obiektach restauracyjnych, które zarówno według opinii 
członków Komisji konkursowej, jak i Gości Festiwalu, 
przygotowały najsmaczniejsze potrawy.

 Jedną z takich restauracji jest „Herbowa” w Zamku. 
Cóż, o tym obiekcie można śmiało powiedzieć, że to już 
weterani Uniejowskiego Festiwalu Smaków. Restauracja 
ta to wielokrotny zwycięzca konkursu, a także zdobywca 
największej ilości „Lilii Smakosza”.

 Danie, które zdobyło najwięcej głosów w Paszportach 
Degustatora to „Boćwina Arcybiskupów”, przygotowana 
oczywiście przez kucharzy restauracji „Herbowej”. Ta 
kulinarna kompozycja to nic innego jak rewelacyjna 
polędwiczka wieprzowa otulona marynowanymi burakami 
w occie balsamicznym, winie Porto i średniowiecznymi 
ziołami, naleśnikiem ze szpinakiem oraz ciastem fran-
cuskim, podana na sosie z buraków cherry.

 Danie główne, które najbardziej przypadło do gustu 
członkom Komisji konkursowej, przyrządzone zos-
tało przez kucharza Pałacu Uniejów. Obiekt działa od 
niedawna, bo od roku 2022. Mimo tak krótkiego stażu ma 
na swoim koncie już trzy „Lilie Smakosza” z poprzedniej 
edycji Festiwalu, która jak widać była tylko rozgrzewką 
przed kolejnymi konkursami. Pałac Uniejów powiększył 
swoją kolekcję o kolejną Lilię.

 Na czym tym razem polegał sekret wygranej? Odpowiedź jest 
prosta – wyjątkowy „Makaron spaghetti z pesto z czerwonego bu-
raka”, z dodatkiem tymianku, fety i pestek słonecznika.

 Po daniu głównym nadszedł czas na deser… Chyba nie będzie 
przesadą, jeśli to, co wydarzyło się podczas X Uniejowskiego 
Festiwalu Smaków, określimy w następujący sposób: Przystań  
u Miksera znowu powymiatała!

 Deser „Figa z makiem”, a więc beza z konfiturą z rabarbaru, 
masą z białego maku i figą liofilizowaną – nie miał sobie równych. 
I Komisja, i Goście, zgodnie uznali, że smakołyk nie tylko obłędnie 
wyglądał, ale też smakował wyśmienicie.

 Wszystkie restauracje biorące udział w X Uniejowskim Festi-
walu Smaków, w podziękowaniu za uraczenie Gości swoimi 
konkursowymi pysznościami, otrzymały dodatkowo niespo-
dzianki w postaci fotografii wykonanych w dniu wydarzenia,  
a na których widnieją przedstawiciele każdego z obiektów wraz  
z Przewodniczącą Komisji konkursowej, Ewą Wachowicz.

Nagrodą Degustatorów oraz Komisji konkursowej za zdobycie pierwszego miejsca w Uniejowskim 
Festiwalu Smaków jest „Lilia Smakosza”. Jest ona przyznawana w kategorii „danie główne” oraz w kate-
gorii „deser”. Kolejne cztery Lilie odebrali zwycięzcy tegorocznej edycji wydarzenia.
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Pan Mateusz Mik odbiera od władz Uniejowa (burmistrza, zastępcy  
i przewodniczącego Rady Miejskiej) podwójną nagrodę 
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Gospodarzami Zjazdu byli Magdalena i Tomasz Popielowie, 
a miejscem tego niezwykłego wydarzenia „Pomerdana Farma”, 
czyli siedziba Fundacji „Pomerdało mi się”. Gospodarze wraz 
z dziećmi: Klaudią i Szymonem stworzyli w Lekaszynie azyl 
dla niepełnosprawnych dzieci oraz ich opiekunów, aby mogli 
spędzać czas wśród natury i zwierząt. Jak pokazało wydarzenie, 
„Pomerdana Farma” doskonale spełnia założony cel.

Wyjątkowi goście
Na wydarzenie przybyli: Samorzeczniczki i Samorzecznicy 

z Klubu Świadomej Młodzieży Fundacji Autism Team z Łodzi, 
Włocławka i okolic oraz Klub Świadomej Młodzieży przy 
Fundacji Pro Aperte z Kutna. Towarzyszyli im opiekunowie, 
rodziny, a nawet czworonożni przyjaciele. Z wpisu w mediach 
Fundacji wynika, że Gospodarze na liście obecności odnotowali 
155 uczestników wydarzenia.  

Przestrzeń wypełniona radością, pasjami i atrakcjami
Organizatorzy na swoich stronach zakomunikowali: 

– „Organizujemy to wyjątkowe wydarzenie, aby się lepiej 
poznać, połączyć siły, wymienić się doświadczeniami i „podać 
dalej” ideę klubów, które na co dzień łączą i zrzeszają młodzież 
w spektrum autyzmu, działającą na rzecz swojego środowiska 
i swoich spraw”. 

Wystarczyło przez chwilę się rozejrzeć, aby dostrzec, jak 
dużo radości, wzajemnej serdeczności przyniosło uczestnikom 
spotkanie. Tego dnia nawet pogoda okazała się wyśmienita.

Gospodarze zadbali o to, aby wydarzenie miało wyjątkową 
oprawę. Była scena prezentacji, na której Samorzeczniczki 
i Samorzecznicy prezentowali siebie, swoje talenty 
oraz zainteresowania. Strefa pasji pokazała, jak bardzo 
różnorodne mogą być zainteresowania i jak obszerną wiedzę 
w temacie swoich zainteresowań posiadają osoby ze spektrum 
autyzmu. Była również plaża, która stanowiła miejsce rozmów, 
wymiany doświadczeń oraz zacieśniania więzi między rodzi-
cami i opiekunami.

Dużo radości dostarczyły najmłodszym, jak i dorosłym 
uczestnikom spotkania z „pomerdanymi” alpakami. Zachwycały 
swoją egzotyczna urodą i niezwykle puszystym futerkiem. 
Specjalnie zorganizowana strefa animacji dostarczała atrak-

cji młodszym uczestnikom spotkania, a w strefie urody 
można było się zrelaksować robiąc sobie wyjątkową fryzurę. 
Miłośnicy motoryzacji mieli możliwość przejechania się Syreną 
104 produkowaną przez FSO, a na miłośników gastronomii 
czekała pizza z pieca oraz pieczone na grillu kiełbaski. Do tego 
jeszcze zumba na spalenie kalorii.

To duże wielowymiarowe przedsięwzięcie dla osób 
w spektrum autyzmu zorganizowała koalicja organizacji: 
Fundacja „Pomerdało Mi Się”, Fundacja Autism Team, 
Fundacja Pro Aperte, Inicjatywa Obywatelska „Chcemy całego 
życia” oraz Ośrodek Terapii Neurorozwojowej „Poczuj sam”. 
Organizatorów wsparło również wielu przyjaciół, lokalna 
społeczność oraz Gmina Uniejów.

Gospodarzom gratulujemy organizacji wydarzenia. Uda-
ło się znakomicie, a najlepszą rekomendacją wydarzenia 
niech będą komentarze uczestników na oficjalnym profilu 
Fundacji „Pomerdało Mi Się”.

II Ogólnopolski Zjazd Klubów Świadomej Młodzieży 
sfinansowano ze środków Narodowego Instytutu Wolności-
Centrum Rozwoju Społeczeństwa Obywatelskiego w ramach 
#FunduszMłodzieżowy. Komitet do spraw Pożytku Pub-
licznego oraz z Programu ,,Fundusz pomocowy dla organizacji 
pozarządowych oraz inicjatyw obywatelskich 2022-2023”, 
utworzonego przez Polsko-Amerykańską Fundację Wolności  
i realizowanego przez Fundację Edukacja dla Demokracji. 

Aleksandra Zielonka 

Ogólnopolski Zjazd Klubów Świadomej 
Młodzieży w Lekaszynie 
22 kwietnia 2023 roku w Lekaszynie po raz drugi odbył się Ogólnopolski Zjazd 

Klubów Świadomej Młodzieży.
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Oprócz prognozy pogody, prezenterka odbyła kilka 
rozmów na temat oferty turystycznej pierwszego i jak 
dotąd jedynego uzdrowiska termalnego w Polsce.

Pogodynka odwiedziła m.in. kompleks termalno-
basenowy „Termy Uniejów”, rozmawiała z prezesem obiektu 
Marcinem Pamfilem o atrakcjach obiektu. Z dr Marcinem 
Machiną – balneologiem – dyskutowała o niezwykłych 
właściwościach wody termalnej oraz jej dobroczynnym 
i wszechstronnym wpływem na organizm. Pani Karolina 
Kazimierowska z ApartHotelu „Termy Uniejów” przed-
stawiła pokrótce oferty weekendowe przygotowane 
przez hotel, a Maciej Łuczak, właściciel firmy Vattenball 
mówił o ofercie na spływy kajakowe.

Ekipa telewizyjna odwiedziła także Zamek Arcy-
biskupów Gnieźnieńskich, o którym opowiedział historyk 
dr Jędrzej Kałużny. Z kolei kierownik Zagrody Młynarskiej 
– Ireneusz Stańczyk mówił o urokliwym miejscu na mapie 
Uniejowa, w którym szczególnie można poczuć kontakt  
z naturą i lokalnością.

Agnieszka Owczarek

Maja Popielarska prezentowała pogodę z Uniejowa
W przededniu majówki, w dniach 28 i 29 kwietnia br. TVN zawitało do Uniejowa. 
Prezenterka Maja Popielarska informowała widzów o aurze pogodowej na nadchodzące dni 
oraz rozmawiała z gośćmi o tym, co można robić w Uzdrowisku Termalnym w majówkę.
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Agnieszka Owczarek

Niedziela Dobrego Pasterza w Parafii Uniejów

Dobry Pasterz jest jednym z najstarszych przedstawień 
w ikonografii chrześcijańskiej. W ewangelii św. Jana Jezus, 
odwołując się do swojej misji, ukazuje się jako dobry 
Pasterz, który oddaje życie za swoje owce.

 Z uwagi na tematykę święta, z inicjatywy miejscowego 
hodowcy owiec oraz ks. Infułata Andrzeja Ziemieśkiewicza, 
przy kościele stanęła niewielka zagródka z owieczkami, 
które na co dzień można podziwiać w Zagrodzie Młynarskiej 
w Uniejowie. Przypadły one do gustu szczególnie 
najmłodszym, bo podchodziły pogłaskać zwierzaki i robić 
sobie z nimi zdjęcia. Czworonożne wełniaki nie były jedyną 
atrakcją dla dzieci. Czekały na nich bowiem także łakocie, 
oczywiście z wizerunkiem Dobrego Pasterza.

Czwarta niedziela wielkanocna zwana jest potocznie Niedzielą Dobrego Pasterza, a od ponad pół wieku to także 
światowy dzień modlitwy o powołania. Z tej okazji przy kolegiacie uniejowskiej stanęła symboliczna zagródka z owcami.
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Misja Przygoda w Uniejowie

Festiwalowy Zlot Eksploratorów

i zakazanych piosenek. W kolekcji znalazły się oryginalne 
100-letnie egzemplarze i fascynujące historie z nimi 
związane. Dodatkowo grupa zaprezentowała przepiękny 
pokaz mody lat 30-tych i 40-tych ubiegłego wieku.

 Dla osób lubiących rywalizację organizatorzy przy-
gotowali również grę miejską, opartą o historię Uniejowa, 
w którą było można zagrać przy użyciu smartfonów i kodów 
QR.

 Jest nam niezmiernie miło, że w tym roku odwiedziło nas 
tak dużo osób. 

Mamy nadzieję, że wszyscy wyjechali z wydarzenia 
zadowoleni i bardzo jesteśmy ciekawi jakie wrażenia 
zabraliście Państwo ze sobą. 

 Dziękujemy wszystkim grupom rekonstrukcyjnym, sto-
warzyszeniom historycznym, rekonstruktorom oraz wys-
tawcom za obecność na wydarzeniu!

Organizatorami wydarzenia byli: Gmina Uniejów, PGK 
Termy Uniejów Spółka z o.o. w Uniejowie, Miejsko-Gminny 
Ośrodek Kultury w Uniejowie, Jędrzej Kałużny i Radosław 
Herman.

 Ta edycja była niezwykle udana. Dopisała nam nie tyl-
ko piękna pogoda, ale również tłumy osób, które uczes-
tniczyły w tej żywej lekcji historii. 

Impreza podzielona została na pięć stref atrakcji.

Scena prezentacji
To miejsce, w którym było można zobaczyć walki 

rycerskie, usłyszeć wystrzały z broni prochowej, zoba-
czyć pokazy tańców mieszczańskich i dworskich oraz pos-
łuchać opowieści o dawnych czasach. Gospodarzami 
i konferansjerami tej zaaranżowanej sceny byli nie-
zastąpieni w swoim fachu: Angelika Wochna oraz Krzysz-
tof Kulczyński.

Podgrodzie pełne historii
Uniejowski zamek oraz obozowisko przy bramie 

wjazdowej do parku stanowiły żywe lekcje historii. To tutaj 
grupy rekonstrukcyjne prezentowały życie codzienne 
i stroje począwszy od XI wieku przez kolejne epoki. 
Nie było lepszego miejsca do tego, aby samodzielnie 
odkrywać historię. Wszystkie atrakcje były do dyspozycji 
zwiedzających. To tutaj można było podejrzeć życie 
codzienne w poszczególnych epokach, zrobić sobie 
papier czerpany, dopytać ptasznika o tajniki sokolnictwa, 
przymierzyć zbroję rycerską, sprawdzić jak pracuje 
kowal, zobaczyć jak farbowało się wełnę lub sprawdzić, 
co powstaje w pracowni alchemika.

Dowody na wyjątkową historię Uniejowa
Poszukiwacze corocznie gromadzą się podczas 

Festiwalu wokół zamku i na terenie zabytkowego 
parku, aby za pomocą specjalistycznych wykrywaczy 
szukać tutejszych skarbów. Przez cztery lata zdołali 
przeszukać już spory kawałek terenu, dlatego tym 
razem poszukiwania przesunięte zostały w kierunku 
północnym. Można było przypuszczać, że tereny oddalone 
od uniejowskiego zabytku kryją mniej niespodzianek, 
ale takie przypuszczenie okazało się mylne. W odległości 
prawie 500 metrów za zamkiem odkryto znaleziska, które 
okazały się dużym sukcesem i zaskoczyły nawet samych 
detektorystów.

Gratka dla fanów motoryzacji
Podczas wydarzenia nie zabrakło atrakcji dla entu-

zjastów historycznych, odrestaurowanych samocho-
dów oraz motocykli. Można było obejrzeć wyjątkowe 
zabytkowe auta cywilne, jak również pojazdy przy-
pominające auta wojskowe. W tym roku po raz pierwszy 
naszą imprezę odwiedził żandarm i jego szalona za-

konnica. Do tej pory na samo wspomnienie postaci poja-
wia nam się uśmiech na twarzy.

Strefa poszukiwań oraz archeologicznych prelekcji
To tutaj pod przewodnictwem archeologa Radosława 

Hermana poszukiwacze skarbów sprawdzali, co kryje 
Zabytkowy Park Zamkowy, a podczas prelekcji w Sali 
Rycerskiej podzielili się ze słuchaczami swoją wyjątkową 
wiedzą historyczną. 

Kramy
Wzdłuż alei parkowej, wiodącej od bramy zamkowej, 

rozstawiły się kramy rzemieślnicze z wyjątkowym 
asortymentem. Można tu było nabyć ręcznie robioną 
biżuterię, wyroby z drewna, mosiądzu, smakowite prze-
twory na dawnych recepturach, a także wiele innych 
niepowtarzalnych przedmiotów.

 W tym roku po raz pierwszy gościliśmy na wyda-
rzeniu Stowarzyszenie „Rowery Zabytkowe Zabrze”. 
Grupa przywiozła ze sobą bardzo interesującą ekspo-
zycję zabytkowych rowerów z czasów „Szpicbródki” 

Największym gabarytowo znaleziskiem tegorocznej 
edycji był bagnet z okresu II wojny światowej do karabinu 
Mauser, ale najcenniejsze znaleziska były zdecydowanie 
mniejsze. Rzeczą niezwykłą było odkrycie blaszki będącej 
rodzajem rejestracji przybijanej do karety. Wyobraźnia 
podpowiadała, że mógł to być element powozu, 
którym przemieszczał się sam hrabia Toll. Uniejowski park 
odkrył przed poszukiwaczami jeszcze jeden element, 
traktowany w tym środowisku prawie jak unikat. Był 
to orzełek z czapki legionisty z czasów Legionów Piłsud-
skiego. Orzełek bardzo charakterystyczny bez korony 
z literką „S” w tarczy, która jest symbolem związku 
strzeleckiego z początków odzyskiwania przez Polskę 

Tegoroczny Festiwal Przygodowo-Historyczny „Misja Przygoda Uniejów” przeszedł do 
historii. W związku z tym przyszła pora na podsumowanie dwudniowej imprezy. Była to IV 
edycja wydarzenia, które skupia przy Termach Uniejów oraz wokół Zamku Arcybiskupów 
Gnieźnieńskich pasjonatów historii oraz poszukiwaczy skarbów z całej Polski.

Nieodłącznym elementem Festiwalu Przygodowo-Historycznego Misja Przygoda, od samego 
początku jego istnienia, jest Zlot Poszukiwaczy Skarbów pod kierownictwem znanego archeologa 
Radosława Hermana. Nie inaczej było również w tym roku, co więcej tegoroczny Zlot zgromadził 
rekordową liczbę eksploratorów. Dzięki ich umiejętnościom na Festiwalu odkrywamy przeszłość 
Uniejowa, potwierdzoną znalezionymi skarbami.

Aleksandra Zielonka 

Aleksandra Zielonka 
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niepodległości. Kolekcję znalezisk powiększyły również 
srebrne i miedziane monety, a także ślady walk z czasów 
II wojny światowej, kule karabinowe, kule muszkietowe 
oraz kilka pierścionków.  

Tradycją stało się już wykrywanie podczas uniejowskich 
poszukiwań niewybuchów. Tym razem trafiono na pocisk 
artyleryjski ukryty w nurtach rzeki Wart. Zgodnie 
z procedurami, znalezisko zabezpieczono oraz zgłoszono 
policji i patrolowi saperskiemu.

Zawody w poszukiwaniu
Nieodłącznym elementem festiwalowych spotkań 

poszukiwaczy są zawody. W tym celu poszukiwacze 
zgromadzili się o poranku na brzegu rzeki Warty, aby 
odszukać 100 monet ukrytych na uniejowskiej plaży. 
Wygrał ten, kto znalazł najwięcej monet w określonym 
czasie. Bezkonkurencyjny okazał się Krzysztof Woźny, 
który zebrał 29 monet i jeden specjalnie punktowany 
żeton. Na drugim miejscu uplasował się Robert Woldon 
z 10 monetami i jednym żetonem, a podium zamknął 
Patryk Staśkowiak, który podczas zawodów znalazł 12 
monet.

Detektoryści nagradzają również „poszukiwacza 
ekologa”, czyli osobę, która znajdzie na plaży najwięcej 
kapsli. Tym razem tytuł ten przypadł Michałowi 
Kapczyńskiemu. Tegoroczna edycja Festiwalu przyniosła 
wiele nowości. Taką dodatkową atrakcją były zawody 
magnesiarzy, czyli poszukiwania w wodzie za pomocą 
magnesu neodymowego. Konkurencję poprowadził 
specjalista z tej dziedziny Sylwester Pepel. 

Niezwykłe historie
Pierwszy raz podczas Festiwalu archeolog Radosław 

Herman zorganizował panel popularnonaukowy, na któ-
rym było można spotkać i posłuchać znanych w śro-
dowisku poszukiwaczy wybitnych osobistości. 

Obecna na zlocie była m.in. Katarzyna Sobota-Liwoch 
– archeolożka, etnografka, antropolożka sądowa, autorka 
bloga „Archeolog w szpilkach”, na którym popularyzuje 
specjalistyczną wiedzę. Pani Katarzyna opowiedziała 
o wiedźmach, czarownicach, demonach,  a także zapoznała 
nas z tajnikami pochówków antywampirycznych.

Robert Kmieć – geofizyk znany z programów tele-
wizyjnych zaprezentował najnowocześniejsze metody 
poszukiwań skarbów i badań geofizycznych. Dla po-
szukiwaczy najatrakcyjniejszą częścią była możliwość 
zapoznania się z dronami do badań geofizycznych, 
które wyposażone w specjalne urządzenia pomiarowe 
pozwalają bez wysiłku znaleźć skarb w najtrudniejszym 
terenie. Opowiedział również o przygodach i sukcesach 
archeologicznych na różnych kontynentach oraz rozwiązał 
historię „złotego pociągu”.

Jacek Kopczyński – światowej sławy ekspert w zakresie 
historii motoryzacji, kolekcjoner i konserwator pojazdów 
zabytkowych, organizator Moto Weteran Bazar w Łodzi 
oraz Giełdy Rzeczy Dawnych i Rozmaitości. Zapoznał 
poszukiwaczy ze swoją bogatą kolekcją pojazdów 
zabytkowych i militarnych, a także tajnikami wydobycia 
brytyjskiego czołgu Valentine IX oraz niezwykłymi 
historiami z planów filmowych.

Współorganizator wydarzenia Radosław Herman 
opowiedział o historii uniejowskiego zamku oraz o sen-
sacjach związanych z historią i obyczajowością Polski, 
a także tajemniczymi morderstwami i walką o trony. 
Natomiast doktor historii Jędrzej Kałużny opowiedział 
jak trudno odkryć historię w źródłach oraz zaprezentował 
skany dawnych dokumentów historycznych pisanych 
w języku polskim.

Z poszukiwaczami będziemy mieli okazję spotkać się 
po raz kolejny w Uniejowie przy okazji jesiennych po-
szukiwań zamkowych.

Motocykliści otworzyli sezon

Chyba nie będzie przesadą powiedzieć, że uniejowski 
rynek pękał w szwach. To za sprawą tysięcy motocyklistów, 
którzy zjechali do Uzdrowiska Termalnego, by oficjalnie 
otworzyć sezon. Posiadacze jednośladów parkowali dosłownie 
wszędzie, na rynku, przy pomniku, na placu kolegiackim, 
na plebanii, a miejsca i tak nie wystarczało. Prezentowano 
maszyny wszelkiej maści i rodzaju: sportowe, choppery, 
sportowo-turystyczne, a nawet miksowane z samo-chodem.

 Impreza, której organizatorem był Dariusz Banicki 
z przystani motocyklowej „Moto Banit” przy współpracy 

Polska. Tablice rejestracyjne uczestników rozciągają się 
od morza po góry. Mamy również gości z zagranicy, w tym 
z Ukrainy. Sam jestem zaskoczony skalą i rozmachem wy-
darzenia. Sądzę, że zadziałała magia miejsca, bo Uniejów jest 
rozpoznawalnym i chętnie odwiedzanym miejscem na mapie 
Polski” – mówił Darek Banicki.

 O ile posiadanie samochodu uwarunkowane jest przede 
wszystkim potrzebą mobilności i przemieszczania się, o tyle 
w przypadku motocykli mówi się o pasji i kulturze obejmującej 
między innymi sposób oraz styl jazdy, charakterystyczne 
symbole czy nawet sposób ubierania się, co można było dos-
konale zaobserwować.

 Zapytaliśmy uczestników zlotu, za co kochają motocykle 
i dlaczego przyjechali do Uniejowa.

 – „W charakterze uczestników zlotu jesteśmy w Uniejowie 
po raz pierwszy, ale bywaliśmy tutaj już wcześniej, bo lubimy 
Termy i tutejszy klimat. Kochamy motocykle, niesamowity 
ryk ich silników. Te pojazdy dają nam dużo radości i poczucie 
niezależności. Takie spotkania są kumulacją pozytywnej 
energii płynącej od fantastycznych ludzi” – mówili  Gosia  
i Konrad z Łasku.

z Urzędem Miasta w Uniejowie, rozpoczęła się około godziny 
11.00. O 12.00 odbyła się msza św. o błogosławieństwo 
podczas tegorocznych wypraw i wyjazdów. Po niej księża 
poświęcili pojazdy. Następnie uczestnicy wyruszyli na wspól-
ną paradę po 

okolicznych miejscowościach gminy serwując widzom 
nie lada widowisko.

 Jak podkreśla organizator, frekwencja przerosła jego 
oczekiwania.

 – „W dużym uproszczeniu do Uniejowa zjechała cała 

 Zlot włączył się w akcję charytatywną. Na specjalnym 
stoisku prowadzono zbiórkę pieniędzy na małego Wiktora.

 Dla uczestników imprezy przewidziano okolicznościowe 
gadżety. Rozstrzygnięto także konkurs na posiadacza 
„najdłuższych wąsów”, „najdłuższej brody”,  „najstarszego 
uczestnika imprezy” i „długodystansowca” – czyli osoby, 
która przejechała najwięcej kilometrów na zlot. W tej 
ostatniej kategorii wygrał pan Darek z Supraśla. Miłym, bo 
lokalnym i gminnym akcentem było zwycięstwo pana Stefana 
Bartosiaka z Wilamowa, który zdeklasował konkurencję  
w kategorii najdłuższych wąsów.

 Impreza została objęta patronatem honorowym Bur-
mistrza Uniejowa – Józefa Kaczmarka i współfinansowana 
przez Gminę Uniejów.

 Pasjonaci motocykli rozpoczęli odliczanie do kolejnego 
zaplanowanego trzydniowego wydarzenia: Zlotu u Banity  
i amatorskiej gali MMA motocyklistów – walki w oktagonie, 
czyli Amatorskiej Gali MMA Motocyklistów, organizowanej 
wspólnie z Amatorską Ligą MMA i Polskim Związkiem MMA.

30 kwietnia 2023 r. w Uniejowie motocykliści z całej Polski otworzyli sezon motocyklowy. Parada 
motocyklowa, przejazd ulicami miasta oraz prezentacja maszyn na uniejowskim Rynku – to wszystko 
czekało na fanów jednośladów w niedzielne południe.

Agnieszka Owczarek 
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Aleksandra Zielonka

Pieśni majowe z uniejowskiej dzwonnicy

Uniejów ma swoją piękną tradycję. Co roku od pierwszego 
dnia maja z uniejowskiej dzwonnicy rozbrzmiewają pieśni 
ku czci Matki Boskiej. Wykonują je na żywo byli i obecni 
członkowie Młodzieżowej Orkiestry Dętej ZHP-OSP 
w Uniejowie. 

 Nie inaczej było w tym roku. Na inaugurację pieśni 
ku czci Matki Boskiej przybyło aż 14 muzyków: Laura 
Rokoszewska, Alicja Bartosik, Zofia Chmielecka, Nadia 
Grzelewska, Danuta Troczyńska, Magdalena Janiak, Julia 
Kotarska, Alicja Kotarska, Magdalena Chmielecka, Nina 
Bartosik, Antoni Jeszka, Stanisław Jeszka, Cyprian Sadłecki 
oraz Mirosław Ławniczak. 

 Z uniejowskiej dzwonnicy usłyszeć było można 
cztery pieśni: „Chwalcie łąki umajone”, „Gwiazdo Śliczna”, 
„Zdrowaś Maryja”, „Kiedy ranne wstają zorze”. Do występu 
najmłodszych muzyków przygotował Marian Pięgot – 
założyciel i pierwszy dyrygent uniejowskiej orkiestry. 
Na inaugurację majowego grania zawitał gospodarz parafii 
– ks. inf. Andrzej Ziemieśkiewicz. 

 Muzycy, oprócz swojego talentu, muszą wykazać się 
również brakiem lęku wysokości, ponieważ granie na wieży 
wymaga od nich pokonania dużej ilości schodów. Kilka lat temu, 
kierując się względami bezpieczeństwa, Mirosław Ławniczak 
(obecnie najstarszy z muzyków) zamontował drewniane podesty 
i schody na ostatnim odcinku drogi, jaki muszą pokonać grający.

 Zapytaliśmy pana Mariana Pięgota o to, czy pamięta 
jak długa może być tradycja grania na wieży? Pamięć pana 
Mariana sięga do czasów powojennych, kiedy to na wieży 
grał pan Podgórski, brat ówczesnego uniejowskiego fotografa, 
a później tradycję przejęli dwaj panowie Eugeniusz Rafalski  
i Zygmunt Smykuła, do których później dołączyli panowie Jan 
Andrzejczak, Piotr Andrzejczak oraz pan Henryk Gajdecki. 
Podobno ta majowa tradycja była tak ważna, że zamożniejsi 
mieszkańcy składali się na wynagrodzenie dla muzyków.

 Ponad trzydzieści lat temu graniem na wieży zaczął 
opiekować się pan Marian i tak jest do dzisiaj. Obecnie po-
magają mu w tym: Mirosław Ławniczak, Wojciech Adamiak 
oraz rodzice muzyków.

Maj w kościele katolickim jest miesiącem poświęconym Maryi. W tym miesiącu odprawiane są 
codziennie szczególne nabożeństwa ku czci Matki Boskiej, tzw. „majowe”. 
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Aleksandra Zielonka

Majowe śpiewanie

Tradycja majowych modlitw przy kapliczkach jest świadectwem 
żarliwej wiary zwłaszcza starszego pokolenia. Osoby, które kultywują 
ten zwyczaj obecnie, jako dzieci uczestniczyły w modlitwach wraz 
ze swoimi mamami i babciami.

 Kapliczki ustawione są najczęściej przy drogach i gromadzą 
tych, którzy w miesiącu maryjnym chcą podziękować Matce Bożej 
za udzielone łaski lub wypraszać Jej opiekę. Z tej okazji w maju 
kapliczki zyskują odświętny wizerunek, zostają posprzątane i odpo-
wiednio przystrojone.

 Najczęściej śpiewane pieśni to: „Była cicha i piękna jak wiosna”, 
„Chwalcie łąki umajone”, „Czarna Madonna”, „Cześć Maryi, cześć 
i chwała”, „Gwiazdo śliczna, wspaniała”, „Jak szczęśliwa Polska cała”, 
„Królowej Anielskiej śpiewajmy”, „Panience na dobranoc”.

 Modlitwy przy kapliczkach to także rodzaj wyjątkowego 
spotkania. Kiedy cichną śpiewy, jest okazja do tego, aby porozmawiać 
albo dowiedzieć się, co słychać u sąsiadów.

 W tym roku spotkaliśmy się z czterema grupami kultywującymi 
tę wyjątkową tradycję.

Stanisławów
Przy pięknej kapliczce Maryi, położonej pod okazałym dębem, 

spotkaliśmy najmniejszą grupę. Mieszkanki Stanisławowa konty-
nuujące modlitwę podkreślały, że z roku na rok jest ich coraz mniej. 
Choć czasem zdrowie czy obowiązki nie pozwalają być codziennie, 
to jednak starają si,  aby tradycja została zachowana.

Kalinówka
Na tzw. Kalinówce (styku miejscowości Orzeszków i Stani-

sławów) w maju modlą się w szczególności sąsiedzi kapliczki. 
Zdarza się również, że na majowe modlitwy zjeżdża się również 
rodzina mieszkańców. I właśnie taką powiększoną grupę modlących 
zastaliśmy. To, co wyróżniało grupę wiernych z tzw. „Kalinówki”, to 
fakt, że wśród wiernych była grupa mężczyzn reprezentująca trzy 
grupy pokoleń.

Kapliczka przy ul. Targowej
Przy kapliczce na ul. Targowej spotkaliśmy najliczniejszą grupę 

modlitewną. Panie przyszły z różnych zakątków Uniejowa, aby 
połączyć się we wspólnym śpiewie ku czci Matki Bożej. Zapre-
zentowały też piękny zwyczaj śpiewania w kręgu, który jednoczy 
wszystkich na wspólnej modlitwie.

Kapliczka na ul. Kościelnickiej
Kapliczka przy ul. Kościelnickiej gromadziła codziennie dosyć 

dużą grupę mieszkanek Uniejowa. Na jednym z ostatnich spotkań 
majowych modlił się z wiernymi ks. Adrian Nowicki, który poświęcił 
nowe obrazy. W dbaniu o wizerunek tamtejszej kapliczki pomaga 
paniom Mirosław Ławniczak, który w tym roku zakupił nowe obrazy 

do kapliczki oraz odświeżył jej postument. 
Panie wielokrotnie podkreślały, że pomoc 
pana Mirka w utrzymaniu kapliczki jest nie-
oceniona. 

Kolejne majowe przy kapliczkach usłyszy-
my dopiero za rok. 

Tradycyjnie w maju rozbrzmiewały litanie i pieśni maryjne śpiewane przy kapliczkach oraz grane na żywo  
z uniejowskiej dzwonnicy. Ten wyjątkowy zwyczaj śpiewania pieśni Matce Bożej to piękna Polska tradycja.  
I chociaż z roku na rok jest coraz mniej osób, które ją kultywują, to jednak ciągle można je spotkać.

Majowe śpiewanie przy kapliczkach w Stanisławowie  
i na ul. Kościelnickiej w Uniejowie 
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Agnieszka Owczarek

Gminne obchody Święta Konstytucji 3 Maja

 Oficjalna uroczystość
 Oficjalne uroczystości patriotyczne rozpoczął trady-

cyjny przemarsz uczestników z udziałem Orkiestry Dętej 
ZHP-OSP w Uniejowie na uniejowski rynek o godz. 15.30, 
gdzie złożono kwiaty pod Pomnikiem Bohaterów Września 
1939 roku. Hymn odśpiewały Eliza Wojtczak i Julita 
Domagalska z Uniejowskiej Grupy Wokalnej.

 W uroczystości wzięły udział liczne delegacje, w tym: 
parlamentarzyści, przedstawiciele Władz Wojewódzkich, 
Powiatu Poddębickiego, Urzędu Miasta w Uniejowie, Rady 
Miejskiej w Uniejowie, uniejowskiej parafii, organizacji, 
stowarzyszeń, partii politycznych, szkół, instytucji, cechów 
rzemieślniczych, sołectw oraz jednostek Ochotniczych 
Straży Pożarnych Gminy Uniejów.

 Wśród gości znaleźli się m.in.: Iwona Koperska – 
Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego, Dorota 
Więckowska – Radna Sejmiku Województwa Łódz-
kiego, Małgorzata Komajda – Starosta Poddębicki, Mirosław 
Madajski – Zastępca  Burmistrza Uniejowa.

 Podczas uroczystości list od Marszałka Województwa 
– Grzegorza Schreibera odczytała Iwona Koperska – 
Przewodnicząca Sejmiku Województwa Łódzkiego.

 W imieniu samorządu Uniejowa, Zastępca Burmistrza 
– Mirosław Madajski wygłosił okolicznościowe przemó-
wienie. Podkreślił znaczenie dzisiejszych rocznic dla budo-
wania suwerennej, silnej, bezpiecznej i niepodległej Polski, 
również w kontekście lokalnym: 

– „Czuję ogromną radość, gdy widzę Państwa na rynku 
uniejowskim. Wasza obecność dowodzi, że naszej wspól-
nocie samorządowej nie jest obojętna pamięć wielkiej 

chwale o Konstytucji 3. Maja. To właśnie nasza dzisiejsza 
postawa, patriotyczna manifestacja, pokazuje siłę polskiego 
społeczeństwa. (…) Dzisiejszy dzień, 232. rocznica uchwalenia 
Konstytucji to nie tylko dzień dumy z punktu widzenia 
całego Państwa, to także święto małych ojczyzn, takich jak 
nasza Ziemia Uniejowska. Każdy sukces, choćby najmniejszy, 
naszych mieszkańców, każda inwestycja, każda inicjatywa 
i zaangażowanie na rzecz lokalnego środowiska jest powodem 
do radości i wyrazem troski o nasze wspólne dobro i naszych 
przyszłych pokoleń”.

 Wyjątkowy akcent
 Tegoroczne obchody uświetnił występ dzieci ze Szkoły 

Podstawowej w Uniejowie. Po zakończeniu obchodów na ryn-
ku uroczystości kontynuowano w uniejowskiej Kolegiacie. 
Tam młodzi artyści zaprezentowali montaż słowno-muzyczny 
pt. „Witaj majowa jutrzenko” pod kierownictwem pani Ag-
nieszki Pajor. W programie poetyckim uczniowie przybliżyli 
wartości patriotyczne oraz fakty historyczne związane z dą-
żeniem do niepodległości.

Całość dopełniła msza św. pod przewodnictwem ks. Infułata 
Andrzeja Ziemieśkiewicza. 

Na Gminne Obchody Święta Konstytucji 3 Maja zaprosili: 
Burmistrz Miasta Uniejów, Rada Miejska w Uniejowie, Pro-
boszcz Parafii pw. św. Floriana w Uniejowie, Dyrektor Szkoły 
Podstawowej im. Bohaterów Września 1939 roku w Uniejowie, 
Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Kultury w Uniejowie, 
Prezes PGK „Termy Uniejów” Sp. z o.o. w Uniejowie.

3 maja mieszkańcy Uniejowa świętowali 232. rocznicę przyjęcia w 1791 r. pierwszej w Europie 
i drugiej na świecie spisanej konstytucji.
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Maciej Bartosiak 

Aleksandra Zielonka

Straże Parafii Wilamów świętowały

Dzień Strażaka

W Wilamowie obchody zdecydowano się przyspieszyć 
i uroczystość odbyła się w środę, 3 maja. Rocznica 
uchwalenia Konstytucji jest świętem narodowym, a zatem 
również – dniem wolnym od pracy, co pozytywnie przełożyło 
się na frekwencję. Swoje strażackie święto obchodziły 
wspólnie cztery jednostki OSP, działające na terenie 
tutejszej parafii: Wilamów, Góry oraz – z wielkopolskiej 
gminy Dąbie nad Nerem – Cichmiana i Augustynów. 
Gościnnie w wydarzeniu wzięła udział i zadbała o jego 
należytą oprawę muzyczną Orkiestra Dęta OSP Spycimierz.

W Polsce święto oficjalnie zostało ustanowione 
w 2002 roku, kiedy to Sejm RP przyjął nowelizację ustawy 
o Państwowej Straży Pożarnej z 1991 roku. Dodany 
w nowelizacji artykuł 30a ustanawiał oficjalnie Dzień 
Strażaka. Święto obchodzone jest 4 maja, czyli w dniu 
wspomnienia w kościele katolickim świętego Floriana – 
patrona osób wykonujących zawody związane z ogniem. 

 Kwadrans po godzinie 11.00 druhny i druhowie w szyku 
paradnym przemaszerowali z placu strażackiego do kościoła, 
gdzie o godz. 11.30 miała rozpocząć się msza święta. 
Nabożeństwo w intencji Parafian, Ojczyzny, Strażaków 
oraz ich Rodzin sprawował ks. kan. dr Piotr Siołkowski, 
również członek jednostki OSP Wilamów, przyjęty w szeregi 
organizacji przez Walne Zgromadzenie na początku bieżącego 
roku. Po zakończeniu liturgii kolumna strażacka złożona 
z pocztów sztandarowych, umundurowanych druhen i druhów 
oraz przy asyście strażackiej orkiestry dętej przemaszerowała 
do miejsca zbiórki przy remizie. W obchodach wziął udział 
m.in. mł. bryg. Radosław Cieślikowski, Komendant Powiatowy 
PSP w Poddębicach.

 Wszystkim Strażakom Ochotnikom, nie tylko tym, którzy 
świętowali w Wilamowie, chcemy serdecznie podziękować za 
każdy dzień służby, za stałą gotowość do niesienia pomocy  
i poświęcenie. Niech strażacka służba będzie dla Was źródłem 
osobistej satysfakcji! Przyjmijcie życzenia tylu bezpiecznych 
powrotów, co wyjazdów, niech święty Florian ma Was zawsze 
w swojej opiece!

Ten wyjątkowy dzień dedykowany jest wszystkim strażakom, 
w hołdzie za ich trud i narażanie życia, w podziękowaniu 
za pomoc i ratunek.

 Każdego dnia Strażacy działają według zasady „Bogu 
na chwałę, ludziom na ratunek”. Chronią ludzi, zwierzęta 
i dobytek przed ogniem, ratują z wypadków, walczą 
ze skutkami żywiołów, a także muzykują i integrują lokalną 

Święty Florian żył pod koniec III wieku. Był żołnierzem, dowódcą wojsk rzymskich w okolicach Wiednia. Kiedy 
nałożono na niego obowiązek złożenia hołdu bogom pogańskim, odmówił, za co poniósł śmierć męczeńską w nur-
tach rzeki Anizy (Enns) – 4 maja 304 roku. W 1184 roku książę Kazimierz Sprawiedliwy sprowadził jego relikwie do 
Krakowa. Podczas wielkiego pożaru w 1528 roku ocalała jedynie świątynia na Kleparzu, w której złożono relikwie 
Świętego Floriana. Odtąd odbiera on cześć w całej Polsce, jako patron chroniący od klęski pożaru i powodzi.  
Św. Floriana męczennika kościół katolicki w kalendarzu liturgicznym wspomina 4 maja.

4 maja swoje święto obchodzili nasi bohaterowie – Druhny i Druhowie Ochotniczych Straży Pożarnych oraz 
Strażacy Państwowej Straży Pożarnej.
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M-GBP w Uniejowie 

Marta Pokorska 

Klub „Polska pięknieje” po raz szósty w Uniejowie

Uniwersytet Trzeciego Wieku w Uniejowie 
otworzył „Szkatułki pamięci”

Program uniejowskiego spotkania 10-12 maja br. wyróżniał 
się różnorodnością. Pierwszym punktem był wyjazd do 
Spycimierza. Najpierw historycy Tomasz Wójcik i Jędrzej 
Kałużny zaprosili gości na spacer szlakiem historyczno-
kulturowym „Spycimierska droga”. Obchód zakończył się  
w budowanym Centrum „Spycimierskie Boże Ciało”. Tam na 
gości czekał burmistrz Józef Kaczmarek, który oprowadził po 
obiekcie. Placówka, choć jeszcze nie wykończona, zrobiła na 
wszystkich bardzo duże wrażenie. 

 Po zwiedzeniu Spycimierza goście pojechali do Miejsko-
Gminnej Biblioteki Publicznej w Uniejowie. Tutaj odbyła się 
główna część, czyli prezentacje klubowiczów. Gości powitał 
Andrzej Szoszkiewicz, organizator spotkania. Następnie 
o przebudowie kompleksu Bożego Ciała w Gdańsku opo-
wiedział dyrektor Centrum Hevelianum – Paweł Golak. 
Małgorzata Wisz, dyrektorka Ośrodka Garncarskiego  
w Medyni Głogowskiej przybliżyła tradycję garncarską  
w Medyni. Potem na temat działalności Związku Gmin Łuk 
Mużakowa mówił burmistrz Łęknicy – Piotr Kuliniak. Aneta 

Uniwersytet Trzeciego Wieku w Uniejowie realizuje II etap 
projektu pn. „UTW dla społeczności” – „Otwieramy szkatułki 
pamięci”, finansowany ze środków Polsko-Amerykańskiej 
Fundacji Wolności i koordynowany przez Towarzystwo 
Inicjatyw Twórczych „ę”. Do udziału w projekcie zaproszono 
6-cioro seniorów: jedną kobietę i pięciu mężczyzn.

 Gościem inaugurującego projekt spotkania 12 maja 
2023 roku w siedzibie Towarzystwa Przyjaciół Uniejowa był 
emerytowany listonosz z Urzędu Pocztowego w Uniejowie – 
p. Antoni Łukaszewski, który pracował w swoim zawodzie 45 
lat. Podczas wydarzenia został wyświetlony film, nagrany 
wcześniej w formie wywiadu, z udziałem p. Antoniego, który 

Legierska, pełnomocniczka Marszałka Województwa Śląskiego 
przedstawiła wyzwania związane z ochroną dziedzictwa nie-
materialnego w Beskidzie Śląskim. Na zakończenie burmistrz 
Iłowej – Paweł Lichtański omówił projekt budowy wielofun-
kcyjnego ośrodka „Dobre miejsce”.

 Wszyscy uczestnicy spotkania klubowego zostali w Unie-
jowie na kolejne dwa dni, by uczestniczyć w drugiej między-
narodowej konferencji „Dziedzictwo kulturowe: szanse i wyz-
wania dla samorządów”.

opowiedział o początkach swojej pracy i przygodach z nią 
związanych, wspomniał ile kilometrów dziennie przemierzał 
i w jaki sposób się przemieszczał (pieszo, rowerem, komarkiem 
i motorem), zdradził ile ważyła torba listonosza oraz czy bał się 
przemierzać daleką drogę z dużą ilością gotówki przy sobie.

 „Proszę przyjąć naszą obecność jako podziękowanie 
za wieloletnie odwiedzanie nas w domach, przekazywanie 
różnorodnych wiadomości, w przeważającej ilości tych dob-
rych” – takie słowa skierowała prezes UTW w Uniejowie – 
Urszula Urbaniak. 

 W spotkaniu wzięli udział obecni i emerytowani pra-
cownicy poczty, z dawnej centrali telefonicznej, z „okienka 

Klub „Polska pięknieje” skupia przedstawicieli samorządów i instytucji kultury, którzy realizują wyróżniające się projekty  
z zakresu dziedzictwa kulturowego, turystyki i edukacji. Służy zdobywaniu wiedzy i wymianie doświadczeń.

„Dobre wspomnienia to takie, które na samą myśl o nich wywołują uśmiech na twarzy”. 

>

społeczność. Rozwój cywilizacji stawia przed nimi nowe 
i niebezpieczne wyzwania takie jak: gaszenie pożarów 
paneli fotowoltaicznych czy samochodów elektrycznych. 

 Dzień Strażaka to doskonała okazja, żeby podziękować 
naszym Bohaterom za trud codziennej służby, za czas 
poświęcony na szkolenia i udziały w akcjach oraz stałą 
gotowość do niesienia pomocy. Życzymy bezpiecznej 
służby, zawsze szczęśliwych powrotów z akcji oraz nie-
ustającego zdrowia i wszelkiej szczęśliwości. Niech Święty 
Florian zawsze ma Was w swojej opiece ar
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Akademia Młodego Strażaka przy OSP Biernacice 

(Trzeci z prawej) Z podziękowaniami burmistrz Józef Kaczmarek

Maciej Bartosiak 

Wojewódzkie Obchody Dnia Strażaka 
PSP i OSP w Łódzkiem

Program uroczystości zapoczątkowała msza św. w intencji 
wszystkich strażaków, sprawowana w Kościele Parafialnym 
pod wezwaniem św. Katarzyny Aleksandryjskiej Dziewicy 
i Męczennicy. Po zakończeniu nabożeństwa nastąpiło 
przejście pododdziałów honorowych, pocztów sztandarowych 
oraz zaproszonych gości na Plac im. Tadeusza Kościuszki, 
gdzie odbyła się główna część obchodów.

 Uroczysty apel rozpoczął się od złożenia meldunku Zas-
tępcy Komendanta Głównego PSP – nadbryg. Krzysztofowi 
Hejdukowi, który następnie dokonał przeglądu pododdziałów. 
Zgodnie z porządkiem przewidzianym w protokole, 
podniesiono na maszt flagę Polski, po czym odśpiewano hymn 
państwowy. Zebranych na placu – druhny, druhów, gości 
i mieszkańców – powitali organizatorzy wydarzenia: Łódzki 
Komendant Wojewódzki PSP – nadbryg. Grzegorz Janowski 
oraz Prezes Oddziału Wojewódzkiego ZOSP RP Wojewódz-
twa Łódzkiego – nadbryg. w st. spocz. dh Tadeusz Karcz.

 Uroczystość była okazją do podziękowania wszystkim 
członkom OSP i PSP za ich trud i poświęcenie na rzecz 

bezpieczeństwa mieszkańców regionu. Był to również dzień 
wręczenia awansów na wyższe stopnie służbowe, medali 
i odznaczeń państwowych, jak i związkowych. Poproszonych 
o wystąpienie druhny oraz druhów wyróżniono m.in.: 
krzyżem i odznaką św. Floriana, medalami za długoletnią 
służbę, odznakami zasłużony dla ochrony przeciwpożarowej 
oraz za zasługi dla sportu, Złotym Znakiem Związku OSP 
RP i Medalem Honorowym im. Bolesława Chomicza.

 Dodatkowo, władze Komendy Wojewódzkiej PSP w Ło-
dzi dziękowały tego dnia samorządowcom wspierającym 
działalność jednostek strażackich na terenie miast, powiatów 
oraz gmin. Dyplom uznania za zasługi na rzecz ochrony 
przeciwpożarowej w województwie łódzkim przekazano 
m.in. na ręce Pana Burmistrza Józefa Kaczmarka.

 Obchody zakończyły defilada pododdziałów honorowych 
i pojazdów pożarniczych oraz pokazy strażackie. Oprawę mu-
zyczną obchodów zapewniła Młodzieżowa Orkiestra Dęta 
ZHP-OSP z Uniejowa.

Tegoroczne obchody Wojewódzkiego Dnia Strażaka odbyły się w piątek, 12 maja 2023 r. w Poddębicach. Na uroczystość 
do stolicy powiatu zjechały delegacje straży z całego regionu łódzkiego. Wydarzenie przyciągnęło również rzesze mieszkańców 
z okolic, głównie za sprawą koncertu orkiestry dętej z Uniejowa i pikniku strażackiego z atrakcjami dla najmłodszych.
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pocztowego”, koledzy i koleżanki p. Antoniego, którzy razem 
z nim wspominali zabawne historie z pracy zawodowej, a tak-
że bohaterowie następnych spotkań.

 Na zakończenie oficjalnej części spotkania p. Antoni 
otrzymał podziękowania ustne i na pamiątkowej tabliczce 
oraz kwiaty. Każdy z uczestników chciał zrobić sobie pa-
miątkowe zdjęcie z bohaterem wydarzenia. Następnie był 

czas przeznaczony na słodki poczęstunek i kolejną porcję 
wspomnień „jak to dawniej było”, które upłynęły w miłej, 
serdecznej i wesołej atmosferze.

 Kolejne spotkania odbyły się z udziałem: p. Tadeusza Po- 
gorzelskiego – kierownika sekcji piłki nożnej w Między-
zakładowym KS „Baszta” Uniejów (1988-1991) i MKS „Europex-
Baszta” Uniejów (1991-1995), p. Ireny Guzowskiej – szefowej 
kuchni w restauracjach „Uniejowianka” i „Mimoza”, p. Wacława 
Łysiaka – szewca i operatora kina „Ustronie”. W planach zostały 
jeszcze wspomnienia p. Zygmunta Kwiatosińskiego i Jana 
Adamiaka – najstarszych stażem strażaków ochotników. Obaj 
Panowie, w latach 1953-1956,  zatrudnieni byli przy budowie 
mostu w Uniejowie. 

 Partnerami projektu zostali: Uniejów Uzdrowisko Termalne, 
Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury w Uniejowie, Towarzystwo 
Przyjaciół Uniejowa, Uniejowskie Stowarzyszenie „Aktywni”, 
Szkoła Podstawowa w Uniejowie, Ochotnicza Straż Pożarna 
w Uniejowie, Biblioteka Publiczna w Uniejowie.

Andrzej Szoszkiewicz 

W Uniejowie rozmawiano o zabytkach i tradycjach

Nasze konferencje mają trzy wyróżniające elementy pro-
gramowe: zapraszamy renomowanych mówców z Polski  
i innych krajów. Pierwszego dnia skupiamy się na prezentacji 
dobrych praktyk zaangażowania zarówno w dziedzictwo 
materialne, jak i niematerialne ze szczególnym uwzględnieniem 
wpisów na listy UNESCO, a drugiego dnia proponujemy 
interesujące wykłady eksperckie dla samorządowców. W tym 
roku skupiliśmy się na finansowaniu dziedzictwa kulturowego 
z funduszy europejskich i krajowych.

Dobre praktyki
Wykład inaugurujący na temat szans i wyzwań związanych 

z ochroną zabytków i tradycji w kontekście kompetencji 
samorządów wygłosiła dr. hab. Katarzyna Zalasińska, dyrek-
tor Narodowego Centrum Dziedzictwa. Potem nastąpiły 

trzy prezentacje zagraniczne – Antti Huntus, główny doradca 
w Centrum Promocji Sztuki Finlandii mówił o „efekcie 
UNESCO” odczuwanym po uzyskaniu wpisu na światową listę, 
burmistrz Westerveld (Holandia) opowiedział o Koloniach 
dobroczynności, zabytkach wpisanych na Listę Światowego 
Dziedzictwa UNESCO, następnie Špela Spanžel, dyrektor 
generalna, Dyrekcja ds. Niematerialnego Dziedzictwa, 
Ministerstwo Kultury Słowenii przybliżyła słoweńską tradycję 
bartniczą i tradycję hodowli koni lipicańskich.

Kolejną część zajęły wystąpienia ekspertów – prof. Katarzyny 
Smyk, radcy ds. UNESCO Joanny Cichej-Kuczyńskiej 
i Jacka Janowskiego z Polskiej Organizacji Turystycznej 
oraz prezentacje dobrych praktyk. Uczestnicy zapoznali się 
z tradycjami kultury bartniczej i plecionkarstwa, z wpisaną 
na listę Pomników Historii archikolegiatą w Tumie pod Łęczycą. 

Druga międzynarodowa konferencja „Dziedzictwo kulturowe: szanse i wyzwania dla samorządów” 
przyciągnęła doskonałych prelegentów z Polski i zagranicy oraz ponad setkę uczestników, głownie 
samorządowców, dyrektorów placówek kultury i naukowców. Zdaniem wielu uczestników, Uniejów staje 
się głównym ośrodkiem wiedzy na temat dziedzictwa kulturowego w Polsce. Traktujemy te pochwały jako 
wyzwanie do poszukiwania nowych działań związanych z dziedzictwem.

arch. UM Uniejów

Niedziela Dobrego Pasterza w Parafii Uniejów Odpust ku czci św. Bogumiła w Uniejowie

Nawiedzenie Matki Bożej w znaku Ikony Jasnogórskiej  w gminnych parafiach – w Wilamowie i Wieleninie

Majowe śpiewanie przy kapliczkach w Uniejowie i na tzw. Kalinówce 

Obchody Dnia Strażaka w Uniejowie i Wilamowie
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arch. UM Uniejów/www.uniejow.net.pl

Spycimierskie Boże Ciało 2023 – Tradycja wpisana na światową Listę 
niematerialnego dziedzictwa kulturowego ludzkości UNESCO

Gminne obchody Święta Konstytucji 3 Maja 

Burmistrz Uniejowa podziękował Kołom Gospodyń Wiejskich

Koncert rodzinny Uniejowskiej Grupy Wokalnej

Malowane Boże Ciało w Wilamowie

arch. UM Uniejów/www.uniejow.net.pl/8 SDH im. M. Kopernika z Wielenina

Ogólnopolski Zjazd Klubów Świadomej Młodzieży w Lekaszynie

W Uniejowie rozmawiano o zabytkach i tradycjach

Nasi harcerze na INTERCAMP  
w Vogelsang w Niemczech

Zwycięzcy Festiwalu Smaków odebrali „Lilie 
Smakosza”

IX Turniej Małego Karateki

Festiwalowy Zlot Eksploratorów

Misja Przygoda w Uniejowie
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Poruszany był też temat rozwoju turystyki kulturowej po-
przez takie przykłady jak: Muzeum Centralnego Okręgu 
Przemysłowego, mury obronne średniowiecznego Kożuchowa, 
tradycje kulinarne Wielkopolski. Dr Jędrzej Kałużny z Uniejowa 
zaprezentował działania gminy na rzecz ochrony i promocji 
tradycji układania kwiatowych dywanów w Spycimierzu.

Finansowanie projektów
Drugiego dnia zaplanowaliśmy wystąpienia ekspertów 

na tematy związane z finansowaniem dziedzictwa kulturo-
wego. Dyrektor Jarosław Orliński z Departamentu Programów 
Infrastrukturalnych, Ministerstwo Funduszy i Polityki Re-
gionalnej mówił o Programie Fundusze Europejskie na Infra-
strukturę, Klimat, Środowisko 2021-2027. Po nim wystąpił 
dyrektor Piotr Zygadło z tego samego resortu, któ-ry przybliżył 
możliwości finansowania projektów kulturalnych w ramach 
programów regionalnych 2021-2027. Monika Smoleń-Bromska 
z Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego przybliżyła 
Europejski Znak Dziedzictwa. Andrzej Szoszkiewicz, doradca 
z firmy Smartlink przedstawił inicjatywę Komisji Europejskiej 
Nowy Europejski Bauhaus, Bartosz Walczak opowiedział 
o zasadach europejskich jakości w realizacji projektów zwią-
zanych z ochroną zabytków, a Kamila Rola-Rebandel omówiła 
program Creative Europe.  

Polskie centrum wiedzy o dziedzictwie
Goście konferencji chwalą nie tylko poziom merytoryczny 

wystąpień, lecz także Uniejów jako doskonałe miejsce 
do organizacji tego typu wydarzeń. Choć program jest bardzo 
bogaty, to staramy się, żeby był czas na rozmowy i nawiązywanie 
nowych kontaktów. Sprzyja temu położenie i infrastruktura 
zamku. Duża restauracja znana z dobrej kuchni, słoneczny 
taras, otaczający park oraz dostępność pomieszczeń różnej 

wielkości to idealne warunki spotkania. Uczestnicy chwalą 
też zaplecze noclegowe zarówno w zamku, jak i w pobliskim 
Domu Pracy Twórczej. Atrakcją samą w sobie jest kompleks 
termalno-basenowy „Termy Uniejów”, z którego w czasie 
wolnym chętnie korzystają goście konferencji.

Cykl konferencji na temat dziedzictwa kulturowego dla 
samorządów świetnie wpisuje się w pozostałe działania 
Uniejowa, które sprawiają, że nasza Gmina staje się 
prawdziwym centrum kompetencji w tej dziedzinie. 
Warto wspomnieć, że w tym roku Miejsko-Gminna Biblio-
teka Publiczna otrzymała grant z Ministerstwa Kultury 
i Dziedzictwa Narodowego na utworzenie ośrodka kom-
petencji niematerialnego dziedzictwa kulturowego, któ-
re w niedalekiej przyszłości będzie działać w oparciu 
o Centrum „Spycimierskie Boże Ciało”. Staramy się też, 
żeby spycimierska placówka była siedzibą organizacji 
„Szlak niematerialnego dziedzictwa kulturowego w Polsce”. 
To inicjatywa burmistrza Józefa Kaczmarka, która ma na celu 
stworzenie ogólnopolskiej platformy współpracy tradycji 
wpisanych na Krajową listę niematerialnego dziedzictwa 
kulturowego i opracowanie wspólnej oferty turystycznej 
i edukacyjnej. Spotkanie założycielskie odbyło się 11 maja 
na zamku w Uniejowie.  

>>>arch. UM Uniejów/www.uniejow.net.pl

Motocykliści otworzyli sezon

Mundurowy Dzień Dziecka

II Ogólnopolski Turniej Piłki Nożnej Kobiet i 
Mężczyzn „Mundial Uniejów” 2023

Kurs samoobrony z wojskiem

VI Turniej Wędkarski z okazji Dnia Dziecka

Uniejowskie Driady Mistrzyniami Polski
>
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Agnieszka Olczyk 

Burmistrz Uniejowa podziękował Kołom 
Gospodyń Wiejskich

Koła Gospodyń Wiejskich od momentu powstania aż po dziś 
dzień działają na rzecz rozwoju swoich wsi oraz inicjatyw 
obywatelskich, a także organizują przedsięwzięcia służące 
pielęgnowaniu ludowych zwyczajów i prezentowaniu umiej-
ętności artystycznych i kulinarnych. Dzięki podejmowanym 
działaniom członkinie KGW podtrzymują polską tradycję 
i przypominają o niej młodszemu pokoleniu.

 Każda z gospodyń posiada swój niepowtarzalny tem-
perament, doświadczenie, pasje. Jedna świetnie piecze ciasta, 
inna wspaniale gotuje, kolejna pięknie szydełkuje, haftuje, 
szyje, ciekawie opowiada lub bardzo ładnie śpiewa.

 Z tymi wszystkimi talentami członkinie KGW starają 
się być obecne wszędzie tam, gdzie mogą przedstawić 
swoje tradycyjne, regionalne potrawy i pochwalić się swoim 
dorobkiem. Aktywnie współpracują przy tym z gminą Uniejów, 
włączając się w organizację wielu wspólnych przedsięwzięć. 
Widoczne jest to szczególnie podczas wszelkiego rodzaju 
wydarzeń wpisanych do kalendarza imprez gminy, takich 
jak: dożynki, festyny, jarmarki, konkursy, akcje charytatywne 
czy uroczystości kościelne.

 Obecnie w naszej gminie działa 11 kół: „Brzózki” w Brze-
zinach, Człopach, Felicjanowie, Kuczkach, „Orzechy” w Orzesz-
kowie, „Ostrowsko”, „Rożniatowianki” w Rożniatowie, 
Spycimierzu, Wilamowie, „Włościanki” w Wieleninie i Wiele-
ninie Kolonii.

 Ich przedstawicielki spotkały się 24 maja br. w Miejsko-
Gminnym Ośrodku Kultury w Uniejowie, gdzie w obecności 
Burmistrza Miasta, Józefa Kaczmarka oraz dyrektora M-GOK, 

dawny szacunek i sympatia do siebie nawzajem i nie ma takiej 
siły, która mogłaby wbić klin pomiędzy te dwa narody. 

 Następny dzień 20 maja został przeznaczony na relaks  
i zwiedzanie oraz poznanie lokalnej historii. Uczestnicy mieli 
okazję skorzystać z atrakcji Mórahalom – kompleksu basenów 
Spa Szent Erzsébet Mórahalmi – dzieci były po prostu zach-
wycone!, zwiedzić Park Miniatur w Mórahalom i poznać his-

Roberta Palki, opowiedziały o planach na najbliższy okres, 
ale też zasygnalizowały swoje potrzeby.

 Nie obyło się bez podziękowań – burmistrz Kaczmarek  
w imieniu Samorządu Gminy Uniejów wyraził swoją wdzięczność 
kołom gospodyń za aktywną działalność, kultywowanie 
pięknych tradycji oraz kształtowanie tożsamości kulturowej 
mieszkańców gminy Uniejów. Panie odebrały dyplomy, a także 
namioty, z których będą mogły korzystać w ramach działalności 
KGW.

 Podczas spotkania przedstawiona została prezentacja 
fotograficzna, na której obejrzeć można było zdjęcia z wszelakich 
imprez, w których brały udział koła gospodyń, a które ze 
względu na ilość trudno byłoby tutaj wymienić. Zebranie stało 
się też świetną okazją do tego, aby panie zaprezentowały się  
w swoich tradycyjnych, ludowych strojach.

torię oddalonej o 25 kilometrów miejscowości Segedyn. 
 Fundacja im. Wacława Felczaka pokryła koszty pobytu 

uczestników i program obozu, natomiast koszt przejazdu został 
sfinansowany przez Urząd Miasta w Uniejowie.

 Dziękujemy wszystkim zaangażowanym (w szczególności 
Mikó Valer i Zsolt Berta) za ciepłe przyjęcie, troskę i opiekę 
podczas pobytu naszej delegacji w Mórahalom.

Mieszkanki wszystkich polskich wsi już w dawnych czasach spotykały się, rozmawiały i podejmowały 
przeróżne działania, które w społeczności lokalnej były ważne dla jej lepszego funkcjonowania. Już wtedy 
niejednokrotnie wykazywały się energią do działań wykraczających poza domowe pielesze. W ten sposób, 
także w gminie Uniejów, zawiązały się Koła Gospodyń Wiejskich.
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Marta Pokorska 

Uroczystości z udziałem polskich delegacji  
w Mórahalom na Węgrzech 

W godzinach porannych 19 maja br. w Katolickiej Szkole 
Podstawowej w Mórahalom rozegrano Zawody Szachowe  
o Puchar Wojtyły, w których wzięli udział uczniowie węgier-
skich szkół diecezjalnych i polskich szkół z Uniejowa i Baligro-
du. 

 W turnieju w Mórahalom zagrali zwycięzcy eliminacji 
gminnych Turnieju Szachowego o Nagrody Burmistrza 
Uniejowa: Wojciech Antoniak, który zajął zaszczytne drugie 
miejsce, otrzymał puchar i srebrny medal oraz Tadeusz Dałek, 
Cyprian Sadłecki, Igor Bernardziak, Marcel Bernardziak i Sta-
nisław Charuba. Gratulujemy! 

 W godzinach popołudniowych odbyły się natomiast 
uroczystości związane z poświęceniem relikwii w kościele 
i złożeniem kwiatów pod pamiątkową tablicą. Obchody 
zainaugurowane zostały odprawioną dwujęzyczną Mszą 

świętą, podczas której poświęcono tarczę herbową, dawny 
dar dziękczynny Polaków internowanych do Mórahalom, 
która została umieszczona z powrotem w kościele. Jest to 
ryngraf wojskowy z wizerunkiem Matki Boskiej przekazany 
przez rodzinę polskiego żołnierza. 

 - „W czasie II wojny światowej religijni Polacy umocowali 
obrazy Maryi do swoich maszyn i pojazdów wojennych, ufając 
w jej wspaniałą moc. Zgodnie z umowami międzynarodowymi,  
rozbrojono polskie jednostki wojskowe rozmieszczone na 
Węgrzech, a żołnierze zdjęli święte obrazy i zatrzymali 
je przy sobie. Marian Wrona, który przebywał po wojnie  
w Mórahalom, umieścił Maryję w ozdobie w kształcie sztyletu, 

przyozdobionego guzikami przedstawiającymi Orła Białego. 
Ten prezent dziękczynny, przeznaczony dla miejscowych, 
zos-tał później umieszczony w kościele w Mórahalom. Jednak 
w wyniku remontu obiektu został usunięty z kościoła, a póź-
niej zwrócono go synowi Mariana Wrony. Relikwia została 
przekazana przez jego rodzinę mieszkańcom Mórahalom” – 
usłyszeliśmy podczas nabożeństwa. 

 Po Mszy świętej uczestnicy wysłuchali koncertu w wyko-
naniu lokalnej orkiestry dętej, po którym nastąpił przemarsz 
w miejsce dawnych koszar, gdzie nastąpiło złożenie kwiatów 
pod dwujęzyczną tablicą upamiętniającą żołnierzy polskich 
internowanych tu w 1939 roku i miejscową społeczność, która 
udzieliła im pomocy. 

 W wydarzeniu uczestniczyli m.in.: Konsul Ambasady Polski 
w Budapeszcie – Andrzej Kalinowski, Burmistrz Mórahalom – 
Zoltán Nógrádi, którzy zabrali głos, a także członkowie polskiej 
społeczności z Segedynu, Uniejowa i Baligrodu, którzy złożyli 
kwiaty pod tablicą. Burmistrz Zoltán Nógrádi w przemówieniu 
dotyczącym przyjaźni polsko-węgierskiej podkreślił, że bycie 
bratem to przeznaczenie, obowiązek i misja jednocześnie. 
Dodał, że naszym zadaniem jest utrzymanie relacji braterskiej, 
cokolwiek myślimy w tej chwili o polityce i jej interesach. Po nim 
głos zabrał Konsul Honorowy RP z Segedynu – Karol Biernacki, 
który zaznaczył, że Polacy i Węgrzy doskonale wiedzą, co 
znaczy pamięć w życiu narodu, bo Polacy nie stanowiliby 
państwa i narodu, gdyby nie zaszczepili szacunku do historii  
w następnych pokoleniach. Dodał, że to samo dotyczy Węgrów. 
Choć w życiu politycznym są pewne różnice zdań, to pozostał 

Na zaproszenie naszego miasta partnerskiego na Węgrzech, zwycięzcy turnieju szachowego dla uczniów 
szkół podstawowych z terenu gminy Uniejów i delegacja Urzędu Miasta w Uniejowie wzięli udział w ob-
chodach Dnia Polsko-Węgierskiego w Mórahalom w celu podtrzymywania tradycji oraz przyjaźni polsko-
węgierskiej. 
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 W piątek, 2 czerwca br. Panią Jasnogórską powitali 
wierni w Wilamowie. Uroczystość rozpoczęła się wspólną 
modlitwą czuwania o godzinie 17.00. Kwadrans później 
procesja udała się w kierunku drogi wjazdowej z kierunku 
Czepowa, na miejsce przybycia ikony. Około 17.30 
nastąpiło powitanie Matki Bożej, która do Wilamowa 
przybyła z Parafii w Niemysłowie. Procesja, w trakcie 
której obraz nieśli druhowie ochotnicy z różnych 
jednostek z terenu parafii, udała się do kościoła, gdzie 
następnie odbyło się nabożeństwo i Msza św. powitania 
Matki Bożej w Wilamowie. O godzinie 20.00 modlitwę 
różańcową poprowadziły „Margaretki”, zaś o 21:00 
w Apelu Jasnogórskim parafianie zawierzyli swoją 
wspólnotę Matce Bożej w niewolę miłości. Piątkowe 
nabożeństwa zakończyły: „Żywy Różaniec” w intencji 
błogosławionych owoców czasu peregrynacji w Diecezji 
i Parafii o 22.00 oraz „Pasterka Maryjna”, odprawiona 
o północy za dar powołania i o nowe powołania z parafii.

 Po mszy św. nocne czuwanie przy obrazie rozpoczęli 
mieszkańcy Wilamowa. Co dwie godziny zmieniali 
się kolejno mieszkańcy Gór i Brzozówki, Cichmiany, 
Krzykos, Augustynowa i Lekaszyna. Sobotę o godz. 7.00 
rozpoczęły Godzinki o Niepokalanym Poczęciu 
Najświętszej Maryi Panny i msza św. O godzinie 10.00 
odbyło się nabożeństwo w intencji chorych i ludzi 
starszych z sakramentem Namaszczenia. Popołudniowa 
Koronka do Bożego Miłosierdzia, a następnie czuwanie 
w ciszy były już przygotowaniem do uroczystego 
pożegnania obrazu Matki Bożej. Mszę świętą 
na zakończenie Nawiedzenia odprawił ks. bp Krzysztof 
Wętkowski.

    Maciej Bartosiak 

 W godzinach popołudniowych, w sobotę, 3 czerwca 
br. Obraz Nawiedzenia został przywieziony do Uniejowa.

 O godzinie 17.00 w uniejowskiej kolegiacie odbyło się 
nabożeństwo oczekiwania. Pół godziny później parafianie 
zgromadzili się przy budynku szkoły podstawowej, 
gdzie w skupieniu oczekiwali obrazu Najświętszej Maryi 

Panny. Kiedy obraz dojechał na miejsce, nastąpiło jego 
przekazanie w ręce asysty.

 Udekorowaną ulicą w kierunku kościoła ruszyła 
procesja, a w niej osoby duchowne z księdzem 
Biskupem Krzysztofem Wętkowskim na czele, strażacy 
z Ochotniczych Straży Pożarnych z gminy Uniejów, 
członkowie Młodzieżowej Orkiestry Dętej ZHP-OSP 
Uniejów, cechy rzemieślnicze ze sztandarami, dzieci, 
które w tym roku przystąpiły do pierwszej Komunii św., 
mali strażacy z Akademii Małego Strażaka oraz licznie 
zgromadzeni parafianie. W świątyni odbyła się uroczysta 
msza św. pod przewodnictwem ks. Biskupa Wętkowskiego.

 Obraz Matki Bożej Częstochowskiej pozostał w 
uniejowskiej kolegiacie do niedzieli. Jeszcze w sobotę 
wierni ponownie zebrali się przed obrazem na modlitwę 
różańcową oraz Apel Jasnogórski. O godzinie 22.00 
odprawiono nabożeństwo przygotowane przez młodzież, 
a następnie pomodlono się za zmarłych. Równo o północy 
miała miejsce Pasterka Maryjna w intencji powołań. Do 
godziny 6.30 parafianie mieli możliwość czuwania przy 
obrazie. Uroczystości kontynuowano w niedzielę.

 Idea peregrynacji 
 Idea peregrynacji zrodziła się w 1956 r., gdy obraz 

Matki Boskiej Częstochowskiej niesiony był w procesji 
po Wałach Jasnej Góry, a zgromadzeni ludzie wołali 
„Matko, przyjdź do nas! Matko bądź z nami!”.

 Wtedy ówczesny kustosz sanktuarium o. Teofil Krauze 
oraz generał paulinów o. Alojzy Wrzalik zrozumieli to jako 
inicjatywę peregrynacji kopii Obrazu po parafiach Polski. 
Ideą tą podzielili się z prymasem Stefanem Wyszyńskim, 
który przedstawił ją po zwolnieniu z ośrodka internowania 
w październiku 1956 r. 

 W 1957 r., z inicjatywy kardynała Wyszyńskiego, został 
wykonany duplikat obrazu. Namalował go doc. Leonard 
Torwirt z Uniwersytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu. 
Ostateczna decyzja w sprawie nawiedzenia wszystkich 
polskich parafii i diecezji zapadła 11 kwietnia 1957 r. 
na 45. zebraniu Konferencji Episkopatu Polski. W maju 
1957 r. kopię tę prymas Wyszyński zawiózł do Rzymu, 
gdzie 14 maja papież Pius XII dokonał jej poświęcenia.

 Pierwszy etap nawiedzenia kopii obrazu trwał od 1957 
do 1980 roku. W święto Matki Bożej Częstochowskiej, 26 
sierpnia 1957 roku na Jasnej Górze nastąpił symboliczny 
obrzęd zetknięcia oryginalnego obrazu z poświęconą 
kopią. Trzy dni później, 29 sierpnia, kopia jasnogórskiej 
ikony rozpoczęła swą pielgrzymkę po kraju. 4 września 
1966 roku obraz został siłą odebrany przez władze 
komunistyczne w drodze z Warszawy do Katowic, 
na co interweniował bp Karol Wojtyła. Uwięzienie 
kopii obrazu trwało 6 lat. Peregrynacja jednak była 
kontynuowana. Od 4 września 1966 r. Matka Boża ar

ch
. U

M
 U

ni
ej

ów
 

Powitanie obrazu Matki Bożej w Uniejowie 

>

Nawiedzenie Matki Bożej w znaku Ikony 
Jasnogórskiej w gminnych parafiach

 900-lecie diecezji włocławskiej
 Początki diecezji włocławskiej sięgają roku 

1000, jednak pierwszą pewną historycznie 
wzmianką o biskupstwie we Włocławku jest relacja 
legata papieskiego bp. Idziego z Tuskulum z 1123 
r. Na przestrzeni dziewięciu wieków zmieniały się 
nie tylko jej granice, ale również nazwy (kruszwicka, 
kujawsko-pomorska, kujawsko-kaliska i w końcu 
włocławska). Biskupstwo włocławskie w czasach swej 
świetności było jednym z najważniejszych w Polsce, zaraz 
po Gnieźnie i Krakowie. We Włocławku po zakończeniu 
obrad Soboru trydenckiego powstało jedno z pierwszych 
w Europie Seminariów Duchownych. Jego absolwentem 
jest bł. kard. Stefan Wyszyński. W tej diecezji urodzili 
się i spędzili pierwsze lata życia: św. siostra Faustyna 
Kowalska i św. ojciec Maksymilian Maria Kolbe. 
To tu poniósł śmierć męczeńską bł. ks. Jerzy Popiełuszko, 
a w czasie II wojny światowej pond połowa ówczesnych 
prezbiterów na czele z bł. bp. Michałem Kozalem. 

 W sobotę i niedzielę, 27-28 maja br. wierni Parafii 
Podwyższenia Krzyża Świętego w Spycimierzu, jako 
pierwsi z terenu gminy Uniejów, gościli kopię obrazu 
Matki Bożej Częstochowskiej. Spycimierzanie godnie  
i na swój szczególny sposób powitali jasnogórską ikonę 
kwiatowym wizerunkiem Maryi, dywanem ułożonym 
na drodze wjazdowej, bramą oraz setkami flag w 
barwach papieskich, maryjnych i narodowych, którymi 
udekorowano niemal całą wieś.

 Na przyjazd ikony przygotowywały się także 
pozostałe parafie: Wilamów (2-3.06), Uniejów (3-4.06) 
oraz Wielenin (4-5.06). Nawiedzenie jest przeżywane 
pod hasłem: „Przez Matkę do Syna – 900 lat Diecezji 
Włocławskiej”. Dni oczekiwania przez wiernych 
na przyjazd obrazu wypełniły gorączkowe przygotowania, 
w czasie których udekorowano dla Maryi trasy jej 
przejazdu, przedpola i wnętrza kościołów, kapliczki, 
domostwa i ogródki.

 W sobotnie popołudnie parafianie w Spycimierzu 
w uroczystej procesji wyszli Matce Bożej na spotkanie. 
Około godziny 17.30 obraz eskortowany przez druhów 
strażaków ze Spycimierza oraz Człop dojechał na miejsce. 
Po przekazaniu ikony w ręce asysty, procesja przeszła 
udekorowaną kwiatami jezdnią w kierunku kościoła.  
W świątyni delegacje wiernych złożyły bukiety 
kwiatów u stóp wizerunku Maryi, po czym kapłani pod 
przewodnictwem ks. Infułata Andrzeja Ziemieśkiewicza, 
dziekana dekanatu uniejowskiego, odprawili mszę św. 
powitalną. Jeszcze tego samego wieczoru wierni zebrali 
się przed obrazem ponownie na Apel Jasnogórski, który 
poprowadził o. Paulin. O godzinie 22.00 mszę w intencji 
powołań sprawowali wspólnie kapłani, wywodzący się 
i pracujący w tutejszej parafii: ks. proboszcz Dariusz 
Ziemniak, ks. Tobiasz Winnicki oraz ks. Zbigniew Łukasik.

 Drugi dzień Nawiedzenia rozpoczęły o godz. 7.30 
Godzinki ku czci Najświętszej Maryi Panny. Msze  
w porządku niedzielnym – o 9.00 i 11.30 – odprawiono 
kolejno: z błogosławieństwem dzieci i matek oczekujących 
potomstwa (poranna) oraz dla chorych i starszych 
z udzieleniem sakramentu namaszczenia, a także 
nabożeństwo wdzięczności zmarłym za dar przekazanej 
wiary (suma). Odprowadzenie i przekazanie obrazu w 
dalszą podróż po diecezji poprzedziły o godz. 15.00 
Koronka do Bożego Miłosierdzia i Msza Św. Pożegnania.

Peregrynacja to uroczyste przenoszenie lub przewożenie relikwii, obrazów i innych przedmiotów kultu 
religijnego. W ten sposób diecezja włocławska, jedna z najstarszych w Polsce, świętuje obchody 900-lecia 
swojego istnienia. Uroczysta inauguracja Roku Jubileuszowego rozpoczęła się 22 kwietnia br. w Zduńskiej 
Woli. Od tej chwili, przez niemal rok, Matka Boża odwiedzi wszystkie parafie, a 16 marca 2024 r. zakończy 
swą podróż we włocławskiej katedrze.
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M-GOK w Uniejowie 

Uniejowska Grupa Wokalna 
w Studio Buffo w Warszawie

 Teatr „Studio Buffo” znany jest przede wszystkim ze 
wspaniałych spektakli muzycznych między innymi „Metro” 
oraz „Romeo i Julia”, a także z wybitnych artystów, którzy 
swoją karierę zaczynali w „Buffo” m.in.: Edyta Górniak, Robert 
Janowski, Katarzyna Groniec, Natasza Urbańska.

 „Piotruś Pan” to spektakl dla całej rodziny. Wspaniała 
muzyka, scenografia, kostiumy i brawurowe role aktorskie na 
czele z: Marianną Kłos (Wendy), Jakubem Rutkowskim (Piotruś 
Pan), Anną Frankowską (Pani Darling) oraz Wojciechem 
Dmochowskim (Pan Darling). Spektakl był nośnikiem 
niesłychanej pozytywnej energii, którą z pewnością dzieci 
zabrały do Uniejowa. Autorem libretta i tekstów piosenek 
jest Jeremi Przybora, muzyki – Janusz Stokłosa, natomiast 
inscenizacji, choreografii Janusz Józefowicz – dyrektor arty-
styczny teatru.

 Wyjazd do Warszawy był jednym z wielu wyjątkowych 
wydarzeń, w których udział wzięła Uniejowska Grupa 
Wokalna w ramach programu. Po rozdaniu świadectw dzieci 
wyjechały na 8-dniowy obóz do Lusławic, gdzie pod okiem 

Adama Sztaby szlifowały swoje umiejętności wokalne, aby 
29 czerwca w Lusławicach wystąpić z jego muzykami, pod 
jego batutą i z trzema innymi chórami w koncercie finałowym 
programu „Most The Music”.

 Program „Most The Music” jest finansowany i organi-
zowany przez Fundację Most The Most powołaną przez Bank 
Gospodarstwa Krajowego. Początkiem współpracy między 
Gminą Uniejów a Fundacją Most The Most stał się konkurs 
„Nasz zabytek” oraz organizacja koncertu wybitnej pianistki 
Julii Kociuban w Uniejowie, w ramach koncertów pn. „Z klasyką 
przez Polskę”. 

 Realizator programu Most The Music w imieniu Gminy 
Uniejów: Miejsko-Gminny Ośrodek Kultury w Uniejowie. 
Wspierający: Parafia pw. św. Floriana w Uniejowie, PGK 
„Termy Uniejów” Sp. z o.o. w Uniejowie, Aparthotel „Termy 
Uniejów”, Uniejowskie Stowarzyszenie „Aktywni”, Restauracja 
„Miejscówka”, uniejow.net.pl. 

29 maja br. utalentowani młodzi artyści z Gminy Uniejów wzięli udział w wycieczce do Warszawy. 
Wyjazd organizowany był w ramach realizowanego od listopada 2022 r. programu pilotażowego „Most 
The Music”. Najważniejszym punktem wyjazdu było obejrzenie spektaklu muzycznego pt. „Piotruś Pan” 
w Teatrze „Studio Buffo”.
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nawiedzała polskie diecezje w symbolu pustych 
ram, ewangeliarza i świecy. Obraz powrócił na trasę 
nawiedzenia 18 czerwca 1972 r. I etap nawiedzenia 
wszystkich parafii w Polsce zakończył się 12 października 
1980 r. Do tego czasu kopia obrazu nawiedziła ponad 
8 tys. kościołów i kaplic w 7 150 parafiach. Etap drugi 
nawiedzenia kopii jasnogórskiej ikony rozpoczął się 4 
maja 1985 roku w Drohiczynie i trwa do dziś.

     Agnieszka Olczyk

 W niedzielę, 4 czerwca, także w godzinach 
popołudniowych, obraz Matki Bożej w znaku Ikony 
Jasnogórskiej został przywieziony z Kolegiaty 
Wniebowzięcia Najświętszej Marii Panny w Uniejowie 
do Kościoła pw. św. Jakuba Apostoła i św. Doroty 
w Wieleninie.

 Godzinę przed przywiezieniem obrazu przez 
jednostkę OSP Uniejów do Wielenina wierni zgromadzili 
się w kościele, aby uczestniczyć w modlitwie oczekiwania, 
po której udali się w kierunku Szkoły Podstawowej im. 
płk. pil. Szczepana Ścibiora, wyczekując w skupieniu i 
modlitwie na przyjazd obrazu.

 Po półgodzinnym oczekiwaniu obraz dotarł i został 
uroczyście powitany przez parafian z ks. Jarosławem 
Olszewiczem – proboszczem parafii Wielenin i du-
chownymi. Następnie procesja wyruszyła z obrazem 
niesionym przez strażaków z jednostki OSP w Wieleninie 
do miejscowego kościoła. 

 W kościele rozpoczęły się uroczystości związane 
z powitaniem wizerunku Maryi przez proboszcza 
parafii, rodziców, młodzież i dzieci, którzy odczytali 
okolicznościowe przemówienia i złożyli kwiaty, 
a następnie została odprawiona msza powitania.

 List z Rzymu, z okazji peregrynacji kopii Obrazu 
Matki Bożej Częstochowskiej, odczytał ks. infułat Andrzej 
Ziemieśkiewicz:

 - „Ekscelencjo, Czcigodny Księże Biskupie, 
Jego Świątobliwość Franciszek łączy się duchowo z 
uczestnikami obchodów Jubileuszu 900-lecia istnienia 
diecezji włocławskiej i peregrynacji Ikony Matki Bożej 
Częstochowskiej, które będą celebrowane w tej diecezji 
do 19 marca 2024 r. Z tej okazji księdzu biskupowi, 
współpracownikom, księżom biskupom, przybyłym 
gościom biorącym udział w uroczystościach, kapłanom, 
osobom konsekrowanym, świeckim przekazuję 
wyrazy ojcowskiej bliskości i serdeczne pozdrowienia. 
Włączajcie dziękczynne Te Deum zanoszone do Boga 
przez wiernych. Ojciec Święty zachęca do dziękczynnej 
modlitwy za wszelkie dobro, jakie zaistniało w tej 
diecezji na przestrzeni minionych wieków dzięki 
temu, którzy ją tworzyli, podejmując w niej posługę, 
przeżywając własną codzienność i zmienne losy jej 

dziejów. Jego Świątobliwość życzy, by wzmocnieniem 
ducha wiernych stała się w diecezji peregrynacja obrazu 
Jasnogórskiej Królowej Polski. Niech będzie dla wszystkich 
czasem wewnętrznej obrony serc, umocnieniem w 
wierze, przezwyciężaniem smutków i trosk, okazją do 
wzajemnego pojednania. Niech modlitewna refleksja, 
czuwanie przed obliczem Matki Najświętszej i podej-
mowane postanowienia przyniosą obfite i trwałe owoce 
w całej diecezji. Szczególnie w rodzinach, parafiach, we 
wspólnotach zakonnych, w sercu każdego z uczestników 
nawiedzenia i jubileuszu (…) Na ten szczególny czas 
Bożej łaski Jego Świątobliwość udziela Apostolskiego 
Błogosławieństwa”. 

 Słowa powitania wypowiedział proboszcz wielenińskiej 
parafii: 

 - Przychodzisz jako matka do swoich dzieci. 
Zatrzymałaś się w miejscu wśród swoich. Jako Proboszcz 
witam Ciebie, Nasza Kochana Matko w imieniu zebranych 
tu Twoich dzieci. Maryjo ta dzisiejsza chwila to wielki 
zaszczyt i wyróżnienie. Przybyłaś do nas 5 maja 1975 
roku. Od tego czasu upłynęło tak wiele lat, tyle się 
zmieniło, tyle już Twoich dzieci odeszło do wieczności. 
W tym podniosłym dniu proszę, byś im wyprosiła łaskę 
Miłosierdzia Bożego. Odczuwamy Twoją matczyną opiekę. 
Dzięki Ci Matko za wszystko, co dla nas robisz. Dziękuję 
za moich poprzedników, za wszystko, co uczynili dla 
tej parafii. Dziękuję Ci za dar, jaki nam przyniosłaś, jaki 
dałaś kościołowi (…). Maryjo, mów do nas, upominaj, 
wskazuj drogę i przemień nas. Niech to Twoje nawiedzenie 
Maryjo zaowocuje w codziennym życiu i przyszłych 
pokoleniach. Amen”. 

 Po zakończeniu Mszy Świętej parafianie zebrali się 
na czuwaniu kółek różańcowych i Apelu Jasnogórskim. 
O godzinie 22.00 odbyła się Pasterka Maryjna,  
a po niej w godzinach 23.00-24.00 wierni modlili się 
prywatnie w swoich intencjach. Od północy do godziny 
7.00 parafianie czuwali kolejno zgodnie z miejscem 
swojego zamieszkania. Nocne czuwanie rozpoczęli 
mieszkańcy Światoni, kontynuowali je parafianie z: Wólki, 
Stemplewa, Zelgoszczy, Tolowa, Ładawy, Kozanek, Pęgowa, 
Rożniatowa, Rożniatowa-Kolonii, Dąbrowy, Czepowa, 
Stanisławowa, Hipolitwa, Zaborowa, Brzezin, Wielenina, 
Wielenina-Kolonii, a zakończyli wierni z Rosyjki. 

 O godzinie 7.00 w poniedziałek rozpoczęły się 
godzinki o niepokalanym poczęciu Najświętszej Marii 
Panny. W godzinach 8.00-16.00 odprawione zostały 
msze z nauką dla wszystkich, dla chorych i starszych, 
z błogosławieństwem małych dzieci. Był czas przeznaczony 
na prywatne nawiedzenie i modlitwę oraz zawierzenie 
parafii Matce Bożej. Uroczystości zakończyła Msza 
Nawiedzenia, po której obraz został przewieziony do 
Parafii pw. św. Kazimierza w Świnicach Warckich.  

     Marta Pokorska

>
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Aleksandra Zielonka 

Mundial Uniejów

„Mundial Uniejów” 2023 to dwa dni sportowych emocji, 
w których udział wzięły aż 24 drużyny mundurowe, w tym 
16 drużyn męskich i 8 żeńskich. A wszystko to ku pamięci 
tragicznie zmarłych funkcjonariuszy łódzkiego garni-
zonu policji: mł. asp. Wiktora Będkowskiego, mł. asp. 
Bartłomieja Kuleszy oraz asp. Andrzeja Werstaku, któ-
rzy zginęli w tragicznych okolicznościach 26 marca 2007 
roku w Zakładzie Karnym w Sieradzu. Na turnieju obecne 
były Aneta Kulesza i Magdalena Werstak – wdowy po tra-
gicznie zmarłych policjantach.

 Na finałowym wręczeniu nagród obecni byli: Radna 
Sejmiku Województwa Łódzkiego – Dorota Więckowska, 
I Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Policji – insp. 
Tomasz Olczyk, Dowódca 1. Dywizjonu Lotniczego 
w Leźnicy Wielkiej – ppłk. pil. Mariusz Kościelak, Zastępca 
Łódzkiego Komendanta Państwowej Straży Pożarnej 
w Łodzi – st. bryg. Paweł Malinowski, Wiceprzewodniczący 
Zarządu Wojewódzkiego Niezależnego Samorządnego 
Związku Zawodowego Policjantów Województwa 
Łódzkiego – podinsp. Tomasz Borowiecki, Prezes Łódzkiej 
Grupy Wojewódzkiej IPA i Wiceprezydent Sekcji Polskiej 
IPA – kom. Aneta Sobieraj, Komendant Powiatowy 
Policji w Poddębicach – podinsp. Adam Kolasa, Prezes 

Fundacji „Nie Ćpamy – Wspieramy – Pomagamy”, twórca 
Reprezentacji Gwiazd Polskiej Piłki – Jacek Michalski.

 Zwycięstwo tegorocznego II Ogólnopolskiego Turnieju 
Piłki Nożnej Kobiet i Mężczyzn „Mundial Uniejów” 2023 
wywalczyli: w kategorii kobiet – drużyna Reprezentacji 
Polskiej Policji, w kategorii mężczyzn – drużyna Komendy 
Wojewódzkiej PSP w Łodzi. 

 Pełna lista zwycięzców przedstawia się następująco: 
klasyfikacja żeńska: 1. Reprezentacja Polskiej Policji, 2. IPA 
WOMAN Poznań, 3. Dowództwo Generalne Rodzajów Sił 
Zbrojnych z Warszawy; klasyfikacja męska: 1. Komenda 
Wojewódzka Państwowej Straży Pożarnej w Łodzi, 2. 
I Dywizjon Lotniczy w Leźnicy Wielkiej, 3. Reprezentacja 
Polskiej Policji. Najlepsi strzelcy: Patrycja Kwiatkowska 
z IPA WOMAN Poznań oraz Damian Głowacki z Komendy 
Wojewódzkiej PSP w Łodzi. Najlepsza bramkarka 
i bramkarz Mundialu: Klaudia Gocel z Reprezentacji Polskiej 
Policji oraz Bartosz Soliński z Reprezentacja Polskiej 
Policji. Najlepsi zawodnicy: Angelika Grzywna z Komendy 
Wojewódzkiej Policji z Lublina oraz Bartłomiej Jóźwiak z 1. 
Dywizjonu Lotniczego w Leźnicy Wielkiej.

 Serdecznie gratulujemy zwycięzcom oraz wszystkim 
drużynom, które zgłosiły się do sportowej rywalizacji.

 Samorząd Gminy Uniejów składa podziękowania 
Komendzie Wojewódzkiej Policji w Łodzi, pozostałym 
służbom mundurowym, wszystkim osobom zaangażowa-
nym w organizację wydarzenia oraz drużynom biorącym 
udział w rozgrywkach. 

 Patronatem Honorowym imprezę objęli: Wojewoda 
Łódzki, Marszałek Województwa Łódzkiego, Komendant 
Główny Policji, Polski Związek Piłki Nożnej, Łódzki Związek 
Piłki Nożnej, Gmina Uniejów, ZW NSZZ Policjantów 
Woj. Łódzkiego, Łódzka Grupa Wojewódzka IPA. Partnerem 
wydarzenia było Województwo Łódzkie.

Przez dwa dni, 30-31 maja br., na Kompleksie Boisk im. Włodzimierza Smolarka w Uniejowie odbywał 
się II Ogólnopolski Turniej Piłki Nożnej Kobiet i Mężczyzn „Mundial Uniejów” 2023. Rozgrywki finałowe 
wyłoniły zwycięzców, którzy odjechali do domów z Pucharami Komendanta Głównego Policji.
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Aleksandra Zielonka 

Mundurowy Dzień Dziecka

 Atrakcje 
 Policja wraz z partnerami przygotowała dla dzieci wiele 

atrakcji. Wśród nich były m.in.: pokaz musztry policyjnej 
oraz taktyk w wykonaniu uczniów Mundurowego Liceum 
Ogólnokształcącego w Łodzi, pokazy szkolenia psów 
policyjnych, koni służbowych, taktyk i technik interwencji 
wykonany przez adeptów policyjnych z Ośrodka Szkolenia 
Policji w Łodzi z siedzibą w Sieradzu oraz pokaz zatrzymania 
osób niebezpiecznych przygotowany przez Wydział 
Konwojowy Komendy Wojewódzkiej Policji w Łodzi.

 Policyjne miasteczko
 Wydarzeniu towarzyszyło policyjne miasteczko. 

To w nim ponad 20 formacji wystawiło swoje namioty 
po to, aby pokazać dzieciom i młodzieży, na czym polega 
ich codzienna praca. W poszczególnych namiotach 
uczestnicy wydarzenia mogli zapoznać się ze sprzętem, 
jakim posługują się funkcjonariusze w swojej pracy, 
zwiedzić policyjne samochody służbowe, sprawdzić jak 
ciężki jest ubiór specjalistyczny, sprawdzić, co widać 
przez noktowizor, odbyć krótkie szkolenie z pomocy 
przedmedycznej i przedweterynaryjnej, zobaczyć jak 
działa laboratorium kryminalistyczne, skorzystać z mias-
teczka ruchu drogowego, zasiąść w samochodach i mo-
torach policyjnych, albo po prostu porozmawiać z fun-
kcjonariuszami. 

 Swój udział w wydarzeniu zaznaczyli też przedstawiciele 
gminy Uniejów. Prawdziwą gwiazdą areny okazała się nasza 
Ochotnicza Straż Pożarna w Uniejowie, która dzielnie 
stanęła do bitwy na armatki z policyjnym wozem.

 Gastronomiczną oprawę wydarzenia zapewniły panie 
z Koła Gospodyń Wiejskich „Rożniatowianki” w Rożnia-
towie, które przygotowały dla uczestników spotkania 
słodki poczęstunek, a także „Termy Uniejów”, a dokładnie 
Zagroda Młynarska, która zapewniła pysznego grilla.

 

 Partnerzy wydarzenia: Łódzki Urząd Wojewódzki  
w Łodzi, Centrum Powiadamiania Ratunkowego Urzędu 
Wojewódzkiego w Łodzi, Urząd Marszałkowski w Łodzi, 
Mundurowe Liceum Ogólnokształcące w Łodzi, Komenda 
Powiatowa Państwowej Straży Pożarnej w Poddębicach, 9. 
Łódzka Brygada Obrony Terytorialnej, Wodne Ochotnicze 
Pogotowie Ratunkowe w Piotrkowie Trybunalskim, Straż 
Miejska w Łodzi, Wojewódzki Inspektorat Transportu 
Drogowego w Łodzi, Straż Graniczna w Łodzi, Okręgowa 
Służba Więzienna w Łodzi, Regionalna Dyrekcja Lasów 
Państwowych w Łodzi, Komenda Regionalna Straży 
Ochrony Kolei w Łodzi, Krajowa Administracja Skarbowa  
w Łodzi, Klub Motocyklowy Knight Riders oraz Nissan.

Za sprawą Mundurowego Dnia Dziecka panowała radosna piknikowa atmosfera. Na wydarzenie 
zaprosiła najmłodszych Komenda Wojewódzka Policji w Łodzi oraz Burmistrz Uniejowa. Warto nadmienić, 
że Uniejów po raz drugi był gospodarzem tego wydarzenia.
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Maja Ostrowska-Gralka

IX Turniej Małego Karateki 

W zawodach wystartowało 53 zawodników, a sę-
dziowali: sędzia główny – Maja Ostrowska-Gralka 4 Dan, 
Grzegorz Wieczorkowski 2 Dan, Mariusz Galant 2 San, 
Patrycja Kowalczyk 1 Dan, Oliwia Staniak 1 Dan, Julia 
Krokosz 1 Dan, Marcin Szymański 3 Dan.

 Specjalne podziękowania kierujemy do: Pana 
Józefa Kaczmarka – Burmistrza Miasta Uniejów za 
ufundowanie medali, Pana Mirosława Madajskiego 
– Zastępcy Burmistrza za pomoc w organizacji, Pana 
Piotra Kozłowskiego – Dyrektora Szkoły Podstawowej w 
Uniejowie za udostępnienie hali sportowej, Pana Marcina 
Pamfila – Prezesa „Term Uniejów” za ufundowanie 

Piotr Walczak – sędzia zawodów, Dariusz Adamiak – 
prezes koła, Mirosław Madajski – zastępca burmistrza, 
Tomasz Pietrzak – właściciel sklepu Majsterek/Mini 
Mrówka Uniejów – sponsor nagród.

 Najlepsi zawodnicy w poszczególnych kategoriach 
wiekowych:

 Wiek/imię/nazwisko/waga ryb: 5-10 lat: 1. Klaudia 
Leśniewska, 0,55 kg, 2. Zuzanna Czyżo, 0,43 kg, 3. Łysiak 
Aleksandra, 0,31 kg; 11-14 lat: 1. Tomasz Jabłoński, 1,006 
kg, 2. Szymon Zielonka, 0,36 kg, 3. Igor Marosik, 0,36 kg; 
15-17 lat: 1. Patryk Perkowski, 1,01 kg, 2. Igor Szymczak, 
0,48 kg, 3. Hubert Walczak, 0,44 kg.

maskotek i zaproszenie na baseny, Pana Łukasza Mali-
nowskiego za wsparcie, sędziów za dobre decyzje, 
profesjonalizm i uśmiech, Pani Małgorzaty Ostrowskiej za 
kolorowe buzie, Pani Doroty Gralka za opiekę medyczną, 
Pani Karoliny Galoch za plecenie warkoczyków, Pani 
Weroniki Kalinowskiej Antoniak za piękne balonowe 
ozdoby dla naszych medalistów, Warsztatowni Języka 
Niemieckiego w Uniejowie Państwa Sawkiewiczów, sklepu 
odzieżowego „Vendo” Aleksandry Jaśkiewicz, rodziców, 
trenerów i dzieciaków za ciasta, soczki i nieocenioną pomoc 
w przygotowaniu i sprzątaniu hali, ale przede wszystkim za 
to, że byliście. OSS!

 Sponsorami nagród podczas turnieju byli: Agro Trans 
Mirosław Leśniewski, Majsterek/Mini Mrówka Uniejów 
Tomasz Pietrzak, Hurtownia Wędkarska Ja-Ber, Firma 
Robinson, Koma Marek Komajda, Cembud Janiak/Stefański, 
Markomp Marcin Iwański, Browar Wiatr, Gościniec nad 
Wartą Teresa i Zbigniew Krajewscy, Ubezpieczenia Konrad 
Jabłoński, Eko Inż-Bud Ewa i Piotr Peraj, Sklep Zoologiczno-
Wędkarski Rafał Pietruszewski, Sklep Wędkarski Roman 
Adamiak, Vattenball Maciej Łuczak, Zakład fryzjerski 
Aleksandra Matczak, Artur Marciniak, Elżbieta Kuglarz, 
Rafał Wincenciak, Iwona i Rafał Pietrzykowscy, Robert 
Szymczak, Zbigniew Szczepański.

W sobotę, 3 czerwca 2023 r. w hali sportowej Szkoły Podstawowej w Uniejowie odbył się kolejny już Turniej 
Małego Karateki. Na zaproszenie organizatorki przedsięwzięcia – Mai Ostrowskiej-Gralka, zjechali się zawodnicy 
z Brodnicy, Łęczycy, Poddębic oraz oczywiście z Uniejowa. Na Turnieju Małego Karateki z okazji Dnia Dziecka nie 
zabrakło atrakcji dedykowanych najmłodszym: malowania buzi, plecenia warkoczyków, słodkiego poczęstunku, 
kącika zabaw.

>

Agnieszka Owczarek

Dzień Dziecka w Termach w Uniejowie

Odpowiedni, biodegradowalny płyn, woda dostarczona do wytwornicy 
to przepis na ogromną ilość piany wyrzucanej na odległość kilku metrów. 
Jeśli dodać do tego piękną, słoneczną pogodę oraz muzykę, świetna zabawa 
murowana.

 Tę specjalną atrakcję, która umilała czas przebywającym na basenie, 
przygotowały „Termy Uniejów”. Zabawa rozpoczęła się o godzinie 14.00 
i co jakiś czas (10-15 minut) następował wyrzut piany z dozownika, 
aż do 18.00. Największą frajdę miały oczywiście dzieci, które świetnie się 

bawiły pianą na terenie zielonym przy 
nieckach basenowych.

 W czasie imprezy dzieciaki mogły się 
kąpać się w pianie, ale to nie wszystkie 
możliwości, bo w pianie można też było 
skakać, tańczyć, tarzać się, nurkować 
i robić mnóstwo innych rzeczy, co tyl-
ko w duszy grało.

 Tuż obok stały dmuchańce, dzieciaki 
miały też do dyspozycji fotobudkę 360.

 Imprezę przy muzyce odtwarzanej 
z głośników prowadzili „Termalni di-
dżeje”, którzy zadbali o świetną atmos-
ferę. 

 A co z rodzicami? W czasie 
gdy dzieci szalały na piana party, ro-
dzice mieli okazję do chwilowego od-
poczynku, relaksując się w basenach, 
delektując się kawą lub kosztując lodów 
rzemieślniczych. Jednak większość 
z nich bawiła się razem z dziećmi, 
bo przecież w Dzień Dziecka zabawa 
należy się nie tylko najmłodszym.

„Termy Uniejów” przygotowały specjalne atrakcje z okazji Dnia Dziecka. 
1 czerwca na gości obiektu czekała piana party i dmuchańce.
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VI Turniej Wędkarski z okazji Dnia Dziecka

Zawody wędkarskie dla dzieci to wspaniała okazja do 
połączenia pasji do przyrody i zdrowej rywalizacji. Jak 
mówią organizatorzy z Koła PZW nr 16 w Uniejowie, 
te zawody nie tylko rozwijają umiejętności wędkarskie, 
ale także uczą dzieci cierpliwości, rygoru i szacunku dla 
środowiska naturalnego.

 Głównym celem zawodów było oczywiście złowienie 
jak największej liczby ryb w określonym czasie.

 W zawodach mogli wziąć udział młodzi wędkarze  
w wieku od 5 do 17 lat. Zawody w kategorii 5-10 lat wygrała 
Klaudia Leśniewska. W kategorii 11-14 lat najlepszy 
okazał się Tomasz Jabłoński, który złowił także największą 
rybę – 34,5-centymetrowego lina. W kategorii 15-17 lat 
zwyciężył Patryk Perkowski. 

 Wszyscy wędkarze otrzymali nagrody oraz medale, 
a najlepsi także puchary. Nagrody zawodnikom wręczyli: 

3 czerwca 2023 r. na starorzeczu ,,Kaczka” w Człopach odbył się VI Turniej Wędkarski 
z okazji Dnia Dziecka, organizowany przez Koło Wędkarskie nr 16 w Uniejowie. 
Zawody cieszyły się dużym zainteresowaniem, aż 44 młodych wędkarzy rywalizowało 
w trzech kategoriach wiekowych.
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Maciej Bartosiak   Agnieszka Owczarek

Spycimierskie Boże Ciało 2023

Słynne w Polsce (a od niedawna znane już na całym 
świecie) kwietne dywany powstają w Parafii Podwyższenia 
Krzyża Świętego w Spycimierzu, liczącej sobie 
przeszło 900 lat, a więc jednej z najstarszych w kraju. 
Oprócz unikatowej tradycji, siłą tutejszej społeczności 
są mieszkańcy Spycimierza, Spycimierza-Kolonii, Człop, 
Zielenia, Leśnika, którzy przejawiają ogromną miłość 
do kwiatów. Niemal od zawsze były one wpisane 
wobchody Bożego Ciała. Kwiatowe kobierce wiążą się 
z dużym wysiłkiem i ogromnym zaangażowaniem całej, 
wielopokoleniowej wspólnoty, która projektuje i usypuje 
dekoracje na szarych drogach codziennego użytku. 
Choć dla odwiedzających dywany są ucztą dla oka, dla 
mieszkańców parafii wydarzenie ma charakter przede 
wszystkim religijny.

Długi na kilometr szlak Spycimierskiego Bożego Ciała 
pokrywa się kolorowym, wzorzystym dywanem kwia-
towym. Dzieci, młodzież, dorośli – prowadzi ich potrzeba 
serca i przywiązanie do tradycji kultywowanej od lat. 
Przygotowania oraz przeżywanie uroczystości Bożego 
Ciała ma tutaj swój wyjątkowy charakter. O świcie 
parafianie szkicują na jezdni wzory za pomocą białej 
kredy, z czarnej ziemi usypują wyraźny kontur kwiatowych 
oraz religijnych motywów. Potem uzupełniają je kolorami. 
Układanie kwietnych dywanów, będące zwieńczeniem 
rozłożonych w roku przygotowań, rozpoczyna się zwykle 
około godziny dziewiątej i trwa do czternastej-piętnastej, 
w zależności od liczby osób, organizacji pracy czy długości 
odcinka. Ekipy rodzinne tworzą poszczególne segmenty 
kwietnego dywanu. I choć zwykle nie ma głównego 
dyrygenta, który rozdziela zadania, każdy wie, co ma robić. 
Na miarę swoich sił i możliwości mobilizują się właściwie 
wszyscy, którzy czują się związani z Parafią. Za część 
przed plebanią i czwarty ołtarz odpowiadają Parafianie  
z Człop i Człopek. Pierwszy ołtarz i jego otoczenie stroją 
mieszkańcy Zielenia, bramę przy kościele – Parafianie  
z Leśnika, a wierni z Spycimierza-Kolonii dekorują kościół 
i ołtarz polowy.

O godzinie 17.00 na placu kościelnym rozpoczęła się 
główna msza święta, sprawowana przy ołtarzu polowym 
przez Jego Ekscelencję Księdza Biskupa Radosława 
Orchowicza. W nabożeństwie wzięli udział: Marszałek 

Województwa Łódzkiego – Pan Grzegorz Schreiber, Zas-
tępca Dyrektora Kancelarii Marszałka – Pan Tomasz 
Dominowski, Posłowie na Sejm RP – Pan Piotr Polak i Pan 
Marek Matuszewski, Starosta Powiatu Poddębickiego – 
Pani Małgorzata Komajda, Burmistrz Uniejowa – Pan Józef 
Kaczmarek oraz jego zastępca – Pan Mirosław Madajski.

 Uroczystość tradycyjnie zwieńczyła procesja, która 
przeszła trasą udekorowaną kwietnymi dywanami. Kap-
łanom niosącym monstrancję do czterech ołtarzy znaj-
dujących się na szlaku towarzyszyła pełna oprawa asysty 
honorowej, feretrony, poczty sztandarowe, straż OSP, 
dzieci sypiące kwiatki oraz Orkiestra Dęta OSP Spycimierz.

     Maciej Bartosiak 

Kwestie organizacyjne 
W ubiegłym roku Burmistrz Uniejowa – Józef Kaczmarek 

zlecił przeprowadzenie w dniu święta Bożego Ciała 
pionierskich badań teleinformatycznych dotyczących 
analizy ruchu turystycznego na obszarze Spycimierza, 
na podstawie ilości logowań telefonów komórkowych. 
Wynika z nich, że w Boże Ciało Spycimierz, liczący 
na co dzień 200 mieszkańców, odwiedziło blisko 50 tys. 
osób. Również i tegoroczna frekwencja każe przypuszczać, 
że wzrok pielgrzymów i gości skupił się właśnie tutaj. 
Wymiar wydarzenia to jednak ogromne wyzwanie dla 
organizatorów. Należało więc podjąć stosowne działania 
przygotowawcze, stanąć na wysokości zadania wobec 
potrzeb układających, turystów, pielgrzymów, handlujących 
i mieszkańców.

Jak pokazuje doświadczenie minionych lat, największym 
wyzwaniem w zakresie organizacji podczas Bożego Ciała 
jest ruch drogowy, parkingi i korki. Gmina starała się wyjść 
naprzeciw problemom związanym z przepustowością 
poprzez wybudowanie drogi, tzw. by-passa, która ogra-
niczyłaby ruch kołowy w centrum miejscowości. 
W planach jest też poszerzenie drogi. To jednak nie jedyna 
problematyczna kwestia. Przy organizacji należało wziąć 
pod uwagę także inne aspekty jak dotychczasowy brak 
regulacji w kwestii osób handlujących, punktu informacji, 
opieki medycznej czy toalet. 

Pierwszy czwartek po uroczystości Trójcy Świętej jest w kalendarzu katolickim ważnym wydarzeniem, 
ustanowionym na cześć Najświętszego Ciała i Krwi Pańskiej. Wspólnota parafialna w Spycimierzu świętuje Boże 
Ciało na swój szczególny sposób, układając na trasie procesji eucharystycznej zjawiskowe kobierce z kwiatów. 
Tradycja przekazywana od przeszło 200 lat i podtrzymywana przez kolejne pokolenia została wpisana na światową 
Listę niematerialnego dziedzictwa kulturowego ludzkości UNESCO. Każdego roku przyciąga do niewielkiego 
Spycimierza dziesiątki tysięcy pielgrzymów oraz turystów z całej Polski, nie inaczej było i tym razem.

>

Wyniki turnieju
Najmłodsi zawodnicy turnieju: Marcel Gralka 2019, 

Zosia Dałek, Zosia Jaśkiewicz 2017, Jakub Kruszkowski 
2016. 

Turniej Pierwszego Kroku 6 lat i młodsi: 1. Kacper 
Szymański – Poddębice, 2. Jakub Kuszkowski – Brodnica, 
3. Marcel Gralka – Poddębice. 

Kata indywidualne dziewczęta: 
• GR A 8 lat i młodsi, 9 KYU dziewczęta: 1. Stefania 

Rzeźniczak – Uniejów, 2. Gabriela Haska – Brodnica,  
3. Zosia Jaśkiewicz – Uniejów.

• GR A 8 lat i młodsi, 8,7 KYU dziewczęta: 1. Kinga 
Kanarek, 2. Zofia Dałek, 3. Hanna Bartczak – Uniejów.

• GR A 8 lat i młodsi, od 6 KYU dziewczęta: 1. Kaja 
Sztybrych, 2. Helena Krajewska, 3. Helena Spławska 
Wiatr – Uniejów.

• GR C 9-10 lat do 7KYU dziewczęta: 1. Oliwia Cybulska 
– Łęczyca, 2. Helena Niedźwiecka – Uniejów, 3. Klara 
Miodyńska – Brodnica.

• GR C 11-12 lat dziewczęta: 1. Anita Chlebos, 2. Zofia 
Truszczyńska – Łęczyca. 

Kata indywidualne chłopcy:
• GR A 8 lat i młodsi 9 KYU: 1. Kacper Makowski,  

2. Mikołaj Woźniak, 3. Adam Drapiński - Łęczyca.
• GR A 8 lat i młodsi 8,7 KYU: 1. Artur Zieliński,  

2. Hubert Bieć, 3. Bartosz Bartkowski – Brodnica.
• GR C 9-10 lat do 7 KYU: 1. Marcel Madziara, 2. Hubert 

Nowak, 3. Wiktor Frankiewicz – Łęczyca.
• GR D+E 9-10 lat: 1. Tadeusz Dałek – Uniejów, 2. Gab-

riel Bochentin - Łęczyca.

• GR F 11-12 lat od 6 KYU: Szymon Jarzembowski – 
Brodnica, 2. Szymon Cybulski – Łęczyca, 3. Bartłomiej 
Stefański – Uniejów. 

• GR kadetów, łączona: 1. Maciej Szymański – Poddębice, 
2. Liliana Spławska Wiatr, 3. Adam Sawkiewicz – Uniejów.

Kumite indywidualne Shobu Nihon:
• GR A 8 lat i młodsi, 9 KYU dziewczęta: 1. Agata 

Kołodziejska – Łęczyca, 2. Stefania Rzeźniczak, 3. Zosia 
Jaśkiewicz – Uniejów.

• GR A 8 lat i młodsi, 8,7 KYU: 1. Maria Czupryńska  
– Łęczyca, 2. Maja Polka – Uniejów, 3. Ewa Gołkowska  
– Brodnica.

• GR B 8 lat i młodsi, od 6 KYU: 1. Helena Spławska 
Wiatr, 2. Kaja Sztybrych, 3. Helena Krajewska – Uniejów.

• GR A 8 lat i młodsi, 9 KYU chłopcy: 1. Ksawery Wronicki, 
2. Adam Dropiński – Łęczyca, 3. Kacper Szymański – Pod-
dębice.

• GR A 8 lat i młodsi, 8,7 KYU chłopcy: 1. Hubert Bieć,  
2. Artur Zieliński, 3. Bartosz Bartkowski – Brodnica. 

• GR C, 9-10 lat do 7 KYU: 1. Wiktor Frankiewicz,  
2. Marcel Madziara, 3. Piotr Wełna – Łęczyca.

• GR C  9-10 lat do 7 KYU dziewczęta: 1. Oliwia Cybulska, 
2. Zuzanna Kołodziejska – Łęczyca, 3. Klara Miodyńska  
– Brodnica. 

• GR F 11-12 lat od 6 KYU chłopcy: 1. Szymon 
Jarzembowski – Brodnica, 2. Szymon Cybulski – Łęczyca,  
3. Bartłomiej Stefański – Uniejów. 

Kumite indywidualne Shobu Ippon Kadeci, kat. łączona:  
1. Maciej Szymański – Poddębice, 2. Liliana Spławska Wiatr, 
3. Adam Sawkiewicz – Uniejów.
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gołym okiem było widać, że kwiatów jest mniej.
 Zadanie, jakie mieli spycimierscy parafianie nie było 

więc łatwe. Aby lepiej zobrazować zapotrzebowanie 
na roślinny materiał, warto wziąć pod uwagę, że na usy-
panie zaledwie 1 metra kw. kwietnego kobierca potrzeba 
około 250 goździków, tymczasem rodziny układają śred-
nio od kilkunastu do kilkudziesięciu metrów trasy.

 Należy do tego dodać, że społeczność Spycimierza 
podlega typowym dla małych miejscowości trendom 
migracyjnym związanym z poszukiwaniem pracy oraz, 
że wielu mieszkańców jest już w podeszłym wieku i coraz 
trudniej, również z fizycznych względów, o pozyskiwanie 
surowca.

 Na jednym ze spotkań organizacyjnych poprze-dza-
jących uroczystości mieszkańcy Spycimierza poruszyli 
problem związany z ilością kwiatów. Padła sugestia, 
by gmina uzupełnienia deficyty w postaci zakupu 
kwiatów w kwiaciarni, co zresztą miało miejsce w latach 
poprzednich. Burmistrz Kaczmarek zaproponował, 
by w gromadzenie kwietnego materiału zaangażować 
młodzież i dzieci z placówek oświatowych. Zorganizowano 
nawet zebranie z dyrektorami w tej sprawie. Pomysł 

okazał się strzałem w dziesiątkę, gdyż zarówno unie-
jowska szkoła, jak i przedszkole mocno wsparły zasoby 
układających mieszkańców.

 Dzieci i młodzież przynosiły do przedszkola i pod-
stawówki kwiaty z podziałem na gatunki i kolory. Pomoc 
młodych okazała się bardzo cenna, gdyż dzięki ich pracy 
obyło się bez konieczności nabywania kwiatów z zewnątrz, 
a dywany zachowały swój pierwotny charakter, pozostając 
niemal w całości „darem natury”. Owo zaangażowanie 
ma jeszcze jedną wartość – pomaga w budowaniu 
lokalnej tożsamości i wzmacnia poczucie zbiorowej odpo-
wiedzialności za lokalne dziedzictwo. Gmina natomiast 
dokupiła ziemię do konturowania obrazów.

 Dziękujemy dyrektorom placówek – p. Piotrowi Koz-
łowskiemu oraz p. Milenie Nockowskiej-Bernardziak 
za wsparcie inicjatywy oraz wszystkim uczniom i ich 
rodzicom, którzy wzięli udział w zbieraniu kwiatów. Dyrek-
torzy zapowiadają, że wysiłek dzieci zostanie doceniony 
i planują dla nich nagrody.

     Agnieszka Owczarek

Maciej Bartosiak 

Malowane Boże Ciało w Wilamowie

Kwiatowe motywy powstały na trasie Bożego Ciała 
w Wilamowie za sprawą uczniów, nauczycieli i pra-
cowników Szkoły Podstawowej im. Marii Skłodowskiej-
Curie, podopiecznych i terapeutów Powiatowego 
Środowiskowego Domu Samopomocy w Czepowie 
oraz członków Stowarzyszenia na Rzecz Rozwoju Dzieci 
i Młodzieży „RTG-DUSZY”.

 Pomysł zdobienia jezdni na tą okoliczność powstał 
w 2008 r. z inicjatywy ówczesnej Pani Dyrektor Alicji 
Własny. Zwyczaj liczy sobie już 15 lat, za wyjątkiem okresu 
pandemii, kiedy przez tryb nauki zdalnej dzieci nie spotykały 
się w szkole na zajęciach.

 Początkowo kwiaty i motywy religijne malowano 
kolorową kredą. Obrazy w takiej formie nie stawiały jednak 
żadnego oporu opadom deszczu i cała praca społeczności 
szkolnej szła na marne. Wówczas kredę zastąpiono farbą 
w sprayu, potem emulsyjną nakładaną pędzlem, by motywy 
utrzymały się dłużej i przypominały mieszkańcom o tym 
dniu jeszcze długo po Bożym Ciele.

 Tegoroczne prace nad zdobieniem trasy, która w sumie 
liczy około 800 metrów, zaczęły się tydzień wcześniej. 
Północny odcinek, od kościoła do skrzyżowania przy 
markecie Dino, został pomalowany wcześniej, na okoliczność 
peregrynacji kopii obrazu Matki Bożej Jasnogórskiej. 
Po uroczystości uczniowie wraz z nauczycielami wrócili 
do zdobienia ulic na uroczystość Bożego Ciała. 

Czwartkowe święto kościelne Uroczystość Najświętszego Ciała i Krwi Chrystusa, potocznie zwana Bożym Ciałem, 
to bardzo ważne wydarzenie dla mieszkańców gminy Uniejów, którzy od początku tygodnia przygotowują się na 
jego obchody.
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 W tym roku, z inicjatywy ks. proboszcza, zorganizowa- 
no serię spotkań o charakterze przygotowawczym z udzia-
łem przedstawicieli władz wojewódzkich, powiatowych, 
służb mundurowych, sołtysów oraz samych mieszkańców, 
by wypracować jak naj-bardziej optymalne rozwiązania. 
Nota bene, owe propozycje oparte były na badaniach 
geograficzno-przestrzennych, przeprowadzonych  w pop-
rzednich latach przez zespół badaczy pod kierunkiem 
prof. Bogdana Włodarczyka z Instytutu Geografii Miast, 
Turyzmu i Geoinformacji Uniwersytetu Łódzkiego. Badania 
przeprowadzono w ramach projektów spycimierskich 
koordynowanych przez Bibliotekę Miejską w Uniejowie. 
Opracowane rekomendacje sugerowały między innymi, 
by strefę handlową oraz parkingi przesunąć poza obręb 
centrum oraz by samochody nie parkowały na poboczach. 
W tym celu kilkoro właścicieli łąk i pastwisk użyczyło 
swoich gruntów pod place parkingowe. Wydzielono 
również obszary pod strefę handlową, aby ścisłe 
centrum pozostawić do dyspozycji układających dywany 
i odwiedzających. Również sama strefa straganów była 
koordynowana i zaplanowana wcześniej przez Bibliotekę 
Miejską, by zapobiec pojawieniu się chaosu. W organizację 
ruchu drogowego włączyła się także policja oraz 6 jed-
nostek OSP z terenu gminy Uniejów.

 

Podziękowania
 Z tego miejsca pragniemy podziękować wszystkim, 

którzy włączyli się w tegoroczne obchody Bożego Ciała, 
bo trud, zaangażowanie i działania opłaciły się przynosząc 
pożądany skutek chociażby pod względem natężenia 
ruchu i przepustowości.  

 Dziękujemy wszystkim mieszkańcom parafii Spyci-
mierz układającym dywany, bo to oni tworzą kwietne 
dzieła sztuki, tak chętnie odwiedzane przez Gości.

 Dziękujemy sołtysom parafii Spycimierz, którzy po-
magali przy organizacji święta oraz pracownikom Bibliote-
ki Miejskiej za pomoc przy organizacji stoisk handlowych.

 Wyrażamy serdeczne podziękowania dla właścicieli 
gruntów wydzielonych pod parkingi: Małgorzaty i Micha- 
ła Sibińskich, Roberta Miąska, Renaty i Ireneusza Piet-
rzaków, Piotra i Ewy Perajów, Tomasza Grzelaka, Cezarego 
Glinki, Marka Żurawskiego, Jacka Tylczaka, Krzysztofa Gór-
czyńskiego, Anny Grzelak.

 Dziękujemy strażakom z jednostek OSP w: Orzeszkowie 
(Łukasz Warych, Michał Ryjo, Tomasz Palka, Zygmunt 
Pietrzak), Felicjanowie (Rafał Jagieła, Damian Jaśkiewicz, 
Łukasz Mazur, Marcin Jagieła, Krzysztof Górka, Sebastian 
Leśniewski, Rafał Najberg, Damian Sztybrych, Mateusz 
Jaśkiewicz, Krystian Stempel, Kamil Marciniak, Bartosz 
Miśkiewicz, Piotr Stempel, Patryk Najberg), Wilamowie 
(Jakub Darabasz, Krzysztof Chmielecki, Jacek Kafarski, 
Henryk Łukasik, Marek Binkiewicz, Mateusz Kos, Łukasz 
Kos), Rożniatowie (Gabriel Milczarek, Paweł Czyszek, 
Damian Troczyński, Grzegorz Grzelak), Spycimierzu (Karol 
Zając), Człopach (Dariusz Łukasik, Przemysław Siciński, 
Wojciech Siciński, Grzegorz Miśkiewicz) i Zaborowie 
(Stanisław Antczak, Grzegorz Piaseczny, Krzysztof, 
Pawlak, Mariusz Domowicz, Witold Szczepuła, Dominik 
Skibiński, Dominik Dudkowski, Mateusz Ścibior), na któ-
rych spoczywała organizacja ruchu drogowego. 

 Szczególne wyrazy podziękowania kierujemy do pa-
na Rafała Jagieły (OSP Felicjanów), który podjął się 
koordynowaniem działań wszystkich strażaków.

 Dziękujemy wreszcie pozostałym służbom mundu-
rowym oraz wszystkim, którzy w jakikolwiek przyczynili 
się, by tegoroczne uroczystości przebiegły sprawnie i były 
pięknym doświadczeniem.

Szkoła Podstawowa i Przedszkole w Uniejowie zaan-
gażowały się w Spycimierskie Boże Ciało

 W tym roku pogoda negatywnie wpłynęła na ilość 
kwiatów – brak opadów deszczu sprawił, że wiele gatunków 
roślin nie otrzymało dostatecznej ilości wody, co rzutowało 
na ich rozwój i kwitnienie. W ogrodach, na polach i łąkach 
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Agnieszka Owczarek 

Odpust ku czci św. Bogumiła w Uniejowie

Adama Sztaby podczas koncertu finałowego jest nasz muzyk 
– Marcin Jaśkiewicz.

 Organizatorem koncertu była Fundacja Most The Most 
oraz Gmina Uniejów, Parafia św. Floriana w Uniejowie i  Miej-
sko-Gminny Ośrodek Kultury w Uniejowie.

Uroczystości odpustowe  
10 czerwca w uniejowskiej parafii pw. św. Floriana ob-

chodzony jest odpust ku czci św. Bogumiła. Tego dnia przy 
Rynku pojawiają się odpustowe stragany, celebrowana 
jest również uroczysta msza św., w której udział biorą 
m.in. członkowie Kapituły Kolegiaty Uniejowskiej. Tego-
rocznej mszy o godz.11.30 przewodniczył ks. biskup Stanis-
ław Gębicki.

Od kilku lat w Parafii pw. św. Floriana w Uniejowie obcho-
dzony jest w dniu 10 czerwca odpust ku czci. św. Bogumiła, 
który jest patronem Uniejowa i współtworzy jego wizeru-
nek. Św. Bogumił jest patronem diecezji włocławskiej, a unie-
jowska kolegiata może poszczycić się relikwiami Świętego 
otrzymanymi w 1668 r.

Od 2018 roku parafia Uniejów obchodzi tradycyjny 
odpust nie w Zielone Świątki, lecz 10 czerwca. Po wielu 
latach uroczystość odpustowa w parafii przestała być 
celebrowana w święto Zesłania Ducha Świętego. To w 2018 
roku na prośbę ks. biskupa Wiesława Meringa, Kapituła 
Uniejowska przegłosowała, że to 10 czerwca – ze względu 
na wspomnienie św. Bogumiła – w Uniejowie będzie obcho-
dzony odpust ku jego czci. 10 czerwca 1182 r. to dzień śmierci 
św. Bogumiła, który jest patronem diecezji włocławskiej, 
ale również miasta Uniejowa.

 Tegoroczne uroczystości rozpoczął procesyjny orszak 
z udziałem m.in. cechów, Rycerzy Kolumba oraz służby 
liturgicznej. Proboszcz uniejowskiej parafii – ks. Infułat 
Andrzej Ziemieśkiewicz przywitał wszystkich zebranych – ks. 
Biskupa Stanisława Gębickiego oraz proboszcza bydgoskiej 

 Tuż przed finałowym koncertem w Lusławicach Adam 
Sztaba po raz kolejny spotkał się z Uniejowską Grupą Wo-
kalną na warsztatach 14 czerwca w Domu Pracy Twórczej 
w Uniejowie, aby przeprowadzić kolejną próbę i podszkolić 
młodych wokalistów.

parafii – ks. Stanisława Kotowskiego, który wygłosił homilię 
podczas Eucharystii.

Na mszy obecni byli także przedstawiciele władz Uniejowa 
–  burmistrz Józef Kaczmarek wraz z małżonką, Przewodniczący 
Rady Miejskiej – Tomasz Wójcik, Starosta Poddębicki – Mał-
gorzata Komajda, a także prezes Towarzystwa Przyjaciół 
Uniejowa – Urszula Urbaniak.

Podczas uroczystości dokonano przekazania relikwii 
św. Bogumiła, które odebrali parafianie i ks. kan. Aleksander 
Rybczyński z Parafii Świętego Andrzeja Apostoła w Kościelcu. 
Po mszy św. procesja przeszła wraz z relikwiami św. Bogumiła 
wokół uniejowskiej kolegiaty.

O oprawę muzyczną zadbał chór Misericordia z Konina 
pod kierownictwem p. Elwiry Chojnackiej.

Wystawa o św. Bogumile
Obchodom towarzyszyła również wystawa o św. Bogumile 

pt. „Związki św. Bogumiła z Uniejowem na przestrzeni wie-
ków”. Jej uroczyste otwarcie miało miejsce w niedzielę, 11 
czerwca 2023 r. o godzinie 18.00 w siedzibie Towarzystwa 
Przyjaciół Uniejowa przy ul. Szkolnej 2. Wystawa powstała 
z inicjatywy księdza infułata Andrzeja Ziemieśkiewicza  – 
Proboszcza Parafii Uniejów, a wykonana została przez panie 
z Towarzystwa Przyjaciół Uniejowa: Urszulę Urbaniak we 
współpracy z Małgorzatą Wojtasiak i Małgorzatą Charubą.

Wystawę oglądać można do końca wakacji w godzinach 
dyżurów TPU – we wtorki od g. 15 do g. 16 i w piątki od g. 10 
do g. 11 lub w innych terminach, po wcześniejszym umówieniu 
telefonicznym (tel.63 288 82 66 lub 602 130 270). 
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Aleksandra Zielonka

Koncert rodzinny Uniejowskiej Grupy Wokalnej

Ponad 20 młodych wokalistów zaprezentowało swój 
talent muzyczny przed licznie zgromadzoną publicznością. 
Koncertu wysłuchali: rodzice, dziadkowie, ciocie, wujkowie, 
rodzeństwo, wychowawcy, nauczyciele oraz zaproszeni 
goście. W repertuarze wykonanym przez artystów znalazły 
się znane polskie przeboje oraz utwory muzyki religijnej. 
Instruktorami czuwającymi nad artystyczną stroną koncertu 
byli Renata Białek i Marcin Jaśkiewicz.

 Występ młodych artystów był kolejnym „koncertem 
rodzinnym” organizowanym w ramach projektu Most the 
Music. Wcześniej grupa koncertowała przed rodzinami 
24 marca br. Wówczas swoje umiejętności wokalne 
prezentowało blisko 30 młodych artystów biorących udział 
w spotkaniach warsztatowych realizowanych w Miejsko-
Gminnym Ośrodku Kultury.

 Koncert w kolegiacie był próbą przed zaplanowanym 
na 29 czerwca koncertem w Lusławicach. Tam pod batutą 
Adama Sztaby dzieci z Gminy Uniejów wspólnie z trzema 
innymi chórami z Dzierżoniowa (woj. dolnośląskie), Sicienka 
(woj. kujawsko – pomorskie) oraz z Grajewa (woj. podlaskie) 
wystąpili w koncercie Grande Finale podsumowującym pro-
gram.

 Pomysłodawcą programu „Most The Music” była Fun-
dacja Most the Most. To ona sprawowała nadzór nad całością 
programu i pokryła również koszty organizacyjne. Przy 
realizacji przedsięwzięcia Fundacja pracowała z partnerami, 
wśród których znaleźli się: Narodowy Instytut Muzyki i Tańca, 
Narodowe Forum Muzyki im Witolda Lutosławskiego, a także 
artyści, którzy wspierali program. Dyrektorem artystycznym 
projektu „Most The Music” był uznany polski dyrygent 
i kompozytor Adam Sztaba. To pod jego muzyczną kuratelą 
odbywały się warsztaty muzyczne czterech pilotażowych grup.

 Podczas uniejowskiego koncertu obecni byli wyjątkowi 
goście – panie z Koła Gospodyń Wiejskich w Zimnej Wódce. 
Miejscowość leży w gminie Ujazd, która jest gminą partnerską 
Uniejowa. W gminie Ujazd również pielęgnowała jest tradycja 
strojenia procesji Bożego Ciała kwiatami i to właśnie oni, 
wraz z miejscowością Spycimierz, wpisani zostali w 2021 roku 
na Światową Listę Niematerialnego Dziedzictwa UNESCO.

 W trakcie wydarzenia Panie odczytały list od Wójta 
Gminy Ujazd – Artura Pawlaka oraz sprawiły uczestnikom 
koncertu wyjątkową, słodką niespodziankę. Był to tort 
ozdobiony motywem inspirowanym kwietnymi dywanami, 
którym poczęstowały uczestników. Warto nadmienić, że panie 

z KGW Zimna Wódka to mistrzynie w dziedzinie kulinarnej. 
Zdobyły pierwsze miejsce w VII edycji Ogólnopolskiego 
Konkursu Kulinarnego dla Kół Gospodyń Wiejskich „Bitwa 
Regionów”.

 Na zakończenie koncertu Mirosław Madajski – Zastępca 
Burmistrza ogłosił dwie fantastyczne wiadomości. Pierwsza 
to informacja o tym, że w przyszłym roku planowana jest 
druga edycja programu „Most The Music” i po raz kolejny 
uczestniczył będzie w niej Uniejów. Drugą niespodzianką była 
informacja o tym, że jednym z członków grupy instrumentalnej 

9 czerwca 2023 r. w gościnnych murach uniejowskiej kolegiaty odbył się Koncert Rodzinny Uniejowskiej Grupy 
Wokalnej w ramach realizacji w Uniejowie programu pilotażowego „Most The Music” wspólnie z Fundacją Most the 
Most.
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Marta Pokorska 

Słuchacze UTW w Uniejowie 
zakończyli kolejny semestr

– „Pierwsze spotkanie organizacyjne, w których 
uczestniczyła pani Urszula Urbaniak, pomysłodawczyni 
i osoba, która zabiegała o powstanie tego uniwersytetu, 
w sierpniu 2013 roku odbyło się w Miejsko-Gminnym 
Ośrodku Kultury w Uniejowie. Rozmawialiśmy wtedy o 
pomyśle, jak powołać Uniwersytet Trzeciego Wieku w 
Uzdrowisku Termalnym Uniejów” – powiedział dyrektor 
M-GOK w Uniejowie, Robert Palka. Niebawem zatem 
uniejowski Uniwersytet będzie obchodził okrągły, 
10-letni jubileusz swojej działalności.

 27 stycznia 2014 roku w sali kominkowej Ośrodka 
Kultury w Uniejowie miało miejsce spotkanie, na któ-
rym przyjęto pierwsze regulaminy. Sala pękała wtedy 
w szwach. Kolejne spotkanie zostało zorganizowane 
w sali OSP w Uniejowie i także wtedy dużo większa 
sala była wypełniona po brzegi. Jak się okazało, 
zainteresowanych z roku na rok przybywało, uniwersytet 
ciągle się rozrastał i gromadził coraz większą liczbę 
słuchaczy. Obecnie uczęszcza do niego ponad 200-tu 
słuchaczy: 168 kobiet i 47 mężczyzn.

 Na przełomie stycznia/lutego 2024 roku zaplanowane 
są obchody 10-lecia, podczas którego będzie okazja 
do wspólnego świętowania i wspominania. 

 Krótką retrospekcję, w formie prezentacji, o zajęciach 

prowadzonych z udziałem słuchaczy przedstawiła prezes 
Urszula Urbaniak. Fotografie przypominały o zajęciach: 
ruchowo-tanecznych, komputerowych, z języka angiel-
skiego, plastycznych czy teatralnych oraz wszelkich ini-
cjatywach. Wspomniano m.in. o projekcie pn. „Język 
wobec starości, szacunek w praktyce”, realizowanym 
przez Forum 4 Czerwca, jako manifest przeciwko używa- 
niu dyskryminującego języka podczas rozmowy ze star-
szymi osobami. 

 „Umysły są jak spadochrony, funkcjonują tylko wtedy, 
kiedy są otwarte. Jestem przekonana, że przypomniane 
słowa były dla nas drogowskazem, które doprowadziły 
do tego, że nadal chcemy się spotykać, że uwierzyliśmy, 
że życie w tym okresie nie może być ani smutne, ani 
nudne. Ten Uniwersytet III Wieku jest dla nas dalszą 
podróżą przez życie, podróżą bez biletu w różne wybrane 
przez siebie strony. Stawiamy na sprawność fizyczną, 
ale dbamy także o sprawny umysł. W każdym z nas jest 
jeszcze wiele marzeń do spełnienia i ogromna chęć, 
by poznawać nowe. Niech naszym bogactwem będzie 
uśmiech, przyjazny gest, ciepłe słowo, bo ono dodaje 
energii i odejmuje lat” – podsumowała prezes Urbaniak. 

 My dołączamy się do życzeń Słuchaczy, bo kto się 
nie rozwija, ten się cofa…

Słuchacze Uniejowskiego Uniwersytetu Trzeciego Wieku zakończyli rok akademicki 2022/2023 podczas spotkania 
w dniu 19 czerwca br. w Sali Rycerskiej Zamku Arcybiskupów Gnieźnieńskich w Uniejowie. Teraz mają czas na 
odpoczynek przed rozpoczęciem nowego roku akademickiego. 

Aleksandra Zielonka 

Kurs samoobrony z wojskiem

W imieniu organizatorów uczestniczki powitał ppłk 
Przemysław Połubiński  – Szef Wojskowego Centrum 
Rekrutacji w Łodzi, który odczytał list Ministra Obrony 
Narodowej – Mariusza Błaszczaka, skierowany do 
uczestniczek wydarzenia.  

 Do ćwiczeń z samoobrony przystąpiło ponad 60 
kobiet. Już pierwszy element treningu był dla pań 
miłym zaskoczeniem, bowiem rozgrzewkę poprowadziły 
uznane sportsmenki. W pierwszy dzień Roksana 
Zasina – polska zapaśniczka, Mistrzyni Polski i Europy 
oraz brązowa medalistka Mistrzostw Świata w kategorii 
do 53 kg, natomiast w drugi Paulina Piechota – polska 
pływaczka specjalizująca się w stylu dowolnym, 
wielokrotna Mistrzyni Polski i rekordzistka kraju 
na krótkim basenie.

 Po rozgrzewce nauka podstaw samoobrony 
była prowadzona w dwóch blokach po 1,5 godziny, 
a przeprowadzili ją doświadczeni trenerzy z 32. Bazy 
Lotnictwa Taktycznego w Łasku: st. szer. Dominik 
Chmiel i Mateusz Nowak.

 Pierwszy blok obejmował naukę technik walki wręcz 
typu kopnięcia, uderzenia, a także postaw obronnych 
wobec takich zachowań, jak również elementy ataku 
na zaskoczonego przeciwnika. Drugi blok ćwiczeń 
miał za zadanie pokazać podstawowe techniki obrony 
przed napastnikiem, w tym obronę przed duszeniem 
i przyjmowanie postaw obronnych przed atakiem 
nożem.

 Jak podkreślił por. Tomasz Jóźwiak, rzecznik prasowy 
OZ w Łodzi CWCR:

 - „Kurs Samoobrony Kobiet – zaufaj w wojsku polega 
na budowaniu świadomości obronnej kobiet, a także 
umiejętności zachowania się w sytuacji kryzysowej 
zagrażającej zdrowiu lub życiu, jak również wykształceniu 
sposobów zapobiegania i unikania takim sytuacjom”. 

 W przerwie od zajęć obronnych uczestniczki 
zapoznawały się również z zasadami udzielania 
pierwszej pomocy medycznej i prowadzenia resuscytacji. 
Wysłuchały również pogadanki na temat właściwego 
odżywiania oraz zdrowego stylu życia.

 Wydarzeniu towarzyszyły punkty promocyjno-
informacyjne, na których żołnierze nie tylko opowiadali 
o służbie i specyfice swojej pracy, ale również 
prezentowali sprzęt i wyposażenie, który w tej pracy 
im towarzyszy. Była to wyjątkowa okazja do tego, aby 
poznać szczegóły pracy w wojsku. Swoje stanowiska 
wystawiły: Wojskowego Centrum Rekrutacji w Łodzi,  
32. Baza Lotnictwa Taktycznego w Łasku, 1. Dywizjon 
Lotniczy w Leźnicy Wielkiej, Regionalne Centrum 
Informatyczne w Warszawie, 9. Łódzka Brygada Obrony 
Terytorialnej, Wydział Żandarmerii Wojskowej w Łasku, 
Batalion Kawalerii Powietrznej w Leźnicy Wielkiej.

 Po zakończeniu szkolenia organizatorzy wręczyli 
uczestniczkom pamiątkowe certyfikaty udziału 
w projekcie, a następnie zaprosili wszystkich na smaczną 
żołnierską grochówkę.
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Przez weekend 17-18 czerwca br. w Uniejowie odbywał się kurs samoobrony dla kobiet, organizowany w ramach 
akcji Ministerstwa Obrony Narodowej, Centralnego Wojskowego Centrum Rekrutacji oraz Dowództwa Generalnego 
Rodzajów Sił Zbrojnych, pn. „Samoobrona Kobiet – zaufaj wojsku”.
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M-GBP w Uniejowie 

Finał Powiatowego Konkursu Recytatorskiego 
Poezji Maryjnej

Komisja w składzie: ks. Infułat Andrzej Ziemieśkiewicz, 
Beata Szymczak, Robert Palka, Witold Smętkiewicz 
wysłuchała prezentacji 11 wierszy w dwóch kategoriach 
wiekowych: kategoria I – 5 recytacji, kategoria II – 6 re-
cytacji.

 Zgodnie z kryteriami zawartymi w regulaminie 
konkursu, Komisja postanowiła, że nagrody i wyróżnienia 
w konkursie otrzymają: kategoria I – klasy I-III: I nagroda 
– Aleksandra Grodzicka, II nagroda – Marta Jarnot, 
Gabriel Lach, III nagroda – Jakub Smulik, wyróżnienie: 
Alicja Czyżo; kategoria II – klasy IV-VIII: I nagroda – 
Maja Pawlak, II nagroda – Karina Kunicka, III nagroda 
– Zofia Rosiak, wyróżnienia – Faustyna Frątczak, Hanna 
Spławska-Wiatr, Olga Perlińska. 

 Nagrodzonym i wyróżnionym w konkursie serdecz-
nie gratulujemy i życzymy dalszych sukcesów!

 Podziękowania za wkład pracy i zaangażowanie 
w przygotowanie uczniów przekazujemy także ich opie-
kunom.

 Uroczyste podsumowanie konkursu i wręczenie na-

Jakub Smulik – Uniejów.
W kategorii klasy IV-VI: I miejsce – Maja Pawlak – 

Wielenin, II miejsce – Aleksandra Wójcik – Uniejów, III 
miejsce – Oliwia Pacześna – Wilamów. 

W kategorii klas VII-VIII: I miejsce – Zuzanna Pacholczyk 
– Uniejów, II miejsce – Malwina Kaźmierczak – Uniejów, 
III miejsce – Antonina Antkiewicz – Wilamów.

 Zwieńczeniem tej przepięknej, poetyckiej rywalizacji 
było wręczenie dyplomów, podziękowań i nagród. A było 
o co walczyć, bo nagrody były wartościowe. Laureaci 
otrzymali zegarki typu smartwatch i głośniki JBL, a niektórzy 
trzydniową wycieczkę. Dyplomy i podziękowania odebrali 
również opiekunowie, a także zaproszeni goście. 

 Składam serdeczne podziękowania sponsorowi, 
a był nim Bartłomiej Gröbner – dyrektor zakładu K-Flex. 
Wszystkim recytatorom i ich opiekunom pragniemy 
gorąco pogratulować wytrwałości i za to, że udowadniają, 
jak wielka jest ich wrażliwość, jak ważna jest sztuka 
żywego słowa i troska o ojczysty język.

gród miało miejsce 4 czerwca br. po mszy świętej nie-
dzielnej o godz. 10.30 w kolegiacie w Uniejowie.

 Pomysłodawcą i fundatorem nagród Powiatowego 
Konkursu Recytatorskiego Poezji Maryjnej z okazji nawie-
dzenia Cudownego Obrazu Matki Boskiej Częstochowskiej 
był ks. Infułat Andrzej Ziemieśkiewicz, proboszcz parafii 
Uniejów.

 Wszystkim recytatorom i ich opiekunom pragniemy 
gorąco pogratulować wytrwałości i za to, że udowadniają, 
jak wielka jest ich wrażliwość, jak ważna jest sztuka żywego 
słowa i troska o ojczysty język. 

W dniu 31 maja 2023 roku w siedzibie Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej w Uniejowie odbył się Finał 
Powiatowego Konkursu Recytatorskiego Poezji Maryjnej.
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Od lewej: Przedstawiciel firmy K-Flex w Wieleninie-Kolonii – p. Włodzimierz 
Owczarek, nauczycielka p. Jolanta Kwaśniewska, dyrektorzy szkół – p. Edyta 
Miśkiewicz, p. Elżbieta Goszczyk i p. Piotr Kozłowski z nagrodzonymi uczniami 

M-GBP w Uniejowie 

Jolanta Kwaśniewska

Spotkanie autorskie z Zygmuntem Skoniecznym

Gminny Konkurs Recytatorski 
„Mój dom, moja rodzina”

Pan Zygmunt to znakomity reżyser filmowy, scena-
rzysta i pisarz urodzony 10 kwietnia 1938 roku w Kose-
wie. Jest wnukiem właściciela wiatraka z Chorzepina, 
który znajduje się obecnie w Zagrodzie Młynarskiej w 
Uniejowie. Między 1971 r. a 2005 r. realizował kilka-
dziesiąt filmów w oparciu o napisane przez siebie sce-
nariusze. Do najbardziej znanych należą: „Latarnik”, 
„Placówka”, „Polskim śladem w Teksasie”, „Niemieckim 
Śladem w Łodzi”, „Dziekan”, „Dyplom Riba”, „Oczy 
pełne Ojczyzny”, „Historia w brązie”, „Chłopski los”. 
Realizował przede wszystkim filmy dokumentalne. Był 
wielokrotnie nagradzany podczas festiwali filmowych. 
Do najbardziej znanych Jego publikacji należą: „Ślązacy 
na Dzikim Zachodzie”, „Smutny koniec herosów”, „Mój 
świat kamerą zapisany”. Jest autorem powieści „Herbem 
wiatrak”, osnutej na fascynujących dziejach wiatraka  
i młynarskiego rodu.

 Uczestnikami spotkania byli zaprzyjaźnieni czytel-
nicy i mieszkańcy Uniejowa. Na spotkaniu obecny był 
również Mirosław Madajski – Zastępca Burmistrza 
Miasta Uniejów, Urszula Urbaniak – Prezes TPU i UTW, 
mgr inż. arch. Filip Tomaszewski, ks. Józef Janiec, Marta 

24 kwietnia 2023 roku w Szkole Podstawowej 
w Wieleninie obchodziliśmy Święto Poezji. Jedyną i nie-
powtarzalną ucztę dla ucha! 30 utalentowanych uczniów 
klas I-VIII z trzech placówek oświatowych z gminy Uniejów 
rywalizowało o tytuł najlepszego recytatora i bez trudu 
przekonało publiczność, komisję o tym, że można mówić 
językiem poezji również o domu i rodzinie. „Mój dom, 
moja rodzina” – tak brzmiało hasło XVII edycji Gminnego 
Konkursu Recytatorskiego. Prezentacje konkursowe 

Pokorska – redaktor naczelna gazety „Uniejowskie Strony” 
oraz klasa VI i VII z paniami: Mirosławą Wiśniewską oraz 
Joanną Pawlak.

 Podczas spotkania dowiedzieliśmy się wielu cieka-
wych rzeczy na temat filmowania i podróży z kamerą,  
a także dzieciństwa, otwartości na ludzi i świat, nauki  
i zdobywania wiedzy, przeczytania wielu książek, dzięki 
którym pan Zygmunt osiągnął  zawodowy sukces.  

Pan Zygmunt dał radę najmłodszym uczestnikom 
spotkania: Nie stójcie w miejscu, czytajcie, rozwijajcie się 
i swoje talenty. 

odbyły się w trzech grupach wiekowych: klasy I-III, klasy 
IV-VI, klasy VII-VIII. W składzie jury zasiedli dyrektorzy 
szkół podstawowych: Pani Elżbieta Goszczyk, Pani Edyta 
Miśkiewicz, Pan Piotr Kozłowski oraz przedstawiciel K- 
Flexu Pan Włodzimierz Owczarek.

 Czteroosobowe jury po wysłuchaniu wszystkich pre-
zentacji przyznało nagrody:

W kategorii klas I-III: I miejsce – Adam Ziarkowski – Unie-
jów; II miejsce – Joanna Gdańska – Wielenin, III miejsce – 

20 czerwca 2023 roku miało miejsce spotkanie autorskie z autorem powieści pt. „Herbem Wiatrak” – Panem 
Zygmuntem Skoniecznym.

17. edycja Gminnego Konkursu Recytatorskiego odbyła się w Szkole Podstawowej im. płk. pil. Szczepana Ścibiora 
w Wieleninie. Do udziału w tej artystycznej rywalizacji przystąpiło 30 uczniów z trzech szkół podstawowych z Gminy 
Uniejów.
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 V edycja akcji „Sprzątamy dla Polski”   |   Marta Pajor
 21 kwietnia w całej Polsce odbyła się już V edycja akcji #SprzątamyDlaPolski. Patronat nad przedsięwzięciem objęli m.in. Prezes 

Rady Ministrów oraz Minister Edukacji i Nauki. Przedsięwzięcie zostało zorganizowane przez Stowarzyszenie „Dla Polski”. Celem akcji 
była nie tylko troska o środowisko naturalne w swojej najbliżej okolicy, ale także kształtowanie postawy odpowiedzialności za wspólne 
dobro. Do akcji dołączyła również społeczność Miejskiego Przedszkola w Uniejowie. 

 Tego dnia przedszkolaki zostały zapoznane z zasadami dbania o środowisko, sposobami segregowania śmieci, z kolorami pojemników, 
do których należy wrzucać posortowane odpady, jak również co robić, aby było ich coraz mniej. Następnie dzieci wraz z nauczycielami 
i opiekunami, z wielkim zaangażowaniem, zaopatrzone w jednorazowe rękawiczki i worki wyruszyły na sprzątnie najbliższej okolicy 
przedszkola. 

 Cieszymy się, że pomogliśmy poprawić stan naszego środowiska. Udział naszych przedszkolaków w akcji z pewnością przyczyni się 
do ukształtowania wrażliwości na potrzeby środowiska naturalnego oraz nawyku dbałości o nie.  

 „Wspólnie nieśmy wieść o tym, że małe czyny powtórzone po tysiąckroć potrafią przynosić ogromne zmiany!”. 

 English Day   |   Iwona Tomaszak, Marta Pajor
 23 kwietnia przypada Światowy Dzień Języka Angielskiego – z tej okazji dzieci z naszego przedszkola udały się w podróż po Wielkiej 

Brytanii. Podczas naszych zajęć przedszkolaki dowiedziały się skąd pochodzi język angielski, co to jest Big Ben i kim była Elżbieta II. 
Przedszkolaki z wielkim zainteresowaniem oglądały zabytki oraz symbole Anglii – czyli słynną czerwoną budkę telefoniczną i piętrowy 
czerwony autobus. Dzieci bawiły się przy angielskich piosenkach: „Let’s go to England”, „The wheels on the bus”, malowały brytyjską 
flagę, czerwony autobus lub misia Paddingtona, obejrzały filmiki: „Marmalade sandwich Your Majesty?”, „Peppa Pig goes to London”. Na 
zakończenie zajęć przedszkolaki grały w memory przedstawiające angielskie zabytki lub symbole. Great Job!

 Ptasie Radio   |   Monika Woźniak
 W niedzielę, 23 kwietnia obchodzony był Światowy Dzień Książki. W związku z tym dzieci z klasy I a ze Szkoły Podstawowej im. 

Bohaterów Września 1939 r. w Uniejowie z wychowawczynią, Panią Joanną Wicherkiewicz, zaprezentowali dla grup przedszkolnych 
(VII, VIII, IX) „Ptasie radio” Juliana Tuwima. Uczniowie wcielili się w role rozmaitych ptaków poprzez różne ćwiczenia pantomimiczne 
oraz ruchowe z muzyką do czytanego przez Panią Joannę tekstu wiersza. Przedszkolaki, bardzo zainteresowane taką formą przekazu 
literatury dziecięcej, siedziały zapatrzone i zasłuchane. Po zilustrowaniu poprzez pantomimę „Ptasiego radia” Pani Joanna omawiała  
z przedszkolakami tekst utworu. Dziękujemy Pani Asi i jej uczniom za ciekawy występ i zapraszamy ponownie.

 Skarb to nie tylko złoto   |   Karolina Bednarek, Ewa Boniecka-Kajszczak
 W dniu 25 kwietnia w naszym przedszkolu odbył się spektakl teatralny z udziałem aktorów z Teatru Blaszany Bębenek. Dzieci 

obejrzały przedstawienie pt. „Skarb to nie tylko złoto”. Była to wesoła historia dwójki krasnali, którzy na polecenie króla wyruszyli do 
lasu, aby odnaleźć roślinę potrzebną do sporządzenia mikstury pomagającej w wypędzeniu dokuczliwych nietoperzy z zamku. Podczas 
swojej podróży na krasnali czekały zabawne, a jednocześnie pouczające przygody. Przedszkolaki chętnie brały udział w proponowanych 
zabawach, a także pomogły krasnalowi wydostać się z pajęczej sieci. 

 Spektakl przybliżył dzieciom czym jest prawdziwa przyjaźń oraz dlaczego należy słuchać starszych osób i nie ufać nieznajomym. 
Serdecznie dziękujemy aktorom za przemiłe spotkanie.

 Majowe Święta   |   Patrycja Żabińska, Malwina Dąbrowska
 Z okazji zbliżających się świąt majowych, 28 kwietnia przedszkolaki wybrały się w patriotyczną podróż po Polsce. Podczas zajęć 

dzieci dowiedziały się jakie święta obchodzimy w pierwszych dniach maja, przypomniały sobie nasze symbole narodowe oraz 
poznały charakterystyczne miejsca w Polsce. Najpierw wybraliśmy się w Tatry, potem do Krakowa, następnie do Warszawy, a na 
końcu nad Morze Bałtyckie. Na każdej stacji czekały na nas różne zadania i zagadki – budowaliśmy góry z klocków, kolorowaliśmy 
smoka wawelskiego, słuchaliśmy legendy o powstaniu Warszawy oraz odpoczywaliśmy przy spokojnym szumie fal. Zwieńczeniem 
naszej podróży był pochód z biało-czerwonymi flagami. Dla przedszkolaków przygotowano również akcesoria do zdjęć i fotobudkę  
w barwach narodowych. 
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Piknik z okazji Dnia Dziecka Spotkanie ze strażakami

>

Gminne wiadomości szkolne

Miejskie Przedszkole w Uniejowie
 Wycieczka do Candy Parku w Rzgowie   |   Angelika Kurpik
 Dzieci z oddziału VII, VIII i IX uczestniczyły 13 kwietnia 2023 r. w wycieczce do Candy Parku w Rzgowie. Po dotarciu na miejsce wszyscy 

byli mile zaskoczeni ilością i różnorodnością atrakcji, które pobudziły wyobraźnię dzieci oraz wpłynęły na prawidłowy rozwój koordynacji 
ruchowej. Były to m.in.: tor przeszkód, basen z piłeczkami, boisko piłkarskie, wysoka na 8 metrów zjeżdżalnia, zakręcona karuzela. 
Dzieci brały również udział w Candy warsztatach – niesamowitej lekcji produkcji lizaków, podczas których na własne oczy przekonały 
się jak powstają ich ulubione łakocie. Następnie każdy uczestnik warsztatów mógł samodzielnie wykonać własnego lizaka, którego na 
pamiątkę zabrał do domu. Wszystkim towarzyszył wesoły nastrój, a czas upłynął na świetnej, wspólnej zabawie.    
 Wycieczka dostarczyła wszystkim wiele pozytywnych emocji. Dzieci wróciły zmęczone, ale bardzo zadowolone i pełne nieza-
pomnianych wrażeń.

 Uczniowie czytają przedszkolakom   |   Wioletta Gralka
 13 kwietnia odbyło się w naszej grupie ciekawe spotkanie. Uczniowie klasy V b ze Szkoły Podstawowej im. Bohaterów Września 

1939 roku w Uniejowie wraz z wychowawczynią Magdaleną Tylki odwiedzili przedszkolaków, żeby zaprezentować  utwory: Jana 
Brzechwy, Juliana Tuwima, Danuty Wawiłow i innych znanych, lubianych autorów literatury dziecięcej.

 Dzieci ciepło przyjęły gości i z uwagą wsłuchiwały się w interpretację zabawnych wierszy i opowiadań. Przedszkolaki z dużym 
zainteresowaniem słuchały czytanych utworów, nagradzając starszych kolegów gromkimi brawami. Oczywiście nie mogło zabraknąć 
wspólnych zabaw integracyjnych i muzyczno-ruchowych. Radości było co nie miara, a nasi mili goście przypomnieli sobie lata spędzone 
w przedszkolu. 

 Dzięki takim spotkaniom uczniowie mogą ćwiczyć sztukę pięknego czytania, a małym odbiorcom sprawić ogromną radość i po-
zostawić miłe wspomnienia. Tradycję czytania dzieciom pielęgnujemy w naszym przedszkolu od wielu lat. Wszyscy doskonale wiemy jak 
ważną rolę w życiu każdego człowieka, a tym bardziej dziecka odgrywa kontakt z książką, z piękną literaturą. Czytanie uczy myślenia, 
pobudza wyobraźnię, rozwija wrażliwość estetyczną, wpływa na rozwój intelektualny i jest wspaniałą przygodą. 

 Pamiętajmy, cytując słowa znanej polskiej poetki Wisławy Szymborskiej: „Czytanie to najpiękniejsza zabawa, jaką sobie ludzkość 
wymyśliła” i uczmy najmłodszych i młodzież, że warto czytać, bo dzięki temu świat jest piękniejszy.

 Bardzo dziękujemy pani Madzi i jej wychowankom za poświęcony czas i zapraszamy ponownie w nasze przedszkolne progi!

 Sukces Zosi Jaśkiewicz w wojewódzkim konkursie plastycznym   |   Monika Bartnik
 Nasze przedszkole w tym roku wzięło udział w „Wojewódzkim Konkursie na Kartkę Świąteczną 2023”, organizowanym przez Łódzki 

Dom Kultury. Wysłaliśmy 10 prac wykonanych przez pięciolatki i sześciolatki z Miejskiego Przedszkola w Uniejowie. Komisja konkursowa, 
spośród 794 przesłanych prac, wyłoniła zwycięzców i wyróżnionych w dwóch kategoriach wiekowych. Pośród nich znalazła się Zosia 
Jaśkiewicz – pięciolatka z grupy VI. Nagroda została przesłana pocztą, a wręczyła ją pani dyrektor Milena Nockowska-Bernardziak. 
Serdecznie Gratulujemy Zosi i życzymy dalszych sukcesów!
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 Dzień Mamy i Taty 2023   |   Monika Bartnik
 Dzień Mamy i Dzień Taty to jedne z ważniejszych wydarzeń w życiu naszego przedszkola. Te święta to doskonała okazja, aby 

dzieci mogły okazać swoim rodzicom, jak bardzo je kochają i jak lubią spędzać z nimi czas. Przedszkolaki ze wszystkich grup 
zaprosiły swoich rodziców na grupowe uroczystości. Jak każdego roku, dzieci mogły pochwalić się umiejętnościami zdobywanymi 
w przedszkolu każdego dnia. Wśród różnorodności strojów, wśród przepięknych dekoracji, przedszkolaki podziękowały swoim 
Mamusiom i Tatusiom za codzienną troskę i trud wychowania. Zrobiły to najpiękniej, jak potrafią, poprzez wiersze, tańce, piosenki, 
których słowa wywołały uśmiech radości i niejedną łzę wzruszenia.

 W jednej z grup dzieci wystawiły dla swoich rodziców, w scenerii wiosennej łąki, przedstawienie „O żabce, która miała marzenie”. 
Jak zawsze, były wspólne zabawy muzyczne, logiczne, sportowe. Czas spędzony w tej rodzinnej atmosferze na pewno pozostanie na 
długo w pamięci dzieci i ich rodziców. My, nauczyciele, ze swojej strony dziękujemy za fantastyczną, ciepłą atmosferę tych spotkań.

 Wycieczka grup V i VI do Łodzi   |   Wioletta Gralka, Monika Bartnik
 Dzieci z grupy V i VI pojechały 30 maja na wycieczkę, której celem była wizyta w teatrze oraz sali zabaw w Łodzi. W Teatrze Piccolo 

przedszkolaki obejrzały przedstawienie pt. „Złota Kaczka i duch starego zamku”. Jak możemy przeczytać na stronie internetowej 
Teatru Piccolo, to „barwna, pełna humoru i piosenek bajka dla najmłodszych, zaprezentowana w konwencji łączącej plan żywy  
i lalkowy. Pierwszy w Polsce horror dla dzieci – „tyleż straszny, co zabawny…” – zakończony festiwalem konkursowym dla dzieci. 
Z teatru pojechaliśmy do Centrum Rozrywki Bajkowy Labirynt w Manufakturze, gdzie czekały na dzieci liczne atrakcje, rozwijające 
motorykę. Z wycieczki wróciliśmy po ośmiu godzinach, zmęczeni, ale zadowoleni, z piosenką „Strachy na lachy…” na ustach.

 Mundurowy Dzień Dziecka 2023   |   Patrycja Żabińska  
 30 maja grupa VIII i IX wybrała się na Mundurowy Dzień Dziecka organizowany przez Komendę Wojewódzką Policji w Łodzi. Na 

dzieci czekało wiele atrakcji, zabaw oraz pokazów. Mogliśmy na własne oczy zobaczyć m.in. pracę psów policyjnych, bitwę na armatki, 
pokaz taktyk policyjnych czy pościg za nieprawdziwym bandytą. Odwiedziliśmy stoiska, w których mogliśmy zdjąć swoje odciski 
palców, zobaczyć prawdziwy sprzęt policyjny, a także skosztować pysznych ciasteczek. Tego dnia przypomnieliśmy sobie także  
o zastosowaniu numeru alarmowego 112. Dzieci wróciły do sal przedszkolnych zmęczone, ale pełne zachwytu służbami 
mundurowymi. 

 To spotkanie było świetną okazją na bliższe poznanie tego typu zawodów oraz na bezpośredni kontakt z funkcjonariuszami m.in. 
policji, służby granicznej czy służby więziennej.  

 Wycieczka maluszków do Turku   |   Ewa Boniecka-Kajszczak, Monika Szafarz
 Dnia 31 maja dzieci z oddziału I i II wybrały się na wycieczkę do sali zabaw „Sowa” oraz Miejskiego Domu Kultury w Turku. Celem 

wycieczki była integracja rówieśniczych grup, rozwijanie sprawności ruchowej, rozbudzanie zainteresowania kulturą, wyzwalanie 
pozytywnych uczuć i emocji. Dzieci dowiedziały się jak bezpiecznie podróżować autokarem oraz poznały zasady prawidłowego 
zachowania się w miejscach publicznych. Pierwszym punktem wycieczki była sala zabaw. Na dzieci czekały zjeżdżalnie, tunele, 
labirynty, baseny z kolorowymi piłeczkami. Po godzinnej zabawie udaliśmy się na spektakl „Zaczarowana kraina” wystawiony  
w Miejskim Domu Kultury. Przedszkolaki śledziły przygody Dorotki, która szukając drogi do domu spotkała Stracha na Wróble, 
Robota, Lwa. Dzięki pomocy Czarnoksiężnika i zgromadzonych na sali dzieci Strach na wróble otrzymał rozum, Robot – serce, a Lew 
– odwagę. Do przedszkola wróciliśmy z uśmiechami na twarzy, pełni wrażeń i miłych wspomnień.

 Spartakiada   |   Marta Pajor
 Dzień Dziecka to święto, które uwielbiają wszystkie dzieci, te małe i te duże. To dzień pełen uśmiechów, zabawy, niespodzianek, 

radości i wielu niezapomnianych wrażeń! Z tej okazji, w czwartek, 1 czerwca odbyła się w naszym przedszkolu „Spartakiada”,  
w ramach realizacji programu „Przedszkole Promujące Zdrowie”. W sportowych zawodach wystartowały wszystkie obecne  
w tym dniu przedszkolaki. Celami imprezy sportowej było: propagowanie zdrowego stylu życia poprzez aktywne spędzanie czasu, 
rozwijanie sprawności fizycznej i odporności psychicznej dzieci, tworzenie atmosfery współpracy i współdziałania w zespole, 
poznawanie oraz przestrzeganie zasad zdrowej rywalizacji sportowej, wdrażanie do przestrzegania reguł w zawodach sportowych, 
jak również integrowanie dzieci z poszczególnych grup przedszkolnych. Zadania, które miały wykonać drużyny, wymagały od małych 
zawodników zwinności, skoczności i szybkości. Atmosfera w czasie imprezy była wspaniała, a na twarzach małych sportowców gościł 
uśmiech i zadowolenie. Po sportowych zmaganiach na dzieci czekały upominki oraz słodki poczęstunek. 

 Był to dzień pełen przygód i na pewno na długo pozostanie w pamięci przedszkolaków. Wszystkim dzieciom życzymy dużo 
zdrowia, beztroski i wiele radości!

 Piknik z okazji Dnia Dziecka   |   Małgorzata Dzieran
 Międzynarodowy Dzień Dziecka to święto każdego malucha, wyczekiwane przez dzieci, podobnie jak urodziny czy gwiazdka. 

W Polsce Dzień Dziecka obchodzony jest 1 czerwca, ale w różnych krajach świętuje się go w różnym czasie i na różne sposoby. 
Tego dnia każde dziecko powinno poczuć się wyjątkowo i miło spędzić czas. Jedno jest pewne, dzieci oczekują od nas, dorosłych, 
czegoś specjalnego. Wcale nie wielkich i drogich prezentów. Pomimo że są małe, rozumieją, że ważniejszy jest spędzony razem czas 

>
 Dni, takie jak ten, kształtują u młodych ludzi szacunek dla własnego państwa oraz poczucie tożsamości narodowej. Wzbudzanie u 

dzieci zainteresowania historią jest bowiem niezbędne do kształtowania pozytywnych postaw patriotycznych.

 Goście z Indii w grupie VI   |   Monika Bartnik
„Jakie ziarno kto sieje, taki owoc uzyska”.
 W majowe, piątkowe przedpołudnie do grupy VI zawitali niecodzienni goście – babcia i dziadek Sary, Jyoti i Prakash 

Pathare oraz jej rodzice Kasia i Rhaul. Nasi goście, którzy przylecieli z Indii, przybliżyli pięciolatkom kulturę kraju tak 
odległego od naszej ojczyzny. Już wcześniej Sara opowiadała nam o swoich dziadkach, o znaczeniu imion w ich rodzinie,   
o niektórych hinduskich tradycjach. Dzieci nauczyły się tradycyjnego indyjskiego przywitania – Namaste, dowiedziały się, gdzie leżą 
Indie, jakie zwierzęta możemy tam spotkać i które są szczególnie ważne dla mieszkańców. Ćwiczyły pozycje jogi, których instruktorką 
była Sara.

Babcia Jyoti opowiedziała o swoim sześciometrowym Sari oraz innych tradycyjnych elementach ubioru oraz biżuterii, która w Indiach 
ma szczególne znaczenie. Goście przywieźli też dla przedszkolaków masę prezentów, za które serdecznie dziękujemy. Każde dziecko 
otrzymało też swoje imię napisane alfabetem indyjskim. 

 Dla naszej grupy to bardzo ważne doświadczenie, które otworzy dzieci na świat i ludzi, inną kulturę i tradycje. Dziękujemy za poś-
więcony nam czas i zapraszamy, drzwi naszej sali są zawsze otwarte.

 Spotkanie ze strażakami z OSP Uniejów   |   Monika Szafarz, Wioletta Gralka
 9 maja nasze przedszkole odwiedzili strażacy z Ochotniczej Straży Pożarnej w Uniejowie: dh. Marianna Polasińska oraz druhowie: 

Krzysztof Janiak, Jakub Dudziński, Jan Kujawa. Dzieci z wielką radością powitały wyjątkowych gości. Pan Krzysztof Janiak – prezes 
jednostki OSP w Uniejowie w bardzo interesujący sposób opowiedział przedszkolakom na czym polega ofiarna służba strażaków, o tym, 
że jest ciężka i niebezpieczna, ale bardzo potrzebna i dająca dużo satysfakcji. Przekazał wiele cennych informacji na temat przestrzegania 
zasad bezpieczeństwa, a także w jakich okolicznościach można wezwać straż pożarną. Dzieci dowiedziały się również, że strażacy 
nie tylko gaszą pożary, ale także usuwają skutki wypadków samochodowych, pomagają w czasie powodzi oraz sprzątają połamane 
przez wichury drzewa, a nawet ratują zwierzęta. Podczas spotkania strażacy uświadomili dzieciom jak zachowywać się w sytuacjach 
zagrożenia, zademonstrowali zasady  udzielania pierwszej pomocy w nagłych wypadkach oraz przypomnieli numery alarmowe, które 
także zaprezentowały dzieci – śpiewając piosenkę pt. „Nr 112”. Przedszkolaki zobaczyły, jak wygląda strój strażaka gotowego do akcji, 
sprzęt ratowniczy i gaśniczy  wykorzystywany do ratowania ludzkiego życia. Wielką radość dzieciom sprawiło obejrzenie z bliska wozu 
strażackiego oraz zapoznanie się z jego wyposażeniem. Spotkanie przebiegało w miłej i serdecznej atmosferze, za co bardzo dziękujemy.

 Zwiedzamy Uniejów   |   Marta Pajor
 W dniu 11 maja przedszkolaki z grupy V wybrały się na spacer po Uniejowie, w celu bliższego jego poznania. Przyglądając się 

mijanym budynkom, szukały umieszczonych na nich symboli narodowych oraz herbu naszego miasta. Zwiedziły nadwarciańskie bulwary, 
nowoczesny kompleks termalno-basenowy „Termy Uniejów”, średniowieczny zamek arcybiskupów gnieźnieńskich, park zamkowy 
Aleksandra Tolla, w którym wyznaczone są specjalne ścieżki idealne do spacerów. W parku przedszkolaki miały okazję zobaczyć pomnik 
Białej Damy, poznać różne rodzaje roślinności i zwierząt. Udało nam się spotkać wiewiórki oraz ptaki, które umiliły nam spacer swoim 
przepięknym śpiewem. Wracając do przedszkola wszyscy zgodnie przyznali, że nasze miasto jest wspaniałe.

 Spotkanie z dietetykiem   |   Karolina Bednarek, Ewa Urbaniak
 W ramach realizacji programu „Przedszkole Promujące Zdrowie” w roku szkolnym 2022/2023 podejmujemy wiele inicjatyw 

mających na celu promowanie zdrowego stylu życia poprzez zachęcanie rodziców, pracowników do większej aktywności fizycznej oraz 
propagowanie prawidłowych nawyków żywieniowych. 

 W celu podniesienia świadomości rodziców w zakresie zdrowego odżywiania w dniu 11 maja w budynku Miejskiego Przedszkola 
w Uniejowie podczas spotkania zostały przedstawione podstawowe zasady zdrowego odżywiania. Pani dietetyk wyjaśniła rodzicom, 
pracownikom, dlaczego należy w żywieniu ograniczyć spożycie słodyczy i słodkich napojów, a zwiększyć spożywanie owoców i warzyw. 
Uświadomiła również ważną rolę aktywności fizycznej w połączeniu ze zdrowym żywieniem. 

 Serdecznie dziękujemy pani dietetyk mgr Renacie Fijałkowskiej za interesujące spotkanie, wiele cennych wskazówek dotyczących 
zdrowego odżywiania oraz poświęcony czas.

 Światowy Dzień bez Tytoniu   |   Angelika Kurpik
 We współpracy z Powiatową Stacją Sanitarno-Epidemiologiczną w Poddębicach, w ramach programu „Czyste powietrze wokół nas”, 

w dniu 16 maja 2023 r. odbyło się spotkanie dzieci 6- letnich z okazji Światowego Dnia Bez Tytoniu, który przypada na 31 maja. Naszym 
gościem była Pani Marta Bukowska – pracownik Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej, która opowiedziała dzieciom o szkodliwych 
substancjach jakie zawierają papierosy, jak negatywnie papierosy wpływają na zdrowie, a także co to jest czynne i bierne palenie. Po 
pogadance dzieci przygotowały znak „zakaz palenia” oraz wzięły udział w quizie przygotowanym przez Panią Martę. Dzieci bardzo 
chętnie uczestniczyły w zajęciach. Na koniec otrzymały ulotki oraz upominki, za które Pani Marcie dziękujemy. Dziękujemy również za 
ciekawe zajęcia oraz za poświęcony nam czas.

>
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II Gminny Konkurs Chemiczno-Fizyczny 2023 Dzień Dziecka – Bajka profilaktyczna – Kopciuszek na sportowo 

 Młodzi uczniowie w murach Uniwersytetu Łódzkiego    |   Małgorzata Rybak, Magdalena Tylki
 W dniu 21.04.2023 r. grupa uczniów z klas V-VIII uczestniczyła w zajęciach organizowanych przez Uniwersytet Łódzki, w ramach 

XXII Festiwalu Nauki Techniki i Sztuki w Łodzi. Wycieczka rozpoczęła się od zwiedzania wystawy, „Co nowego u kryptogamów?”. 
Następnie uczniowie wzięli udział w zajęciach „Z mikroskopią elektronową za pan brat! Oraz w warsztatach „Piana z kasztana”, 
podczas których m.in. puszczaliśmy „bańki saponinowe”. Bardzo ciekawa była również prezentacja oraz pokaz pt. „Rośliny po zmroku”. 
Młodzi biolodzy odkrywali również przyrodę za pomocą kodów kreskowych DNA. Kto wie, czy za kilka lat nasi uczniowie nie staną 
się prawdziwymi studentami Uniwersytetu Łódzkiego.  

    
 Blisko natury…     |   Małgorzata Antoniak           
 Drugi tydzień maja rozpoczął się piękną pogodą i wyjazdem uczniów klasy 2a na wycieczkę do pobliskiej Fundacji „Pomerdało mi 

się” w Lekaszynie. Podczas pobytu nie zabrakło jazdy na koniu przy asekuracji Pani Magdaleny Popiel. Uczestnicy mieli możliwość 
skorzystania z placu zabaw, toru przeszkód wykonanego z kostek siana oraz po sportowych wyczynach mogli odpocząć na siennikach 
w stodole, a na zakończenie było pieczenie kiełbasek. Zajęcia przyrodnicze na farmie to żywa lekcja o zwierzętach.

 Dzień Dziecka – Bajka profilaktyczna „Kopciuszek na sportowo”   |   Anna Komodzińska
 Z okazji Dnia Dziecka w Szkole Podstawowej w Uniejowie odbył się spektakl pt. „Kopciuszek na sportowo”. Grupa nauczycieli 

wcieliła się w bajkowe role: Kopciuszek – Karolina Marosik, Książę – Tomasz Bartosik, Macocha – Anna Komodzińska, Córki – Monika 
Jabłońska, Magdalena Tylki, Giermek – Sebastian Napieraj, Król – Szymon Bugajak.  

 Bajka wprowadziła zebranych w dobry i wesoły nastrój, występ uświetniły piękne i zabawne kreacje aktorów, a rolę dj-a sprawowała 
Magdalena Derlacz. 

  Mamy nadzieję, że dzieci zapamiętają morał bajki, który brzmi: „Kto dużo ćwiczy i książki chętnie czyta, ten będzie zawsze zdrów 
i … kwita!”                                                                                                                                                   

 Konkursy

 Powiatowy Turniej BRD    |   Elżbieta Bartnik       
 W Szkole Podstawowej w Poddębicach odbyły się eliminacje powiatowe Ogólnopolskiego Turnieju Bezpieczeństwa w Ruchu 

Drogowym. Naszą szkołę w II grupie reprezentowali: Aleksandra Wójcik, Antoni Jeżka i Igor Marosik, który nie popełnił żadnego 
błędu na torze przeszkód – wielkie brawa. 

 II Gminny Konkurs Biologiczno-Geograficzny dla uczniów klas VII i VIII    |   Małgorzata Rybak, Renata Pełka
 20.04.2023 r., tym razem w Uniejowie, odbył się Gminny Konkurs Biologiczno-Geograficzny dla klas VII i VIII, do którego 

przystąpiło 16 uczestników. Klasę VII naszej szkoły reprezentowali uczniowie: Julia Będziechowska i Łucja Wolak, natomiast klasy 
VIII: Daria Pająk, Dominik Patora, Julia Kolasa, Julia Szymczak, Maja Kołuda, Martyna Kaźmierczak. 

 A oto wyniki konkursu: klasy VII – I miejsce: Julia Będziechowska, Łucja Wolak – SP Uniejów; II miejsce: Nina Górka, Błażej Pietrzak 
– SP Wilamów; klasy VIII – I miejsce: Wiktoria Hajbura, Marcel, Szczepuła – SP Wielenin; II miejsce: Julia Kolasa, Julia Szymczak – SP 
Uniejów; III miejsce: Daria Pająk, Malwina Kaźmierczak – SP Uniejów.     

Wyniki Festiwalu Piosenki Patriotycznej i Harcerskiej    |   Małgorzata Antoniak, Renata Białek      
 Z początkiem kwietnia 2 Drużyna Harcerska „Błękitna 12” wzięła udziału w 32. Festiwalu Piosenki Patriotycznej i Harcerskiej 

„Zielona Nuta” w Tomaszowie Mazowieckim. W konkursie wzięło udział około 40 drużyn i solistów w czterech kategoriach wiekowych. 
Reprezentantki drużyny „Błękitna 12” – dh. Basia Troczyńska, dh. Danusia Troczyńska, dh. Oliwia Graczyk, dh. Oliwia Kwiatkowska 
oraz dh. Eliza Wojtczak mogą poszczycić się zajęciem I miejsca w kategorii zespół oraz solowymi wyróżnieniami. Równie ważnym 

>

Szkoła Podstawowa w Uniejowie

lub oryginalny pomysł. Docenią każdą inicjatywę, tym bardziej, im więcej pracy w nią włożymy. W tym wyjątkowym dniu, w naszym 
przedszkolu dla maluchów przygotowano wiele atrakcji. Dzieci aktywnie spędziły czas na świeżym powietrzu. Były zabawy przy muzyce  
i „Spartakiada sportowa”. W salach czekał na nie słodki poczęstunek i upominki. 

 W dniu 06 czerwca odbyła się świetna impreza zorganizowana przez rodziców, którzy jak zwykle nie zawiedli swoich pociech. 
Tuż po śniadaniu dzieci z wszystkich grup zebrały się w ogrodzie przedszkolnym, by przenieść się w świat fantazji. Pod parasolami na 
dzieci czekało studium tatuażu i ozdabiane twarzy. Ogromną atrakcją były zabawy z animatorami przy najbardziej znanych dziecięcych 
przebojach. Jednak najbardziej ekscytujące były „dmuchańce”. Wszystkie przedszkolaki bawiły się wspaniale i były radosne, bo każdy 
maluch zapamięta na zawsze nie zabawki i modne gadżety, a kreatywny czas spędzony z rówieśnikami. Nie zabrakło również słodkich 
przekąsek, stoiska z owocami i napojami. Oczywiście dzieci otrzymały także najserdeczniejsze życzenia, aby spełniły się wszystkie 
marzenia oraz by uśmiech i dobry humor towarzyszył im każdego dnia. I choć przedszkolaki codziennie otrzymują wiele miłości i serca 
od rodzin, i nauczycieli w tym czasie czuły się naprawdę wyjątkowo, uśmiech nikomu nie schodził z twarzy. 

 Dzień pełen wrażeń szybko się skończył, ale mamy nadzieję, że na zawsze pozostanie w pamięci przedszkolaków jako miłe i radosne 
wspomnienie. 

 Bardzo dziękujemy wszystkim rodzicom za pomoc, szczególnie Radzie Rodziców za włożony ogromny wkład w przygotowanie 
uroczystości, aby ten dzień był jeszcze bardziej wyjątkowy.

 Zdrowe zęby mamy, bo o nie dbamy   |   Marta Pajor, Monika Woźniak
 7 czerwca odbyło się w naszym przedszkolu spotkanie z panią stomatolog, Małgorzatą Król-Wappa. Głównym celem spotkania było 

uświadomienie przedszkolakom konieczności dbania o higienę jamy ustnej, zmniejszenie obawy wśród dzieci przed wizytą w gabinecie 
stomatologicznym, a także uświadomienie wpływu zdrowego i niezdrowego odżywiania na nasze zęby. Przedszkolaki z ogromnym 
zaciekawieniem wysłuchały na początek opowiadania pt. „Zęby” Wojciecha Grajkowskiego, po którym odpowiedziały na pytania 
dotyczące jego treści. Następnie Pani Małgorzata opowiedziała o swoim zawodzie, stroju stomatologa, pokazała narzędzia niezbędne 
w pracy i omówiła do czego służą. Podczas spotkania przedszkolaki z zaciekawieniem wysłuchały pogadanki na temat właściwej higieny 
jamy ustnej. Ponadto dowiedziały się co to jest próchnica, dlaczego psują się zęby oraz jak należy prawidłowo je czyścić. Ogromną 
atrakcją były ćwiczenia praktyczne na eksponacie sztucznej szczęki. Dzieci przyglądały się czynnościom wykonywanym przez panią 
stomatolog, a następnie według jej wskazówek naśladowały szczotkowanie zębów. Pani Małgorzata przypomniała również dzieciom 
o potrzebie wizyt kontrolnych u stomatologa, a także o konieczności właściwego odżywiania się: spożywania warzyw, owoców  
i produktów mlecznych, które są zdrowe dla naszych zębów oraz unikania słodyczy, które powodują próchnicę. 

 Były to niezwykłe spotkanie, które wzbogaciło wiedzę przedszkolaków na temat dbałości o piękny i zdrowy uśmiech.
 Serdecznie dziękujemy Pani Małgorzacie za miłe spotkanie, poświęcony nam czas, wspaniałą atmosferę, jak również upominki dla 

przedszkolaków.  

Edukacja nie przy tablicy…

 Czytamy przedszkolakom     |   Magdalena Tylki                      
 13.04.2023 r. uczniowie klasy 5b odwiedzili młodszych kolegów i koleżanki w Miejskim Przedszkolu w Uniejowie, którym czytali 

wiersze, krótkie opowiadania m.in.: J. Tuwima, J. Brzechwy, M. Konopnickiej. Na zakończenie zostaliśmy zaproszeni do wspólnej 
tanecznej zabawy oraz na słodki poczęstunek. Dziękujemy za fantastyczne przyjęcie i super zabawę.

 Tropimy skrywaną tajemnicę     |   pwd. Małgorzata Antoniak   
 W piątkowe popołudnie, 14.04.2023 r. 3GZ Krasnonutki wraz z instruktorami wybrała się do kina „Górnik” w Łęczycy na film pt. 

„Szkoła magicznych zwierząt”. Celem wyjazdu było kształtowanie wrażliwości estetycznej poprzez odbiór sztuki filmowej, rozumienie 
wartości, takich jak: prawda, współpraca, przyjaźń.

 Klasa IV a z wizytą w bibliotece     |   Agnieszka Pajor   
 14.04.2023 r. klasa IV a, po raz drugi, odwiedziła Bibliotekę Miejską. Tam spotkaliśmy się z panią Marią Pastwińską, która wprowadziła 

nas w tajniki wycinanki łowickiej. Ostatecznie każdy „coś” wyciął. Najgorsze, że pani wychowawczyni wywiesiła nasze „dzieła” w klasie. 
Stroją nasze okna, w sali 306. Na pewno wśród nas będą artyści i jeszcze nie raz spotkamy się z panią Marią.

 „Iskry Niepodległej”    |   Magdalena Tylki
 17.04.2023 r. uczniowie kl. V b obejrzeli mobilny spektakl „Iskry Niepodległej”. Za pomocą nowoczesnych technologii wizualnych 

można było zobaczyć historie wybitnych Polek i Polaków z ostatnich stu lat, których cechą wspólną była chęć zmieniania świata. 
Przedstawione zostały osiągnięcia podróżników, sportowców i twórców kultury, wybitnych działaczy społecznych i naukowców, 
których odkrycia zmieniły świat. 
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napisali testy o stypendium Burmistrza w nowej formule. Testy były dobrowolne, zawierały zadania z następujących przedmiotów: 
j. polski, j. angielski, matematyka, przyroda, biologia, geografia, fizyka, chemia, historia.  Ułożył je zespół nauczycieli, powołany ze 
wszystkich trzech szkół, który również komisyjne sprawdzi prace uczniów i wyłoni laureatów. Stypendia zostaną też przydzielone 
trzecioklasistom i ósmoklasistom na podstawie wyników egzaminów zewnętrznych    

Wycieczki – biwaki – rajdy

 I Rajd Ósmoklasistów    |    Renata Pełka, Ewa Trzmielewska           
 15 kwietnia 2023 r. uczniowie klas ósmych Szkoły Podstawowej w Uniejowie wzięli udział w I Rajdzie Ósmoklasisty organizowanym 

przez PTTK Łęczyca. Po raz pierwszy rajd odbył się tylko dla uczniów najstarszych klas szkoły podstawowej. Start i meta rajdu miały 
miejsce w Grotnikach, a cała ponad 10-kilometrowa trasa prowadziła przez lasy Nadleśnictwa Grotniki. Wśród pięknych terenów 
rozgrywane były konkursy wiedzowe i sprawnościowe. Wszyscy wrócili zadowoleni i po raz kolejny z pucharem za zajęte I miejsce.

 Wycieczka klas V – Kotlina Kłodzka     |    Karolina Marosik     
 10 maja 2023 r. uczniowie klas V, pod opieką swoich wychowawczyń oraz pani pedagog, wyruszyli na długo oczekiwaną wycieczkę 

trzydniową. Kierunek, jaki sobie obraliśmy, to Kotlina Kłodzka.
 Pełni wrażeń, bogatsi o zdobytą wiedzę i zachwyceni pięknem ojczystej ziemi wróciliśmy cali i zdrowi do domów.

 Kraków – Wieliczka – Zakopane     |    Mirosława Wiśniewska         
 W dniach 17-19 maja 2023 r. uczniowie klas 6 a, 6 b i 7 a uczestniczyli w trzydniowej wycieczce Kraków-Wieliczka-Zakopane. 

Zwiedzili również ruiny zamku w Olsztynie i Ogrodzieńcu pod Częstochową. Opiekę sprawowały wychowawczynie: Joanna Pawlak, 
Małgorzata Rybak i Mirosława Wiśniewska.

    
 Tatry i Pieniny na zakończenie szkoły    |    Rafał Wincenciak    
 31 maja 2023 r. klasy ósme wyjechały na ostatnią wspólną wycieczkę w góry do Zakopanego. Zwiedziliśmy Wielką Krokiew, 

wjechaliśmy na Gubałówkę, podziwialiśmy panoramę Tatr, odwiedziliśmy urokliwy cmentarz na Pęksowym Brzysku. Punktem 
obowiązkowym był również spacer po Krupówkach, a później oglądaliśmy perełkę architektury podhalańskiej – drewniany kościółek 
na Jaszczurówce. Drugiego dnia wyruszyliśmy na szlak do Morskiego Oka. Ostatni dzień stanowił wyjazd w Pieniny, rejs statkiem po 
Zalewie Czorsztyńskim, spacer do wąwozu Homole i pożegnanie z górami.

 Nasza pierwsza dwudniowa wycieczka… do Wrocławia    |     Agnieszka Pajor
 W dniach 2-3 czerwca 2023 r. klasy IV a, IV b, IV c były na wspaniałej wycieczce we Wrocławiu. Pierwszym punktem programu była 

Panorama Racławicka. Później udaliśmy się na Ostrów Tumski – znaną wszystkim urokliwą wrocławską wyspę. Kolejnym punktem był 
rynek tego miasta – przepiękna Starówka i niesamowity późnogotycki Ratusz. Dużą atrakcją dla nas był skarbiec. Na koniec dwudniowej 
wycieczki zwiedzaliśmy Kłodzko, stare miasto. 

 XLII Zlot do Środka Polski    |    Emilia Ilska, kl. IV b
 13 maja 2023 r. wyruszyliśmy na kolejny rajd organizowany przez PTTK Ziemi Łęczyckiej do samego centrum Polski, czyli do 

miejscowości Piątek. Wzięli w nim udział uczniowie klas ósmych, siódmej, szóstej, czwartej oraz absolwenci naszej szkoły. Opiekę 
sprawowały panie Renata Pełka i Ewa Trzmielewska.  

Małe Góry-Wielka Historia, czyli słów kilka o wycieczce    |    Alicja Własny    
 W dniach 5-7 czerwca 2023 r. pięćdziesięcioosobowa grupa uczniów ze szkół w naszej gminie przebywała na wycieczce w Górach 

Świętokrzyskich. Wycieczka była nagrodą za najlepsze wyniki w konkursach wiedzowych i sportowych. W programie zwiedzania 
mieliśmy m.in.: Zagnańsk, Kielce i Łysą Górę. Opiekę nad uczniami sprawowali nauczyciele: Jolanta Wieczorek, Agnieszka Kaczmarek, 
Alicja Własny, Agata Górka.
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Gminne Indywidualne Biegi Przełajowe  

wydarzeniem dla zuchów i harcerzy działających przy Szkole Podstawowej w Uniejowie z 2DH „Błękitna 12” oraz 3 Gromady Zuchowej 
„Krasnonutki” był udział w 30., jubileuszowym Festiwalu Piosenki Zuchowej i Harcerskiej 21 kwietnia 2023 r. w Stemplewie.  

 W kategorii zespołowej nagrodzeni zostali: 3GZ Krasnonutki – II miejsce; 2DH Błękitna 12 – III miejsce. Drugie miejsce indywidualnie 
wyśpiewała Helena Niedźwiecka z 3 GZ Krasnonutki, duet – dh. Eliza Wojtczak i dh. Natalia Warych – z akompaniamentem gitar – 
zdobyły I miejsce.  

    
 XVII Gminny Konkurs Recytatorski     |   Monika Jabłońska                           
 24 kwietnia 2023 r. w Szkole Podstawowej im. płk. pil. Szczepana Ścibiora w Wieleninie odbył się XVII Gminny Konkurs Recytatorski 

„Mój dom, moja rodzina”. Naszą szkołę reprezentowało 14 uczniów w trzech kategoriach wiekowych. 
 Najlepsze wyniki uzyskali: w pierwszej kategorii wiekowej kl. I-III: I miejsce – Adam Ziarkowski, III miejsce – Jakub Smulik. W drugiej 

kategorii wiekowej kl. IV-VI: II miejsce – Aleksandra Wójcik. W trzeciej kategorii wiekowej kl. VII-VIII: I miejsce – Zuzanna Pacholczyk, 
II miejsce – Malwina Kaźmierczak.           

 Gminny Konkurs Przyrodniczo-Ekologiczny      |   Małgorzata Rybak         
 25 kwietnia 2023 r. w Szkole Podstawowej w Wilamowie odbył się po raz dziewiąty Gminny Konkurs Przyrodniczo-Ekologiczny. 

Czwartoklasiści mieli okazję sprawdzić swoją wiedzę na temat problemów i sposobów ochrony środowiska, a także właściwego 
postępowania z odpadami. Naszą podstawówkę reprezentowali uczniowie: Magdalena Dzieran, Natalia Walczykowska i Adrian 
Jabłoński z klasy 4c oraz Michalina Kujawa z klasy 4a. A oto jak wypadli nasi kolejni ekologowie: II miejsce – Magdalena Dzieran, III 
miejsce – Michalina Kujawa, wyróżnienie – Natalia Walczykowska.

 Drugi Gminny Konkurs Chemiczno-Fizyczny      |   Ewa Trzmielewska, Piotr Nowak      
 26 kwietnia 2023 r. po raz drugi uczniowie ze szkół naszej gminy mogli wziąć udział w konkursie chemiczno-fizycznym. Do konkursu 

przystąpiło 14 uczniów klas VII i VIII ze szkół podstawowych w: Uniejowie, Wieleninie i Wilamowie. Na rozwiązanie zadań  testowych 
i rachunkowych mieli 60 minut, pracowali w parach. Nagrodą za pierwsze miejsca była trzydniowa wycieczka. 

 Nagrodzeni uczniowie: w klasach VII: I miejsce – Nina Górka, Oliwia Walczak – SP Wilamów; w klasach VIII: I miejsce – Julia Kolasa, 
Kinga Jałkiewicz – SP Uniejów; II miejsce: Marta Kowalska, Aleksandra Nowakowska – SP Uniejów; III miejsce:  Cynthia Karcz, Jakub 
Kazimierski – SP Wielenin.

 Gminne Indywidualne Biegi Przełajowe     |   Karolina Marosik                    
 Biegi przełajowe odbyły się na boiskach szkolnych przy szkole w Uniejowie. Uczniowie walczyli w kategoriach wiekowych: 5-8 

klasy (dziewczęta i chłopcy). Zawody przeprowadzili i sędziowali nauczyciele SP Uniejów: Magdalena Tylki, Tomasz Bartosik, Karolina 
Marosik. Udział wzięło niespełna 90 zawodniczek i zawodników ze szkół podstawowych z gminy Uniejów w: Wieleninie, Wilamowie  
i Uniejowie. Gminne Indywidualne Biegi Przełajowe, w ramach Biegów Rekreacyjnych „Do Gorących Źródeł”,  mają na celu propagowanie, 
upowszechnianie aktywnego spędzania czasu wolnego i zdrowego celu życia.

„Żaden dzień się nie powtórzy”   |   Agnieszka Krzesłowska
XVI Konkurs Literacki Talent – Wisława Szymborska – Patronka Roku 2023.
 8 maja 2023 r. w Starostwie Powiatowym w Poddębicach odbył się finał XVI Konkursu Literackiego Talent „Żaden dzień się 

nie powtórzy” – Wisława Szymborska – Patronka Roku 2023, zorganizowanego przez Centrum Rozwoju Edukacji Województwa 
Łódzkiego i Bibliotekę Pedagogiczną w Sieradzu, Filię w Poddębicach, skierowany do uczniów klas: IV-VI, VII-VIII i uczniów szkół 
ponadpodstawowych z terenu powiatu poddębickiego. Ogółem 13 uczniów z kl. IV-VIII wzięło udział w/w konkursie pod kierunkiem: 
p. Agnieszki Kaczmarek, p. Alicji Własny, p. Agnieszki Krzesłowskiej. 

 Nagrody zdobyły: I miejsce – Patrycja Drzewoszewska – kl. V b; II miejsce – Zuzanna Pacholczyk – kl. VIII b, wyróżnienie – Agata 
Wolak – kl. V b.

 9 maja 2023 r. odwiedziła naszą szkołę pani Dorota Więckowska – radna Sejmiku Województwa Łódzkiego, która razem z panem 
Dyrektorem Piotrem Kozłowskim wręczyła 10 uczniom dyplomy i upominki za wzięcie udziału  w/w konkursie. Gratulujemy i życzymy 
wielu sukcesów literackich! 

 Powiatowe Potyczki Matematyczne    |   Jolanta Wieczorek
 10 maja 2023 r. w Poddębicach odbyły się Powiatowe Potyczki Matematyczne. Do konkursu przystąpiło około 60 uczniów ze szkół 

podstawowych, w tym również uczniowie naszej szkoły: Maria Matuszewska (IV b), Marcel Kwieciński (V c), Oliwia Kwiatkowska (VI a), 
Liliana Spławska-Wiatr (VI c), Mateusz Adamczyk (VI c), Kacper Pizulski (VII a), Julia Kolasa (VIII b), Dominik Patora (VIII a). Uczniowie 
rozwiązywali zadania o różnym stopniu trudności w zależności od kategorii wiekowej. 

 Zwycięzcami konkursu z naszej szkoły zostali: I miejsce – Marcel Kwieciński, Liliana Spławska-Wiatr; II miejsce – Mateusz 
Adamczyk; III miejsce – Maria Matuszewska i Kacper Pizulski. Marcel Kwieciński i Liliana Spławska-Wiatr zakwalifikowali się do etapu 
międzypowiatowego, który odbył się 6 czerwca w SP nr 5 w Łasku.

 Testy o stypendium Burmistrza    |   Agnieszka Kaczmarek
 22 maja br. po raz drugi uczniowie naszej szkoły (115 uczniów z klas IV-VII) oraz szkół podstawowych z Wielenina i Wilamowa 

>
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Inscenizacja baśni „Śpiąca królewna”  Zwiedzanie skansenu w Kłóbce

Podczas pobytu przedszkolaki miały możliwość nakarmić marchewkami osiołki – Piotrusia i Basię. Osiołkom marchewki bardzo 
smakowały. Potem udaliśmy się do bardzo milutkich alpak. Każde dziecko dostało miseczkę z karmą, którą zwierzątka zjadały ze 
smakiem. Głaskaliśmy krowę – Tynkę. Dzieci skorzystały także z przejażdżki na koniu pod opieką właścicieli. Spędziliśmy również 
miło czas na placu zabaw i mogliśmy skosztować słodkości przygotowanych przez gospodarzy. Ostatnim punktem było ognisko  
z kiełbaskami, które bardzo dzieciom smakowały. Z wycieczki dzieci wróciły bardzo zadowolone. 

Dziękujemy bardzo Panu Tomaszowi i Pani Magdalenie za zaproszenie i miło spędzony czas.

Wspomnienie   |   Barbara Nowak
To już 29 lat odkąd nasza szkoła nosi imię płk. pl. Szczepana Ścibiora. W tym roku wychowawcy w swoich klasach przeprowadzili 

pogadanki, przedstawili prezentacje o naszym patronie, przybliżając jego bohaterską sylwetkę. Na krótkim spotkaniu całej szkoły 
wszyscy oddali mu cześć śpiewając ,,Marsz Lotników”- hymn naszej szkoły, a delegacja uczniów wszystkich klas złożyła kwiaty przed 
tablicą pamiątkową. Cześć Jego Pamięci.

„Bawimy się w teatr”   |   Beata Czerwińska
Dzieci lubią bawić się w teatr. Chyba każda dziewczynka marzy o roli księżniczki lub wróżki, a chłopiec chciałby być dzielnym 

rycerzem, księciem lub strażakiem. Dlatego właśnie dzień 29 maja to wyjątkowy dzień dla uczniów klasy 2. Po wielu dniach 
przygotowań pokazaliśmy szkolnym kolegom inscenizację baśni pt. „Śpiąca królewna”. W bohaterów baśni wcieliły się nie tylko dzieci, 
ale również rodzice. Rolę maleńkiej królewny zagrała roczna Nikola Cnotalska, siostrzyczka Kornelii Szafarz, która z kolei wspaniale 
odegrała rolę dorosłej już królewny. Parę królewską z wielką gracją zagrały panie Wioleta Michalak i Aleksandra Kostrzyńska, dobre 
wróżki to znakomicie zapowiadające się aktorki:  Nadia Michalak, Anna Olejniczak  i Lena Wawrzyńska, rolę złej wróżki brawurowo 
zagrała pani Monika Świątek. Staruszka zielarka, która na wszystko ma radę to pani Anna Malinowska, a sympatyczna staruszka 
prządka to pani Magdalena Sierankowska, w rolę księcia wcielił się z powodzeniem Maksymilian Wojtasiak, dostojnym gościem pary 
królewskiej został Szymon Malinowski, a postać staruszka odważnie zagrała pani Ewelina Wawrzyńska. W roli narratora doskonale 
pokazał się Hubert Świątek. Reżyseria, scenariusz i scenografia przypadły w udziale Beacie Czerwińskiej. 

Przedstawienie bardzo się podobało. Świadczyły o tym gromkie brawa widowni, gratulacje pani dyrektor oraz pozytywne opinie 
widzów. Największą jednak wartością tego wydarzenia jest wspólnie spędzony czas i to, że razem potrafimy czegoś dokonać, a przy 
tym świetnie się bawimy, integrujemy i lepiej poznajemy. Miło więc było po przedstawieniu usiąść przy herbatce, porozmawiać   
i podzielić się wrażeniami. Była też okazja złożyć życzenia mamom z okazji ich święta, podarować własnoręcznie zrobione laurki i dać 
krótki koncert ulubionych piosenek. To był dzień, który długo będziemy wspominać.

                                                                                  

Zwiedzamy skansen w Kłóbce   |   Beata Czerwińska
Dzień 27 kwietnia klasy 1-4 spędziły na wycieczce w Kłóbce. Jest to malownicza, położona wśród lasów i pagórków miejscowość 

w województwie kujawsko-pomorskim. Znajduje się tam skansen ziemi kujawskiej i dobrzyńskiej. Jak za dotknięciem czarodziejskiej 
różdżki nagle znaleźliśmy się w innym świecie – w świecie, którego dzieci nie znały. Zajrzeliśmy do chłopskiej chałupy z XVIII wieku 
i zobaczyliśmy jak jej mieszkańcy  żyli, jak pracowali i jak spędzali czas wolny. Zajrzeliśmy do olejarni i zobaczyliśmy jak dawniej 
wytłaczano olej z nasion lnu. Niezwykłą frajdą dla dzieci i opiekunek było również  samodzielne ubicie w kierzance masełka, które 
potem degustowaliśmy z chlebkiem. Zajrzeliśmy do strażnicy wiejskiej i obejrzeliśmy zabytkowy strażacki wóz. Odwiedziliśmy kuźnię 
– miejsce pracy kowala, stary kościółek i dawną polską szkołę. Duże zainteresowanie wzbudziło wyposażenie klas i przybory szkolne. 
Dzieci zdziwił widok „oślej ławki” i rozsypanego w kącie grochu, na którym musieli za karę klęczeć niegrzeczni uczniowie. Dzieciom 
bardzo się to spodobało i wszystkie chciały trochę poklęczeć. Na koniec zajrzeliśmy do szlacheckiego dworku, który tak bardzo różnił 
się od chłopskich izb. Królował tam bowiem luksus i przepych. Dwór był niegdyś siedzibą zasłużonego dla Polski rodu Orpiszewskich. 
Kłóbka znajduje się ok. 60 km od Uniejowa. Jeśli więc ktoś lubi takie klimaty i chciałby na chwilę przenieść się w inną rzeczywistość, 
to jest to fajny pomysł na niedzielne popołudnie. Polecamy.
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Światowy Dzień Ziemi   |   Beata Czerwińska, Barbara Nowak
Wszyscy wiemy, że dzisiejszy świat niesie ogromne zagrożenia dla naszego środowiska. Jakie działania podejmować, żeby ochronić 

zwierzęta, rośliny i najbliższe otoczenie? Uczniowie klasy II i I, wspomagani grupą uczniów z klasy VIII, w dniu poprzedzającym Dzień 
Ziemi, czyli 21 kwietnia, zaprezentowali piosenki i wiersze o tym, co należy zrobić, żeby zapobiegać degradacji środowiska. Apel był 
wzbogacony o prezentację przygotowaną przez panią Beatę Czerwińską. Zdjęcia pokazywały niszczycielskie działanie człowieka, 
które wzbudziły u uczniów duże oburzenie na to jak człowiek potrafi zniszczyć przyrodę. Apel zakończył się deklaracją uczniów 
mówiącą o tym, że nigdy nie zaśmiecą środowiska, nie skrzywdzą zwierzęcia i będą oszczędzali wodę. Obietnicę podpisali uczniowie 
i nauczyciele.

Gminny Konkurs Matematyczny klas 3   |   Daniela Kwiatosińska
We wtorek, 9 maja 2023 r. odbył się Gminny Konkurs Matematyczny klas 3 w Szkole Podstawowej w Wilamowie. Uczniowie 

zmierzyli się z zadaniami nie tylko matematycznymi, ale także łamigłówkami na logiczne myślenie. Dumnymi reprezentantami SP 
Wielenin była trójka: Joanna Gdańska, Maksymilian Kujawiak i Wojciech Miśkiewicz. 

Pierwsze miejsce zajęła Joanna Gdańska, drugie Maksymilian Kujawiak, natomiast Wojciech Miśkiewicz uplasował się tuż za 
podium. 

Z tego miejsca chcielibyśmy pogratulować wszystkim uczestnikom i laureatom konkursu, którym oczywiście życzmy dalszych 
sukcesów!

                                                                                         
W maju modlimy się do Matki Bożej    |   Beata Maciejewska
Maj to miesiąc poświęcony szczególnej czci dla Maryi, Matki Pana Jezusa i naszej. Modlimy się w kościołach, przy kapliczkach  

i krzyżach. Są też tacy, którzy regularnie klękają do modlitwy w rodzinach. Klasy pierwsza i druga na lekcji religii odbyły wycieczkę 
po okolicy w poszukiwaniu oznak wiary i tradycji przodków. W pobliżu szkoły, na rozstajach dróg, jest krzyż, na prywatnej posesji  
i przy plebanii znajdują się figury Matki Bożej. W Wieleninie odnaleźliśmy kilka przydomowych, zadbanych krzyży i kapliczek. Dzieci 
w każdym z tych miejsc dowiedziały się, dlaczego Polacy otaczają czcią Maryję, czego widocznym dowodem są owe kapliczki. 
Głównie jest to związane z dziękczynieniem za opiekę dla mieszkańców, czasami za ocalenie z jakiegoś nieszczęścia. Uczniowie 
modlili się fragmentami Litanii Loretańskiej, polecając Matce Bożej swoje rodziny i sprawy, a po wycieczce rysowali miejsca modlitwy. 
W związku z nawiedzeniem naszej Parafii przez kopię Jasnogórskiej Ikony Maryi dzieci postanowiły wykonać kapliczki, by były 
znakiem obecności Matki Jezusa wśród nas. Później będą na dłużej przypominały o tej niecodziennej wizycie w ich rodzinach. Przy 
pomocy rodziców, rodzeństwa i innych domowników powstały bardzo pomysłowe, piękne kapliczki, zdobione kwiatami i mieniące się 
światełkami. Można było podziwiać je na szkolnej wystawie i na stronie internetowej szkoły. Do najmłodszych dzieci dołączyli chętni 
uczniowie z klasy V. Wszyscy autorzy kapliczek za twórcze pomysły otrzymali oceny celujące i słodkie upominki.

Gminny Konkurs Języka Angielskiego   |   Martyna Janiak
Gminny Konkurs Języka Angielskiego odbył się w poniedziałek, 8 maja. Naszą szkołę reprezentowało sześcioro uczestników: Antonia 

Kawecka, Natalia Madalińska, Maja Pawlak, Maksymilian Okrasa, Natally Kawecka oraz Klaudia Wojtasiak. Natally Kawecka zdobyła 
drugie miejsce w kategorii klas VIII, natomiast Maksymilian Okrasa uplasował się tuż za podium w kategorii klas VIII. 

Serdecznie gratulujemy wszystkim uczestnikom i laureatom konkursu i życzymy wielu sukcesów.

Wycieczka 6-latków do Lekaszyna     |   Alicja Gapsa, Maciej Klata
Dnia 25 kwietnia grupa 6- latków wraz z opiekunami – A. Gapsą i M. Klatą udały się do Lekaszyna, gdzie znajduje się założona przez 

p. Popielów ,,Fundacja Pomerdało mi się”.

Szkoła Podstawowa w Wieleninie
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XVII Gminny Konkurs Recytatorski

                                                                                        
Projekty

Uniwersytet dzieci w klasie     |     Joanna Wójcik       
 „Mali matematycy. Gdzie kryje się matematyka?” – pod 

takim hasłem klasa II c realizowała zadania w kolejnej edycji 
programu edukacyjnego „Uniwersytet Dzieci w Klasie”. 
Głównym założeniem projektu było rozwijanie potencjału 
twórczego i intelektualnego dzieci, aby korzystały w peł-
ni ze swoich talentów, wiedzy i możliwości, rozumiały 
otaczający świat i potrafiły w nim działać. A w trzeciej klasie 
ponownie będziemy zdobywać wiedzę we współpracy  
z Uniwersytetem Dzieci.
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Uczniowie klas I – III podczas występu z okazji Dnia Mamy i Taty Laureaci Gminnego Konkursu Języka Angielskiego 

Wiwat maj, trzeci maj!   |   Joanna Binkiewicz
W przeddzień długiego majowego weekendu uczniowie klasy siódmej wystąpili w apelu poświęconym rocznicy uchwalenia 

Konstytucji 3 maja. W pierwszej ze scenek zadowolone z wolnego dnia dziewczęta zastanawiały się, jakie właściwie święto 
obchodzone jest 3 maja. Wówczas pojawił się król Stanisław August Poniatowski. Zbulwersowany niewiedzą dziewcząt władca zabrał 
je w podróż w czasie. Przenieśli się na salę obrad Sejmu Wielkiego. Dziewczęta – a wraz z nimi cała publiczność – poznały poglądy 
zwolenników reform oraz ich przeciwników, a także postulaty wnoszone przez mieszczan. Uczestniczyły również w zaprzysiężeniu 
przez króla Konstytucji 3 maja. Po powrocie do współczesności wiedziały już doskonale, jak ważne wydarzenie upamiętnia to majowe 
święto narodowe.

Całość występu siódmoklasistów przeplatana była piosenkami patriotycznymi, zarówno tradycyjnymi, znanymi od dziesięcioleci, 
jak i współczesnymi.

Patriotyczny biwak w Wilamowie   |   Wioleta Pietrzykowska
28 i 29 kwietnia odbył się biwak 7 Drużyny Harcerskiej „Wilamowskie Orły” i 4 Gromady Zuchowej „Wilamowskie Skrzaty”  

w naszej szkole. Tematem przewodnim biwaku był, w związku ze zbliżającym się świętem 3 Maja, patriotyzm i kraj, w którym żyjemy 
– Polska. Zaraz po apelu rozpoczynającym biwak uczestnicy, podzieleni na 6 zastępów, przystąpili do biegu harcerskiego. Bieg składał 
się z 7 punktów, na którym zuchy i harcerze mieli do wykonania różne zadania związane z naszą Ojczyzną. Poznali Legendy związane 
z Polską, uczyli się krakowiaka, dekorowali ciasteczka na biało-czerwono, układali w całość i kolorowali patriotyczne rysunki, poznali 
biografię Walentego Parczewskiego (bohatera drużyny „Wilamowskie Orły”), tworzyli swój herb z drewna oraz wykonywali biało-
czerwone serca z bibuły. Wszyscy pięknie pracowali i wspaniale się bawili, ale szczególnie wyróżniły się dwa zastępy, które zostały 
nagrodzone. Po kolacji przyszedł czas na zabawę i wygłupy podczas dyskoteki.

Ten wieczór był szczególnie ważny dla: Nikoli Czwajdy, Weroniki Jarnot, Julii Pajor, Lilianny Szymczak, Oli Mruk, Adama Mruka, 
Alana Kubaszewskiego, Igora Grędy, Wiktora Grzelaka, Bryana Palki oraz Nikodema Bamberskiego, gdyż złożyli Obietnicę Zuchową 
i otrzymali znaczki zucha. 

Tego wieczoru odbyło się również Przyrzeczenie Harcerskie Nikoli Dembowskiej, Oli Skiery, Amelii Wrąbel, Wiktorii Florkowskiej, 
Bartka Walczaka, Wiktora Groberka, Alana Mruka, Igora Pacholczyka, Igora Winkowskiego i Szymona Chmielewicza, którzy otrzymali 
krzyże harcerskie. Obietnica i przyrzeczenie poprzedzone były wieloma trudnymi zadaniami. Trud, wysiłek, a nawet strach podczas 
wykonywania tych zadań wynagrodzony został tortem niespodzianką, który upiekła druhna Sylwia Wrąbel dla wszystkich uczestników 
biwaku. Tym miłym, słodkim akcentem zakończyliśmy dzień pierwszy naszej harcerskiej przygody.

Następnego dnia, po zaprawie porannej i wspólnym śniadaniu, przyszedł czas na porządki. Po wysprzątaniu szkoły udaliśmy się 
na boisko szkolne, gdzie wspaniale się bawiliśmy podczas gier i zabaw sportowych. Następnie wróciliśmy do budynku szkoły, by 
zakończyć biwak „iskierką przyjaźni”. Podczas biwaku harcerze rozpoczęli zdobywanie sprawności „Młody obywatel”. Zuchy natomiast 
osiągały sprawność „Znawca legend”.

Tydzień zdrowia    |   Izabela Wróbel, Anna Gazda
Zdrowie w naszej szkole jest bardzo ważnym tematem, którym zajmujemy się już od wielu lat. W tym roku, w czasie tygodnia 

poświęconego zdrowiu odbył się dzień zdrowych przekąsek, ćwiczenia z elementami jogi, a także dzień bez hałasu.
Dzień zdrowych przekąsek polegał na przygotowaniu zdrowej przekąski dla wylosowanej wcześniej klasy. Uczniowie przygotowali 

między innymi: sałatkę owocową, szaszłyki owocowe, kanapki z serkiem białym i szczypiorkiem, kanapki z pastą jajeczną, natomiast 
najmłodsze dzieci ułożyły z owoców pięknego pawia. Po przygotowaniu wszystkich pyszności zebraliśmy się na korytarzu w celu 
wręczenia wylosowanej klasie zdrowej przekąski. Następnie odbyła się degustacja zdrowego jedzenia.

Kolejny dzień poświęcony był ćwiczeniom gimnastycznym. Odwiedziła nas pani Sylwia Szymańska, która przygotowała  
i przeprowadziła wśród uczniów klas I–III oraz przedszkolaków ćwiczenia z elementami jogi. Pani Sylwia pokazała dzieciom, jak należy 
prawidłowo oddychać, w celu uzyskania odprężenia naszego ciała. Pokazała także Asany (pozycje jogi), czyli kształty, które przyjmuje 
się na zajęciach – mają one bardzo dobry wpływ na funkcjonowanie całego ciała. Nie tylko je wzmacniają i poprawiają jego siłę, ale 
także zwiększają jego elastyczność. Dzieci poznały pozycję m.in.: kota, motylka, psa z głową w dół, drzewa, koci grzbiet.

Dzień Matki w klasie VII    |   Jolanta Kwaśniewska                                                                                
Dla świata jesteś Mamą… Dla mnie całym światem! Te piękne słowa i wiele innych wzruszających słów usłyszały mamy od 

siódmoklasistów. 29 maja uczniowie klasy VII wraz z wychowawczynią, p. Jolantą Kwaśniewską zorganizowali spotkanie dla mam z 
okazji Dnia Matki. W klasowej uroczystości uczestniczyła również Pani Dyrektor Elżbieta Goszczyk. Aby podkreślić uroczysty charakter 
święta, wszyscy przyszli odświętnie ubrani, zadbaliśmy również o wygląd sali. Nie tylko wielcy poeci sławią słowem drogie nam 
osoby. Uczniowie klasy VII również potrafili pięknie wyrazić własne uczucia. Życzenia wiersze, piosenki, a także miłe niespodzianki – 
dyplomy, kwiaty i tort – sprawiły, że na twarzach zgromadzonych mam gościł uśmiech, a nawet łzy wzruszenia. Konkursy pozwoliły 
mamom przekonać się, czy znają swoje dzieci i dostarczyły wiele humoru. Spotkanie odbyło się w miłej atmosferze, przy melodiach 
piosenek o Matce w wykonaniu A. German, W. Villas i K. Krawczyka. Po emocjach, jakich dostarczyły organizatorzy, był też czas na 
słodki poczęstunek i miłą pogawędkę. 

Bardzo dziękujemy Mamom za przybycie, pyszne smakołyki i wzięcie udziału w naszej wspólnej zabawie. Jeszcze raz za czułe serce, 
za mądre nakazy Wszystkim Mamom dziękujmy – sto razy!      

                                                                                                 
I miejsca w Powiatowym Konkursie Recytatorskim Poezji Maryjnej   |   Opiekunka: Jolanta Kwaśniewska
W dniu 31 maja w siedzibie Miejsko-Gminnej Biblioteki Publicznej w Uniejowie odbył się Finał Powiatowego Konkursu 

Recytatorskiego Poezji Maryjnej. Naszą szkołę reprezentowała uczennica klasy VI. Maja Pawlak kolejny raz nie zawiodła i zdobyła 
I miejsce w kategorii klas IV-VIII. Z przyjemnością informuję, że piękna recytacja wiersza Ewy Szelburg-Zarembiny „Pieta” znalazła 
uznanie nie tylko w oczach jury. Gratulacje, przed ogłoszeniem werdyktu, otrzymaliśmy także od opiekunów i rodziców obecnych na 
sali. 

Maju, serdecznie Ci gratuluję i życzę kolejnych sukcesów!
                                                                                                                    
Gminny Konkurs Przyrodniczy klas III o tytuł „Młodego Przyrodnika”   |   Beata Czerwińska, Barbara Nowak
Trudne pytania? Nie dla uczestników konkursu przyrodniczego. Bardzo wysoki poziom wiedzy zaprezentowali uczestnicy konkursu. 

Okazało się, że wiadomości z zakresu ekologii, ochrony środowiska, życia zwierząt, świat roślin, a także znajomość mapy dla wszystkich 
uczestników były opanowane na wysokim poziomie. 
Wyniki wszystkich dwunastu uczestników były bardzo 
zbliżone do maksymalnej ilości punktów możliwych do 
zdobycia. Z tej grupy udało się wyłonić zwycięzcę. 

Tytuł „Młodego Przyrodnika” zdobyła Joanna 
Gdańska, uczennica Szkoły Podstawowej w Wieleninie. 
Dwa wyróżnienia zdobyli Helena Kołata i Jan Pakuła, 
uczniowie Szkoły Podstawowej w Uniejowie. 

Gratulujemy zwycięzcom. Pozostałym uczestnikom 
dziękujemy za uczestnictwo. Wszystkim życzymy 
najlepszych wyników w nauce, oczywiście kontynuacji 
zainteresowań wiadomościami z zakresu przyrody, 
ekologii i ochrony środowiska. Powodzenia. Konkurs 
przygotowały Beata Czerwińska i Barbara Nowak.

     
 

Gminny Konkurs Przyrodniczo-Ekologiczny    |    Izabela Wojtczak
25 kwietnia 2023 roku w Szkole Podstawowej w Wilamowie odbył się IX Gminny Konkurs Przyrodniczo-Ekologiczny. Organizatorkami 

konkursu były Izabela Wojtczak i Anna Gazda. Konkurs zorganizowany został dla uczniów klas IV z terenu naszej gminy.
Celem konkursu było zdobywanie i pogłębianie wiedzy dotyczącej ekologii i ochrony środowiska, uwrażliwienie na aktualne 

problemy najbliższego środowiska, rozbudzanie i pogłębianie zamiłowania oraz szacunku dla przyrody, promocja właściwego 
postępowania z odpadami.

Komisja w składzie: p. Izabela Wojtczak, p. Małgorzata Rybak i p. Elżbieta Goszczyk wyłoniła laureatów: I miejsce: Amelia Wrąbel 
– SP Wilamów, II miejsce: Magdalena Dzieran – SP Uniejów, Jan Tomaszewski – SP Wilamów, Hanna Marciniak – SP Wielenin, III 
miejsce: Michalina Kujawa – SP Uniejów, Nikola Dembowska – SP Wilamów, wyróżnienie:  Natalia Walczykowska – SP Uniejów. 
Wymienieni uczniowie otrzymali dyplomy i nagrody.

Gratulujemy!
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Dzień Matki w klasie VII

Szkoła Podstawowa w Wilamowie
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pokazano funkcjonowanie rodziny bez mamy i taty. Początkowo u pociech wywołuje to niezmierną radość, jednak szybko okazuje 
się, że rodzice nie mają „łatwego” życia, a wszystkie trudne obowiązki wykonują jedynie ze względu na ogromną miłość, którą darzą 
swoje pociechy.

5 czerwca na uroczystość przybyli rodzice przedszkolaków. Dzieci w swoich scenkach przedstawiły codzienną pracę mamy i taty. 
Pierwsza opowiadała o tym, jak chłopiec zapomniał o Dniu Mamy. Wieczorem układał życzenia, a rano grymasił przy jedzeniu.          

W kolejnej scence przedszkolaki pokazały, jak dużo obowiązków ma tata, kiedy wraca zmęczony do domu.
W każdej z uroczystości dzieci zaprezentowały swoje umiejętności taneczne. Nie zabrakło również wierszy, piosenek i gry na 

instrumentach. Występy przepełnione były słowami miłości i wdzięczności za rodzicielski trud, a mamy i tatusiowie podziwiali popisy 
i zdolności aktorskie swoich kochanych dzieci. Na zakończenie uroczystości dzieci złożyły życzenia oraz wręczyły upominki.

Całość obu spotkań zwieńczył słodki poczęstunek. Uroczystości przebiegły w miłej i ciepłej atmosferze i na pewno na długo 
zapadną w pamięci dzieci i rodziców.

Kwiatowe wzory na trasie procesji Bożego Ciała    |    Edyta Miśkiewicz
Tradycja malowania kwiatowych wzorów na trasie procesji Bożego Ciała w Wilamowie ma już 15 lat. W tym roku, w dekoracji 

dominowały barwy narodowe i – ze względu na nawiedzenie obrazu Matki Bożej Częstochowskiej w naszej parafii – Maryjne, czyli 
kolory: biały, czerwony, niebieski i żółty.

Dekorowanie drogi nie należy do łatwych zadań. O ile samo malowanie kwiatów nie przysparza trudności nawet dzieciom, o tyle 
uciążliwe są warunki pracy – palące słońce, rozgrzany asfalt i nieprzyjemny, duszący zapach farby powodują, że fizyczne zmęczenie 
przychodzi bardzo szybko.

Z całego serca dziękuję uczniom i ich rodzicom, nauczycielom ze szkoły w Wilamowie oraz podopiecznym Powiatowego 
Środowiskowego Domu Samopomocy w Czepowie wraz z terapeutkami: Jolantą Pietrzak, Iwoną Nowak, Agnieszką Jaskółą i Anną 
Antoniak za trud włożony w tak piękne udekorowanie trasy świątecznej procesji.
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Jolanta Pietrzak 

Z działalności Stowarzyszenia Na Rzecz 
Rozwoju Dzieci i Młodzieży „RTG-DUSZY”

Kady zainteresowany mógł wybrać coś dla siebie,  
a także przekazać swoje rzeczy, z których już nie korzys-
ta, a innym się przyda. Taka wymiana rzeczy nie tylko 
starych, ale i też nowych to super okazja, by spotkać się 
i porozmawiać. 

 Kolejnym wydarzeniem, w jakim mieliśmy możliwość 

uczestniczenia, było  malowanie trasy na przyjęcie 
kopii obrazu Nawiedzenia Matki Bożej w znaku Ikony 
Jasnogórskiej w parafii Wilamów w dniu 02.06. 2023 r. 
Dzięki przychylności Pana Jeana-  Philippe Daigenau, 
prezesa Bricomarche otrzymaliśmy farby niezbędne do 
realizacji tak ważnego wydarzenia. 

Po okresie pandemii powróciliśmy do organizacji Wiosennego Wietrzenia Szaf, które odbyło się 16.04.2023 r.  
w sali OSP w Wilamowie.

Tydzień zdrowia zakończyliśmy dniem bez hałasu. Na przerwach dzieci miały organizowane różne zabawy. Na górnym korytarzu 
młodsze dzieci razem z panią Izabelą Wróbel bawiły się w głuchy telefon, robiły pajęczynkę, rozmawiały szeptem ze sobą. Na dolnym 
korytarzy starsze klasy razem z panią Anną Gazdą słuchały muzyki relaksacyjnej, mówiły do siebie szeptem.

Wierzymy, że tydzień zdrowia był ciekawym doświadczeniem i zostanie na długo w pamięci naszych uczniów.

Gminny Konkurs Języka Angielskiego   |   Agata Górka
8 maja w naszej szkole odbył się Gminny Konkurs Języka Angielskiego. W konkursie udział wzięli uczniowie klas V-VIII, każdy z nich 

zmierzył się z językiem angielskim w swojej grupie wiekowej. Test sprawdzał wiedzę z zakresu gramatyki, znajomości słownictwa, 
funkcji językowych oraz rozumienia tekstu. Zawodnicy zaprezentowali bardzo wysoki poziom, czego im i opiekunom serdecznie 
gratulujemy.

Komisja wyłoniła laureatów konkursu: klasa V: I miejsce – Karina Mazur (SP Uniejów), II miejsce – Inga Górka (SP Wilamów); klasa 
VI: I miejsce ex aequo – Aleksandra Wójcik (SP Uniejów) i Natalia Stachowiak (SP Uniejów); klasa VII: I miejsce – Mikołaj Polipowski 
(SP Wilamów), II miejsce – Nina Górka (SP Wilamów); klasa VIII: I miejsce – Julia Szymczak (SP Uniejów), II miejsce – Natally Kawecka 
(SP Wielenin).

Wszyscy uczestnicy otrzymali pamiątkowe dyplomy, natomiast zwycięzcy pojechali na trzydniową wycieczkę zorganizowaną dla 
laureatów różnych gminnych konkursów.

Gminny Konkurs Matematyczny Klas III    |   Magdalena Pajor
9 maja w naszej szkole odbył się XIX Gminny Konkurs Matematyczny Klas III. Konkurs ma na celu popularyzację wiedzy i umiejętności 

matematycznych oraz motywowanie uzdolnionych matematycznie uczniów do zdobywania wiedzy, a nauczycieli do pracy z młodymi 
pasjonatami matematyki. Tak jak zawsze i w tegorocznych potyczkach matematycznych, organizowanych przez p. Beatę Kos i p. 
Magdalenę Pajor, trzecioklasiści wykazali się dużą kreatywnością i umiejętnością logicznego myślenia.

Po wnikliwym sprawdzeniu prac konkursowych, komisja wyłoniła laureatów: I miejsce – Joanna Gdańska – SP Wielenin, II miejsce – 
Kinga Gapsa – SP Wilamów, Maks Kujawiak – SP Wielenin, Lena Sypniewska – SP Wilamów, Bartosz Kołuda – SP Uniejów, III miejsce 
– Patrycja Pizulska – SP Wilamów, Marcelina Szymczak – SP Uniejów, Adam Ziarkowski – SP Uniejów. 

Wszyscy uczniowie otrzymali dyplomy, a laureaci nagrody.
Gratulujemy!

Bieg terenowy z okazji Dnia Dziecka    |   Wioleta Pietrzykowska
„Kiedy śmieje się dziecko, śmieje się cały świat” – tego zdania są nauczyciele z wilamowskiej podstawówki. W związku z tym 

postanowili, że w tym roku dołożą wszelkich starań, aby Dzień Dziecka naszych uczniów był pełen radości i niesamowitych wrażeń. 
Bardzo zależało nam, żeby ten dzień dzieci spędziły aktywnie i nietuzinkowo. Plan został wykonany w 100%, a to za sprawą wielu 
atrakcji przygotowanych na tę wyjątkową okazję.

Tegoroczny Dzień Dziecka przybrał formę gry terenowej. Każda klasa miała do zaliczenia 10 punktów z zadaniami, między 
którymi poruszali się według karty startowej i mapki. Na punktach czekało 
na uczniów wiele atrakcji, takich jak zwiedzanie zabytkowego młyna oraz 
poznanie pracy Ochotniczej Straży Pożarnej wraz z oglądaniem wozu 
strażackiego. Był także punkt gastronomiczny, gdzie uczniowie posilili się 
pysznymi hamburgerami, babeczkami, deserkami oraz innymi przekąskami. 
Na punkcie „w salonie piękności” dzieci skorzystały z usługi malowania 
twarzy, czesania i farbowania włosów oraz tatuażu. Naszym uczniom bardzo 
spodobał się punkt fundacji „Pomerdało mi się”, gdzie brali udział w zajęciach 
sensorycznych i dogoterapii. Oprócz tego mieli okazję wziąć udział w 
integracyjnych zajęciach plastycznych, za które zostali nagrodzeni pysznymi 
lodami. Wiele radości i zabawy przyniosły zabawne konkurencje sportowe, 
gdzie okazało się m.in., że prowadzenie taczki w goglach i płetwach to nie 
lada wyzwanie. W programie znalazło się również karaoke, gdzie uczniowie 
dali swój wokalny popis oraz uwielbiana przez wszystkich wata cukrowa. 
Duże poruszenie wywołała loteria fantowa, gdzie dzieci, dzięki hojności 
sponsorów – którym serdecznie dziękujemy – losowały dla siebie prezenty, 
których łączna wartość wyniosła ok. 6000 zł. 

Wszystkim naszym uczniom z okazji Dnia Dziecka życzymy nie tylko 
sukcesów w nauce, ale również wyjątkowych przyjaźni, które będą Was 
wspierać przez całe życie. Niech Wasza szkolna droga będzie pełna przygód 
i niezapomnianych chwil!

Mamo! Tato! Kochamy Was!   |   Sylwia Wrąbel
Maj i czerwiec to miesiące, w których obchodzone są rodzinne święta. 26 maja – Dzień Matki, a 23 czerwca – Dzień Ojca. W naszej 

szkole z tej okazji odbyły się aż dwie uroczystości przygotowane przez przedszkolaków z dwóch oddziałów oraz uczniów klas I–III.
1 czerwca swój program dla rodziców zaprezentowali uczniowie klas I –III. W zabawnym, rymowanym skeczu, w którym lekarz 

– ze względu na chroniczne zmęczenie, kieruje rodziców na zwolnienie, a wszystkie obowiązki pozostawia do realizacji dzieciom – 
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Przedszkolaki podczas loterii fantowej z okazji Dnia Dziecka
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Milena Kudanowska 

Nasi harcerze na INTERCAMP

 Pierwszym etapem po podróży było rozbicie 
swojego podobozu oraz poznanie zasad panujących 
podczas zlotu. Następnego dnia po ceremonii otwarcia, 
którą rozpoczęli Szkoci grający na dudach, odbyliśmy 
wycieczkę po terenie byłych koszar Van Dooren. 
Przewodnik przybliżył nam historię tego miejsca. 
Po południu przygotowano wspólne gry i zabawy 
integracyjne ze skautami z innych krajów. Wieczorem 
odbył się Pot-Luck-Dinner, czyli festiwal smaków. 
Można było popróbować potraw z kuchni świata. Nasz 
patrol częstował pierogami, plackiem drożdżowym, 
krówkami i kompotem z jabłek. Trzeciego dnia miał 
miejsce 15-kilometrowy bieg harcerski wokół jeziora. 
Wyznaczone po drodze zadania pomogły poznać bliżej 
faunę i florę Parku Narodowego Eifel. Wieczorem 
zasiedliśmy przy wspólnym ognisku, śpiewając piosenki  
i pląsy. Rankiem następnego dnia uczestniczyliśmy  
w ceremonii zamknięcia, po której wyruszyliśmy  
w podróż powrotną do domu.

 Wspólnie spędzony czas w rodzinnej atmosferze 
będzie niezapomnianym doświadczeniem. Harcerze 

nawiązali nowe znajomości oraz poznali kulturę i inne 
oblicza skautingu. 

 W przyszłym roku Zlot INTERCAMP odbędzie się  
w Polsce, w miejscowości Świeradów-Zdrój. Może 
spotkamy tam poznanych skautów. Zapraszamy inne 
drużyny z naszego hufca do wzięcia udziału  
w wydarzeniu. Czekają na was niezapomniane wrażenia.

 Wyjazd nie byłby możliwy bez sponsorów, którym 
serdecznie dziękujemy, firmy K-Flex, Urzędu Miasta 
w Uniejowie, Hufca Uniejów, sklepu Pana Stanisława 
Katuszy w Wieleninie, sklepu Zbytpol w Uniejowie, 
restauracji „Wabik” Gabriela Wagnera, GS Samopomoc 
Chłopska, AgroGarden w Uniejowie. 

 Ogromne podziękowania kierujemy do rodziców, 
którzy pomogli w transporcie oraz życzliwym osobom 
prywatnym, którym harcerstwo jest bliskie i wspominają 
je z nostalgią. 

 Czuwaj!
 Milena Kudanowska 

Przedstawiciele 12 krajów spotkali się w Vogelsang w Niemczech. Zlot przebiegał pod hasłem „Pokój – już tylko 
kilka kroków”, które miało na celu uświadomić harcerzom i skautom jak w obecnym czasie ważny jest pokój na 
świecie. 
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Sukcesy uniejowskich mażoretek
Kwiecień był bardzo intensywny dla zespołu uniejowskich 

Driad. Dziewczęta reprezentowały gminę w trzech presti-
żowych konkursach, w których łącznie, w ciągu jednego 
miesiąca zdobyły aż 35 miejsc medalowych, w tym 16 pierw-
szych miejsc. 

Świetne wyniki Driad nie przychodzą jednak lekko. Wys-
tępy na zawodach są okupione miesiącami ciężkiej pracy 
na treningach.

– Część choreografii, które teraz pokazujemy na wyjazdach, 
zaczęłam wymyślać latem ubiegłego roku, a od września 
ćwiczyłyśmy je z dziewczynami na treningach” – zdradziła 
Oliwia Olczyk, trenerka zespołu. – „Samo zapamiętanie 
ruchów i ustawień to dopiero początek. Najbardziej wy-
czerpujące są synchronizacja i dopracowanie każdego 
szczegółu, który u wszystkich zawodniczek musi wyglądać 
tak samo. Mnóstwo godzin spędzamy na poprawianiu 
ustawienia stóp czy palców u dłoni – czasem dosłownie 
centymetry robią ogromną różnicę”. 

Dziewczęta na zawodach pokazują układy grupowe 
nazywane formacjami, wtedy na scenie tańczy jednocześnie 
kilkanaście osób. Są też miniformacje, w których zespół liczy 
6 do 7 osób. Najbardziej wyróżniające się tancerki prezentują 
dodatkowo solówki albo duety. W tym sezonie Driady 
przygotowały łącznie 20 choreografii, które na pewno 
będzie można zobaczyć również w Uniejowie. 

– „Priorytetowo zawsze traktujemy formacje, ale są też one 
największym wyzwaniem. W tym roku starsza grupa tańczy 
w kategorii „scena flaga juniorki” w zespole 22-osobowym. 
Bardzo trudno jest zgrać tyle dziewczyn o bardzo różnych 
charakterach i stylach ruchu” – opowiadała trenerka. – 
„Takie duże formacje są jednak najbardziej widowiskowe. 
Grupa dziewczynek w jednakowych strojach estradowych 
prezentuje się niesamowicie, szczególnie jeśli tancerki 
są zsynchronizowane”. 

Najlepszy końcowy efekt dopracowanej choreografii do-
datkowo wspierają kostiumy. Ich wymyślanie daje mnóstwo 
radości z tworzenia, ale sen z powiek spędzają koszty szycia 
i zdobienia. Cena pojedynczej sukienki mażoretki sięga 
kilkuset złotych, co w przypadku 20-osobowej formacji daje 
już kwoty liczone w tysiącach. Dużą pomocą w pozyskaniu 

strojów dla zespołu jest wsparcie sponsorów. W tym roku, 
dzięki wsparciu p. Krzysztofa Łuczaka z firmy Lukpol, 
młodsza grupa w zespole dostała swoje pierwsze, szyte 
na miarę kostiumy. Z kolei kadetki otrzymały jednolite dresy 
ufundowane przez firmę K-Flex z Wielenina-Kolonii. 

     Maciej Bartosiak 

Uniejowskie Driady Mistrzyniami Polski
Zespół mażoretek reprezentujący gminę Uniejów drugi rok 

z rzędu wrócił ze złotym medalem w konkurencji zespołowej! 
21-osobowa grupa dziewcząt zdobyła tytuł Mistrzyń Polski 
w kategorii „formacja scena flaga juniorki”.

W weekend (19-21 maja) uniejowskie mażoretki wzięły 
udział w Mistrzostwach Polski Mażoretek w Kędzierzynie-
Koźlu, organizowanych przez Stowarzyszenie Mażoretek, 
Cheerleaderek i Tamburmajorek Polskich. Na zawody przyj-
echało około 70 zespołów z całego kraju. Przez 3 dni sędziowie 
obejrzeli prawie 600 prezentacji w różnych kategoriach. Driady 
z Uniejowa na mistrzostwach zaprezentowały 17 choreografii. 
4 z nich zostały nagrodzone miejscem na podium, pozostałe 
zajęły również wysokie miejsca, biorąc pod uwagę ilość kon-
kurentek.

 Mistrzynie Polski – scena flaga juniorki, skład: Antonina 
Jaszczura, Maja Perkowska, Natalia Stachowiak, Hanna Pająk, 
Daria Pająk, Martyna Kasprzak, Karina Kunicka, Malwina 
Zych, Lidia Dębska, Michalina Suleja, Lena Kowalska, Julia 
Sosnowska, Martyna Pieńkowska, Maja Tomaszak, Oliwia 
Balcerzak, Marcelina Figurska, Julia Pajor, Laura Sekura, 
Laura Miąsek, Zuzanna Mosiagin, Zuzanna Pacholczyk. 
Mistrzyni Polski – solo buława grandseniorki – Oliwia 
Olczyk. II Wicemistrzynie Polski – miniformacja flaga juniorki, 
skład: Martyna Kasprzak, Daria Pająk, Hanna Pająk, Karina 
Kunicka, Malwina Zych, Natalia Stachowiak, Maja Perkowska. 
II Wicemistrzyni Polski – solo buława juniorki – Karina Kunicka. 
IV miejsce – solo flaga seniorki młodsze – Ilary Controllo. 
V miejsce – solo flaga seniorki młodsze – Maja Michalak. VI 
miejsce – duo/trio baton juniorki – Maja Perkowska, Natalia 
Stachowiak. VII miejsce – solo flaga juniorki – Martyna 
Pieńkowska. VIII miejsce – solo baton juniorki starsze – 
Michalina Suleja. IX miejsce – solo baton seniorki młodsze 
– Ilary Controllo. X miejsce – miniformacja baton juniorki, 
skład: Martyna Pieńkowska, Julia Sosnowska, Maja Tomaszak, 
Lidia Dębska, Michalina Suleja, Lena Kowalska. XI miejsce – 
miniformacja baton seniorki, skład: Zuzanna Mosiagin, Oliwia 
Balcerzak, Antonina Jaszczura, Ilary Controllo, Maja Michalak, 
Oliwia Olczyk. X miejsce – solo pompom seniorki młodsze 
– Maja Michalak. XII miejsce – solo baton juniorki starsze 
– Malwina Zych. XII miejsce – solo baton seniorki młodsze 
– Tosia Jaszczura. XIII miejsce – duo/trio baton juniorki – 
Martyna Pieńkowska, Michalina Suleja. XVIII miejsce – solo 
baton seniorki młodsze – Oliwia Balcerzak. 

     Oliwia Olczyk 
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 Przygotowując potrawy w swojej kuchni wykorzystuje 
różnego rodzaju sprzęty i urządzenia, jak: miksery, blendery, 
maszynki elektryczne, naświetlacze do jajek (aby zapobiec 
salmonelli). Dysponuje lodówkami, a do przewozu gotowych 
produktów wykorzystuje samochód chłodnię Fiat Doblo. 
 Na brak zamówień nie narzeka, dlatego też nie ma 
zbyt dużo czasu na prace w swoim kwietnym ogrodzie. Nie 

snuje też dalekosiężnych planów rozwojowych, twierdząc 
skromnie: – „Wystarczy to, co mam…”. Życzymy, aby 
wystarczyło jej sił na realizację wszystkich zamówień, 
w których wielkim wsparciem dla niej są dzieci: 17-letni 
Adrian (mający również plany związane z rolnictwem) oraz 
13-letnia Agata. 

Maciej Bartosiak

Podróżują i kibicują Ewie Pajor

 Półfinałowe spotkanie Ligi Mistrzyń, które odbyło się 
na murawie stadionu Volkswagen-Arena w niedzielę, 24 
kwietnia br. było jednym z dwóch meczów przewidzianych 
dla tej fazy turnieju. Pierwsze starcie czołowych europejskich 
piłkarek zakończyło się remisem 2:2.

 Ewę Pajor – już drugi raz w krótkim odstępie czasu – 
wspierała grupa kibiców złożona z członków rodziny, przy-
jaciół, tutejszej kadry trenerskiej, z jej pierwszym trenerem 
Piotrem Kozłowskim na czele oraz podążających w jej 
ślady – dziewczynek i chłopców z młodszych roczników – 
trenujących w Uniejowskiej Akademii Futbolu. I najwyraźniej 
fani Mistrzyni Bundesligi nie obijali się i nie szczędzili 
gardeł, ponieważ Ewa wpisała się na listę strzelczyń już w 
16. minucie spotkania! Obecność bliskich z pewnością była 
dla Ewy dodatkową (a może nawet największą) motywacją 
do zdobycia gola dla swojej drużyny. Biało-czerwona flaga  
z napisem „Uniejów” nie umknęła także uwadze zachodnich 
mediów sportowych. 

 UAF na meczu kobiecej reprezentacji Polski
 Na początku kwietnia piłkarki powołane do kadry naro-

dowej przebywały na tygodniowym zgrupowaniu w Unie-
jowie. W składzie reprezentacji nie mogło oczywiście 
zabraknąć ambasadorek Uniejowskiej Akademii Futbolu 
– Ewy Pajor i Agaty Tarczyńskiej. Zwieńczeniem treningów 
prowadzonych na termalnej murawie pod okiem selekcjonerki 
Niny Patalon, było spotkanie z kobiecą reprezentacją 
Kostaryki, które odbyło się 6 kwietnia na Stadionie Miejskim 
im. Władysława Króla w Łodzi. Celne trafienia do bramki 
padły dopiero w końcówce rywalizacji, a decydujący strzał 
został oddany w 86. minucie przez Ewę Pajor, dzięki czemu 
Polki zakończyły spotkanie wynikiem 2:1.

 W czasie meczu grupa 120-tu kibiców z Uniejowa 
dopingowała reprezentację Polski Kobiet w piłce nożnej 

podczas meczu z Kostaryką. Był to szczególny dzień dla naj-
młodszych zawodniczek Uniejowskiej Akademii Futbolu z rocz-
nika 2015. Dziewczynki miały okazję wyprowadzić piłkarki 
reprezentacji na murawę boiska i wspólnie z nimi odśpiewać 
hymn narodowy. Wyjazd był inicjatywą Uniejowskiego Sto-
warzyszenia „Aktywni”.

 Ewa Pajor z koroną królowej strzelców Ligi Mistrzów
 Tegoroczne rozgrywki Ligi Mistrzyń były dla Ewy Pajor 

wyjątkowe. Polka w 11 meczach strzeliła 9 goli i zaliczyła 
3 skuteczne asysty, czym wywalczyła sobie tytuł królowej 
strzelczyń sezonu 2022/2023, najważniejszych klubowych 
rozgrywek piłkarskich w Europie. W dodatku Europejska 
Federacja Piłkarska wybrała ją do najlepszej „11” tego sezonu. 
To wielki zaszczyt i wyróżnienie, na które Ewa zapracowała 
swoją znakomitą i przede wszystkim skuteczną grą. Serdecznie 
gratulujemy!

Grupa kibiców skupiona wokół Uniejowskiej Akademii Futbolu po raz kolejny dopingowała ze stadionowej trybuny Ewę Pajor i oglądała na 
żywo fenomenalny styl gry napastniczki VfL Wolfsburg. Ewa przepięknie wynagrodziła swoim fanom wysiłek związany z pokonaniem kilkuset 
kilometrów z Uniejowa celnymi strzałami do bramki – zarówno w trakcie spotkania kobiecej reprezentacji Polski i Kostaryki, jak również 
podczas rozegranego meczu półfinałowego UEFA Women’s Champions League pomiędzy VfL Wolfsburg Frauenfußball i Arsenal Women.
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specjalnej nazwy, po prostu: Agnieszka Saganiak, Wielenin 
19 (tel. 696 478 132, e-mail: agnieszkasaganiak@wp.pl). 
Od września 2021 r. przeprowadziła się do Wielenina, do 
dawnej posesji swojej babci; wróciła do miejsca zamieszkania 
z wczesnego dzieciństwa. Chociaż nie ma specjalistycznego 
wykształcenia w kierunku gastronomicznym z powodzeniem 
realizuje się obecnie w zawodzie kucharki. Ma liczne 
zamówienia do obsługi imprez okolicznościowych, takich 
jak: chrzciny, komunie, osiemnastki, wesela itp. Świadczy też 
usługi cateringowe. 
 W swojej ofercie ma przygotowywanie potraw: zupy, 
mięsa, sosy, kluski, dodatki. Niezwykła jest ilość ciast 
do wyboru: sernik, seromak, jabłecznik, drożdżowiec, 
babeczki, rurki, rogaliki. Ciekawie brzmią też inne rodzaje 
wypieków: pychotka, capuccino, malinowa chmurka, 
krówka, pomazaniec, biała dama, karpatka, kukułka, góra 
lodowa. Oczywiście standardem jest przygotowanie oko-
licznościowych tortów. Potrafi również upiec chleb pszenno-
żytni. Do obsługi większych imprez zatrudnia dodatkowo 
osoby na umowy – zlecenia. 

Produkty autorstwa pani Agnieszki 

Pani Agnieszka w czasie pracy 

Zakłady pracy w gminie Uniejów
Marek Jabłoński 

Agnieszka Saganiak z Wielenina

 Od pewnego czasu, prawie w każdej dziedzinie, powstały „wąskie” specjalizacje zaspokajające 
nasze potrzeby. Widoczne jest to również w ogólnie pojętej gastronomii. I właśnie jedną z takich usług 

świadczy

 Najpierw jednak konieczne uzasadnienie powyższej 
tezy. W niedalekiej przeszłości prawie każdą większą 
imprezę rodzinną (np. wesele), zwłaszcza w środowiskach 
wiejskich, kulinarnie całościowo przygotowywano w miejscu 
jej organizacji. Tak było z wyrobem własnych wędlin, 
przyrządzaniem potraw mięsnych, także drobiowych. We 
własnym zakresie pieczono różne rodzaje ciast. Samodzielnie 
dekorowano salę i wykonywano szereg innych czynności…
 Współcześnie prawie w każdym przypadku korzysta 
się z usług osób, firm świadczących właśnie te „wąskie” 
specjalizacje. Taką działalność prowadzi pani Agnieszka. 
Nie od razu jednak tym się zajęła. 43-letnia dziś pani 
Agnieszka (nazwisko rodowe Kubiak) do 5. roku życia 
mieszkała w Wieleninie, a później za Poddębicami.  
W latach 1995-1998 ukończyła Zasadniczą Szkołę 
Zawodową w Poddębicach, z praktykami w miejscowym 
Zakładzie Przemysłu Odzieżowego im. A. Próchnika.  
W wyuczonym zawodzie krawiec-szwacz w latach 1999-
2018 pracowała jako szwaczka w zakładzie obuwniczym 
Rex-But Marka Dwużnika w Poddębicach. W międzyczasie 
podjęła zaoczną naukę w Liceum Ogólnokształcącym  
i w 2002 r. uzyskała średnie wykształcenie. Wyszła za mąż. 

 W sierpniu 2020 r. podjęła życiową decyzję, zmieniającą 
zupełnie rodzaj pracy. Zarejestrowała jednoosobową dzia-
łalność gospodarczą w branży gastronomicznej. Nie nadała jej 
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Ambasador Uniejowa od ołówka i tuszu, rysownik Łukasz Pawlak został laureatem corocznego woje-
wódzkiego konkursu „Sztuka jak balsam”. Organizator – Wojewódzka Biblioteka Publiczna im. Marszałka 
Józefa Piłsudskiego w Łodzi – nadał w tym roku dla prac konkursowych temat „Patrząc na świat”.

 Paweł Wroniszewski

Adam i Ewa patrzą, ale jeszcze nie widzą…
…Taki tytuł swojej pracy nadał laureat w kategorii rysunku Łu-
kasz Pawlak. Jest to fraza biblijna oznaczająca, że rodzimy się nie-
winni, ale potem popełniamy wiele błędów i złych rzeczy.  
W tegorocznej, już XXIV edycji wzięło udział 281 uczestników. 
Konkurowali w 4 kategoriach: malarstwo, rysunek, sztuka użyt-
kowa i techniki mieszane. Celem konkursu jest od wielu lat m.in. 
poszukiwanie nowych form i środków wyrazu artystycznego, 
aktywizacja uzdolnionych plastycznie osób, dowartościowanie 
twórców, pobudzenie ich ambicji i szeroko rozumiana integracja.

Paweł Wroniszewski : Sporo w Twoich rysunkach inspiracji 
biblijnych…
Łukasz Pawlak: Narysowałem ziemski raj stworzony dla naszych 
prarodziców. Ale nie jest już tak idealistyczny jak wyobrażałem 
go sobie będąc chłopcem. Na bazie doświadczeń życiowych 
dorysowałem kobietę z diabelskim ogonem, czyli szatana, który 
przybrał postać kobiety, aby kusić Adama do zdrady. W ten raj 
wdarł się uwodziciel żerujący na ludzkich słabościach i pokusach 
takich jak: zdrada, przemoc, oszustwa, kradzieże, wojny, chciwość, 
korupcja, zbrodnia i uzależnienia.

Paweł Wroniszewski: Co kryje się za tytułem Twojej zwycięskiej 
pracy?
Łukasz Pawlak: Rzeczywistość jest niepojęta. Istnieją za-grożenia, 
niebezpieczeństwa. Ale również istnieje dobro, wiara i kwestia 
szczęścia. Jednak w kreatywnej wyobraźni znikają blokady, obawy 
z którymi mierzymy się w świecie realnym. Temat na tegoroczny 
konkurs brzmiał „Patrząc na świat”. Tytuł mojej pracy „Adam  
i Ewa patrzą, ale jeszcze nie widzą” oznacza, że patrzeć to nie 
znaczy widzieć, czyli nie dostrzegać różnicy między tym co dobre,  
a co złe. Ten rajski taras jest miejscem strategicznym dla przetrwania 
i zachowania naszego człowieczeństwa. Otoczenie zajmuje  

w nim miejsce kluczowe, 
nasz duchowy pokarm, dzięki 
któremu rośniemy i dojrze-
wamy.

Paweł Wroniszewski: 
Praca kryje Twoje zmiany 
wewnętrzne i wewnętrzne 
zmiany każdego z nas. 
Dorastanie, rozwój, 
przemijanie…
Łukasz Pawlak: Tajemniczy 
raj chodził mi po głowie od 
kilkudziesięciu lat, kiedy 

to zobaczyłem go oczami chłopca. Rajski taras 
upiększony w programie telewizyjnym światłami  
i akustyką. Do tego palmy i bujne kwiaty. Wszystko 
w poświacie księżyca z byłą Miss wśród publiczności 
tworzyło majestatyczny klimat. To mi utkwiło w gło-
wie do dzisiaj i to narysowałem. W tym czasie patrząc 
na świat oczami chłopca, który jeszcze patrzy tylko 
optymistycznie i pozytywnie, pełen kreatywnego 
potencjału, wizualizowałem sobie taką Idyllę. Po latach 
nauczy-łem się, że artystyczne sposoby dochodzenia 
do prawdy wiążą się z przeżyciem bezpośrednim, nie 
zaś za pośrednictwem słów i intelektu, pełniących 
funkcje poznawcze.

 PS. Teraz było I miejsce, a w tym konkursie rok 
temu, Łukasz Pawlak zajął II miejsce. Gratulujemy  
i w następnej edycji życzymy równie wysokich lokat.

>>

Cztery pasje pana Piotra

Ryszard Troczyński

Wszystkie te dziedziny to sztuka artystyczna. Wiadomo 
– śpiew, muzyka, rzeźba, ale też na pewno pszczelarstwo. 
Pszczelarze to ludzie, którzy rozumieją i kochają przyrodę, 
wiedzą, że jeżeli nie będzie pszczół, to nie będzie nas – 
ludzi. Pięknie jest, gdy można połączyć profesję z pasją, 
gdy rodzinę można utrzymać z pracy w kościele i z pszcze-
larstwa. Karierę muzyczną pan Piotr rozpoczął w orkiestrze 
OSP Wilamów, a na organy namówił go ówczesny kleryk 
w parafii wilamowskiej, obecnie proboszcz w Spycimierzu, 
ks. Ziemniak. Talentowi i umiejętnościom przyglądał się 
dyskretnie proboszcz parafii w Wilamowie – ks. Sroka. 
Postanowił go zaangażować jako organistę, ponieważ Piotr 
ukończył szkołę muzyczną I stopnia, miał umiejętności 
gry na fortepianie i trąbce, dostał się na drugi rok do 
pięcioletniego Diecezjalnego Studium Organistowskiego 
we Włocławku. W 2001 roku poślubił Julię, która też 
grała na organach i dzieliła z nim pasję do pszczelarstwa. 
Obecnie cała rodzina, łącznie z dziećmi, podziela pas-
ję Piotra, bo są muzykalni i na pewno lubią miód. Roz-
mawiałem z niejednym pszczelarzem i ich rodzinami, 
przekonałem się, że pszczelarstwo to nie tylko profesja, ale 
pasja. Gdy łączy się to z innymi zamiłowaniami, jak sztuka 

(muzykowanie, rzeźbiarstwo, turystyka rowerowa), jest 
pięknie. Trzeba mieć wielką duszę i serce, by być tak po-
zytywnie zakręconym. 

Pan Piotr Jeżka obecnie mieszka w Uniejowie, jest 
organistą w kolegiacie, uświetnia grą i śpiewem każdą 
mszę, ale też uczy parafian śpiewu. Rodzina Jeżków to jak 
rodzina pszczół, świetnie zorganizowana i potrzebna w 
naszej społeczności jak pszczoły dla ludzkości. Brzęczenie 
pszczół jest jak muzyka, a ich pracowitość przysłowiowa. 

To dopiero pozytywne zakręcenie ekologiczno-artystyczne. 
Nie ma nic piękniejszego, jak połączenie sztuki i przyrody. 
Pan Piotr Jeżka to organista, śpiewak, pszczelarz i rzeźbiarz.

Pan Piotr grający na organach w uniejowskiej kolegiacie Zwycięski rysunek 
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W ogrodzie na tle ula pana Piotra 
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Łukasz Pawlak w dniu wręczenia nagród 
konkursowych 
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W poprzednim wydaniu „Uniejowskich Stron” foto zagadką 
było odgadnięcie przysłowia na podstawie zamieszczonego 
zdjęcia. Prawidłowo brzmi ono: „Trafiła kosa na kamień”.

Otrzymaliśmy kilkanaście poprawnych odpowiedzi. Nagrodę 
wylosowała Pani Daria z Uniejowa. Kolejną foto zagadką jest 
również przysłowie. Pytanie brzmi: Z jakim przysłowiem kojarzy 
się to zdjęcie? 

Na odpowiedzi – smsy z dopiskiem „Foto zagadka”, wysyłane 
na numer tel. 517 138 165, czekamy do 31 lipca 2023 r.

FOTO Kontrasty > Ryszard Troczyński

FOTO Historia > Ryszard Troczyński

Kwiaty herbu 
uniejowskiego 

FOTO Zagadka > Ryszard Troczyński
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Ślimak, ślimak, pokaż rogi, dam ci 
sera na pierogi
Mój ślimaczku,

ty mój drogi,
nie mam serka,

schowaj rogi.

Witold Smętkiewicz
Czerwiec 2023


